
/

cena 9 din 24. januarja 1981

Glasilo Zveze sindikatov Slovenije, glavni urednik: Dušan Gačnik, odgovorna urednica: Majda Žlender DELAVSKA ENOTNOST št..? — leto XX XX

Samoupravljanje 
je dobro gospodarjenje

Vedno bliže smo podrobnim podatkoma 
lanskem gospodarjenju, saj bodo še zadnje 
ocene vsak čas zamenjali natančni izračuni 
in analize, kje smo lanrpreudarno gospoda
rili, kje so še rezerve, s kakšnimi težavami 
smo se borili in kakšne uspehe ali neuspehe 
smo dosegali. Bržkone bodo prav zaključni 
računi potrdili dosedanje ugotovitve, da 
smo kljub oteženim pogojem vendarle z več 
in boljšim delom uspeli precej utrditi oma
jane gospodarske temelje.

Časa in volje za podrobne analize last
nega gospodarjenja v preteklem letu ne bo 
smelo primanjkovati v nobenem okolju, saj 
lahko le takšno odkrito in resno obravnava
nje zaključnih računov — ti so zagotovo že 
postali sestavni del našega vsakoletnega go
spodarjenja — pomeni določno usmeritev 
prizadevanj za letos. Prav zato pa se mo
ramo še toliko bolj zavedati, da se moramo 
tudi tu — v samoupravljanju ozirdma go
spodarjenju —odločno opredeliti za delitev 
dela. Strokovne službe s poslovodnimi or- 
ganiso tiste, kimorajo vsepovsod pripraviti 
razumljive analize z osnovnimi gospodar
skimi kazalci obenem s konkretnimi pro
grami, kako bo rasla produktivnost, osebni 
dohodki, kakšni bodo poslovniriziki, če ne 
bomo gospodarili tako, kot smo se dogovo
rili. Potem bodo delavci zagotovo znali raz
mišljati in odločati o predlaganih usmeri
tvah, obenem pa bomo na ta način jasno ra
zmejili tudi odgovornost za vse in vsakogar 
posebej.

Vendar pa ob vsem tem vendarle ne bi 
smeli pozabiti, da smo delovni ljudje ne le 
izvajalci, kot se najpogosteje opredeljujejo 
znotraj »tovarniških zidov«, ampak tudi 
uporabnik L Ta ugoto vitev seveda ni nič no
vega, vendar pa se še vedno vse prepogosto 
ponavlja, da znotraj svojega delovnega 
okolja zlahka pristajamo na obrazložitve o 
zviševanju cen posameznih izdelkov ali sto

ritev in ob tem prav nič ne pomislimo, da bo 
prav naša podražitev, ki bo nam samim za
gotovila večji dohodek, po drugi strani 
morda sprožila vrsto drugih po višanj, k i nas 
bodo slej ko prej bržkone le udarile po žepu.

Prav zaradi novega oblikovanja cen bi 
morali biti tudi v obravnavah zaključnih 
računov še posebej pozorni tudi na to po
dročje našega gospodarjenja in samouprav
ljanja. Podjetniška zaprtost, ki v prizadeva
njih po ustvarjanju čimvečjega dohodka 
pozablja na bližnjo in daljno okolico in 
medsebojno povezanost, prav gotovo ne 
pomeni dobrega gospodarjenja, še manj pa 
dobrega samoupravljanja.

Zato je priprava razumljivih in natančnih 
gradiv ter elaboratov še kako pomembna, 
saj nam nekatere neprijetne izkušnje iz lan
skega leta to še kako pot/jujejo. Če bi re
cimo strokovne službe SIS za PTT promet 
natančno opredelile vzroke in posledice 30 
odstotnega zvišanja cene telefonskega prik
ljučka, potem končni rezultat bržkone ne bi 
kazal, da so glasovali zanj samo izvajalci, 
ampak bi se med predstavniki izvajalcev 
programa zagotovo našel tudi kdo, ki bi 
oporekal predlogu. Bržkone tudi predlog za 
doplačilno znamko SPENS ne bi šel tako 
tiho in neopazno mimo nas.

Že samo ta dva primera sta tako poučna 
— najbrž je takšnih primerov ali poskusov 
še kaj —da bi morali že pri obravnavi zak
ljučnih računov letos še bolj podrobno in 
preudarno obravnavati ter sprejemati ana
lize gospodarskih rezultatov in skladno z 
njimi dograjevati in dopolnjevati na kon
kretnih primerih začrtano razvojno politiko 
za letos in za celotno srednjeročno obdobje. 
Samoupravljanje in samoupravno odloča
nje moramo razumeti kot gospodarjenje, 
zanj pa smo odgovorni vsi, k ise preživljamo 
s svojim delom. Torej vsi delavci.

Majda Žlender

Sergej 
Kraigher 

o nekaterih 
izhodiščih 
za delitev 
dohodka 

in osebnih 
dohodkov

Decembra lani se je pod
predsednik predsedstva SFRJ 
Sergej Kraigher pogovarjal s 
predstavniki samoupravnih in 
poslovodnih organov in druž
benopolitičnih organizacij Že
lezarne Ravne o nadaljnjem 
razvoju te delovne organizaci
je. Največ pozornosti je name

nil utrjevanju vloge in položaja 
delavca samoupravljalca in ob 
tem delitvi dohodka, predvsem 
tistega dela. ki je namenjen za 
osebne dohodke. Preprosto in 
razumljivo je pojasnil nekatera 
izhodišča za pripravo meril de
litve, utemeljil vezi med takoi- 
menovanim proizvodnim in pi

sarniškim delom in nekatere 
druge zagate na področju deli
tve.

Razprava Sergeja Kraigher
ja, ki jo objavljamo na 8. in 9. 
strani DE, je dragocen prispe
vek in bo lahko konkretna 
pdmoč sindikalnim aktivistom 
pri nadaljnjem delu.

V tej številki priloga: IZ VSEBINE:

V njem objavljamo delovni program republiškega sveta ZSS, ki je 
izhodišče za načrtovanje nalog v republiških in občinskih odborih sin
dikatov dejavnosti, mestnih, občinskih in medobčinskih svetih zveze 
sindikatov ter v osnovnih organizacijah zveze sindikatov.

Objavljamo pa tudi programe aktivnosti RS ZSS, izvršnega sveta 
Skupščine SR Slovenije in Gospodarske zbornice SR Slovenije za 
izvajanje družbenega dogovora o skupnih osnovah za oblikovanje in 
delitev sredstev za osebne dohodke.

Z učinkovitejšo zbiralno mrežo 
bi pri nas lahko zbrali še več če
dalje bolj dragocenih sekundar
nih surovin

Vsaj v nečem 
na evropski ravni,
pa vendar...

, Stran 2

Klepet v uredništvu

Tudi še mrtvi rokavi 
v strugi
usmerjenih tokov

Stran 6

Aktualni razgovor

Letošnje leto se učenci prav go
lom ne morejo pritoževati nad 
zimskimi počitnicami. Za teden 
dniso daljše, snega je povsod do
volj, sonca tudi. Pa še zveze tele- 
snokuhuniih organizacij posa
meznih občin in šole so se potru
dile, da hi otroci kar najprijetneje 
in koristno preživeli letošnje po
čitniške dneve. Tokrat niso prišli 
na svoj račun le tisti, katerih starši 
so lahko plačali draga, znana 
smučišča. Smučajo se lahko na 
vsakem griču, le tečaje je bilo 
treba organizirati. V mnogih 
primerih so organizatorjem po
magale tudi delovne organizacije 
tako z raznimi popusti pri uslu
gah kol tudi s finančn imi sredstvi. 
Se posebej dobro so se pripravili v 
Ljubljani, kjer se bodo počitnice 
šele pričele. Poleg dražjih smu- 
čarskih tečajev na znanih smučiš
čih bodo šolarji lahko brezplačno 
organizirano smučali na Gradu, 
Golovcu, Tivoliju in drugod ob 
Ljubljani. Brezplačno pa bodo 
dve uri na dan lahko drsali v hali 
Tivoli in plavali v tivolskem zim
skem bazenu. Kako pa svoje po
čitnice preživljajo mladi vrhniški 
smučatji, lahko preberete na 15. 
strani.

Fotografija: Andrej Agnič

Inovator in inovacija 
še vedno pastorka

Stran 7

Npvi pr/goji za pridobitev 
kreditov otežkočajo nakup 
stanovanja

Sanje mnogih še dlje 
od resničnosti

Stran 11

Bogate izkušnje kulturne akcije

Vzajemna knjižnica
Stran 12

Športno društvo Invalid praznuje 
trideset let svojega uspešnega dela

Med invalidi 
še vedno premalo 
športnikov

Stran 13

Prva konferenca enotnih 
sindikatov Jugoslavije

Združitev vseh sil 
za končno zmago

Stran 14
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Zadruga 
naj bo 
kmetova

V Sloveniji je komaj 19 od
stotkov kmetov mlajših od 50 let 
in vsega le 20 odstotkov kmetij, 
ki imajo naslednika. Za čase, ko 
postaja hrana vsaj toliko strate
ško pomembna kot energija, če 
ne že bolj, to vsekakor ni zavida
nja vreden podatek. Še posebej, 
če ga primerjamo s 3,5-odstotno 
stopnjo deagrarizacije, ki je ra
zmerje 50:50 med pravimi in 
»mešanimi« kmetijami v zad
njem času obrnila na 80:20 v ko
rist polkmetov. Zato še bolj sili v 
ospredje vprašanje, ali smo z 
ukrepi ekonomske politike zago
tovili pogoje za stabilno proi
zvodnjo hrane in ali smo poskr
beli za večjo produktivnost na
šega kmetijstva.

Ko si je predsedstvo CK ZKS 
zastavilo to vprašanje, je bil od
govor takšen: še vedno zaosta
jamo v utrjevanju samouprav
nega položaja delavca v kmetij
stvu in njegovega vključevanja v 
družbeno organizirano proi
zvodnjo, ker zadruge in temeljne 
organizacije kooperantov 'niso 
ustrezno organizirane. Zaradi 
zaostajanja produktivnosti dela 
v posameznih dejavnostih in na
glega naraščanja t.i. vhodnih cen 
reprodukcijskega materiala ter 
načina in določanja cen posa
meznih proizvodov, so končne 
cene kmetijskih pridelkov sko
kovito naraščale, hkrati pa se 
kmetov potožaj v primarni deli
tvi in njegov ekonomski položaj 
v minulem srednjeročnem ob
dobju nista kdo ve kako izboljša-

Kaj
in kako
bomo
malicali

Lani je bila zagotovljena orga
nizirana prehrana med delom 
76,8 odstotka delavcem. Zau
stavljeno je bilo torej upadanje, ki 
je lani spodbudilo sindikate k po
drobnejši analizi V dveh letih, od 
1977 do 1979. leta, je odstotek 
delavcev, ki so imeli zagotovljen 
obrok med delom, upadel od 
83,1 na 76odstotkov. Zlastislaba 
je bila skrb za organiziranje to
plega obroka delavcem v nočni 
izmeni ko je za delavčevo zdravje 
in delovno storilnost ta najbolj 
potreben. Hitra rast cen živil, te
žave s kvaliteto, higieno in orga
niziranjem ustreznih malic so 
povzročili da so delavci zahtevali 
vrednostne bone za nakup živil v 
trgovinah. Veliko je bilo organi
zacij združenega dela, ki so tem 
pritiskom popustile, tudi brez so
glasja občinskega sindikalnega 
sveta. Takšna negativna gibanja 
pa smo lani uspeli zavreti predv
sem z doslednejšim uresničeva
njem začrtane sindikalne politike, 
z zaostritvijo pri izdajanju pre
hrambenih bonov, kot to oprede
ljuje sindikalna lista 1979 in z do
slednejšo politiko SDK.

Letos smo uvedli nekaj spod
budnih ukrepov, ki naj bi omo-

' la. Čeprav so bila vprašanja 
davčne politike dokaj konkretno 
opredeljena, pa še vedno nismo 
začeli resneje reševati problema 
zemljiške rente, pa tudi prehoda 
z obdavčevanja po katastrskem 
dohodku na dejanski dohodek 
nismo izpeljali.

Tudi prehrambena industrija 
bi se morala dolgoročno in na 
dohodkovnih osnovah povezati s 
kmetijstvom. Ker do tega v pre
teklosti ni prišlo, so tudi občut
ne jša nihanja v primarni kmetij
ski proizvodnji. Precejšnje re
zerve pa so nenazadnje tudi v 
hribovskem kmetijstvu, kjer je 
bil proces deagrarizacije v zad
njih letih še posebej izrazit.

Toda marsikje je slišati, da so 
kmetje premalo motivirani za 
večjo proizvodnjo; govori se 
celo, da se jim pridelovanje ne 
izplača. Zato bi kazalo ob idejnih 
izhodiščih izdelati tudi natančne 
opredelitve nalog, s čimer bi pri
pomogli tudi k hitrejšemu pove
zovanju kmetijskih zadrug z dru
gimi delovnimi organizacijami. 
Pri tem pa bo potrebno v prihod
nje seveda še naprej investirati 
predvsem v družbeni sektor 
proizvodnje, ki že zdaj dosega 
zadovoljive rezultate v hektar
skih donosih. Dosledneje bi ka
zalo uresničevati tudi načelo, naj 
ima zemljo tisti, ki jo obdeluje, 
saj bi na tej osnovi morala teme
ljiti tudi davčna politika.

Takšna in podobna neskladja 
kajpada ne vodijo k povečevanju 
produktivnosti v kmetijstvu. 
Zato predstavlja gonilno silo za 
večji pridelek doslednejše uve
ljavljanje samoupravne organi
ziranosti, ki mora kmeta spodbu
jati, da bo pridelal več hrane in 
povečal svoj dohodek. To pa bo 
dosegel le, če se bo lahko 
ustrezno dohodkovno povezal z 
zadrugo in če bo ta odnos re
snično temeljil na združevanju 
dela, sredstev in zemlje.

Damjan Križnik

gočili nadaljnji razmah organizi
rane prehrane med delom. Zakon 
določa, da od 1. 1. 1981 izdatki 
za hrano delavcev v materialni 
proizvodnji in tistih delavcev, ki 
opravljajo dela, škodljiva zdrav
ju, sodijo med materialne stroške. 
Po družbenem dogovoru o skup
nih osnovah za povračilo stro
škov, ki so jih imeli delavci pri 
opravljanju določenih del in 
nalog, delavci v samoupravnih 
splošnih aktih sami določijo taka 
dela v okviru družbenega dogo
vora, ki ga pripravljajo na zvezni 
ravni (ostalim delavcem »gre« 
prehrana še vedno iz sklada 
skupne porabe). Dodej pa veljajo 
navodila o začasnem financiranju 
regresa, kiso jih sprejeli na zvezni 
ravni in so bila poslana občin
skim svetom ZSS. V dogovoru o 
uresničevanju usmeritve razpore
janja dohodka v letu 1981 je zne
sek regresa za zdaj omejen na 650 
dinarjev mesečno na delavca.

Z usmeritvijo, da se sredstva 
skupne porabe v prvi vrsti upo
rabljajo za pripravo obrokov 
med delom, so sindikati pokazali 
novo kvaliteto skrbi za to po
dročje delovnih razmer. Letos so 
se v družbenem dogovoru o 
skupnih osnovah za oblikovanje 
sredstev za osebne dohodke in 
skupno porabo zavezali, da bodo 
zagotovili strokovne podlage za 
tak sestav obroka, ki ustreza po
rabljeni energiji med delom, po
gojem, v katerih delo poteka in 
načelom zdrave prehrane.

Družbeni okviri so torej ugod
ni, delavci pa bodo morali sami 
odločitfkaj in kako bodo malica
li, oziroma ali bodo delali s praz
nimi želodci. Prehrana med 
delom bo dobila tisto mesto, ki ji 
pripada, le z vztrajno in odločno 
sindikalno aktivnostjo.

Božena Caric

Z učinkovitejšo zbiralno mrežo bi pri nas lahko zbrali še več čedalje 
bolj dragocenih sekundarnih surovin

Vsaj v nečem na evropski ravni, 
pa vendarle...
»Popravljamo« se

»Z natančnimi številkami vam ne 
morem postreči, ker jih še nihče ni zbral, 
lahko pa povem, da se naš odnos do se
kundarnih surovin popravlja,« pravi Vla
sta Uišič, predsednica komisije za sekun
darne surovine pri slovenski gospodarski 
zbornici. »Na področju zbiranja starega 
papirja je čedalje več akcij, ki jih vodijo 
šolarji ali Rdeči križ. Po količini zbranega 
papirja smo že na evropski ravni. Le akcija 
zbiranja predlanskih telefonskih imenikov 
nam lani ni uspela. Čeprav smo vodili ve
liko kampanjo, zbiranje imenikov ni in ni 
šlo. Prepričana sem, da je temu kriva la
godnost uslužbencev v marsikaterem po
djetju, ki se jim te h imenikov enostavno ni 
ljubilo vreči v avto in jih odpeljati tja, 
kamor sodijo.

Tam, kjer komunalne odpadke pobirajo 
v vrečah, tam po dvakrat mesečno pobi
rajo tudi star papir.

Tudi staro železo zbiramo na ustaljen 
način in smo tudi tu na evropski ravni. 
Probleme nam povzročajo le stari avto
mobili in številniki, ki jih ni niti veliko niti 
niso kvalitetni za predelavo.« Železarji so 
namreč prepričani, da leži med grmovjem 
širom po Jugoslaviji samo za okoli 10 ton 
štedilnikov, kar je glede na drago tehnolo
gijo mletja, ki mora odstraniti emajle, 
izredno skromna številka. Ker pri nas bele 
tehnike ne zavržemo tako kmalu, bodo to
vrstni odpadki postali zanimivi šele čez 
dobrih deset let. Leta 1985, vsaj takšna so 
predvidevanja, bomo iz starih avtomobi
lov, ki pa ne bodo smeli biti oropani mo
torjev in drugih delov, iztržili okoli 15.000 
ton železa. Šele tedaj bo morda vredno 
tudi nabaviti stroje za stiskanje in recikli
ranje tovrstnih surovin.

»Precejšen napredek smo dosegli pri 
zbiranju steklenic. Sedaj lahko skoraj vse 
vrnete v trgovino in še nekaj denarja do
bite zanje,« nadaljuje Vlasta Uršič. »Sko
raj vse trgovine jih sprejemajo. No, tu in 
tam se še najde kakšen poslovodja, ki nad 
temni navdušen, je pa takih čedalje manj. 
Zbiramo tudi steklenino. Vsi večji proi
zvajalci sadnih sokov, pivovarji itd. lom
ljeno steklo vračajo steklarnam nazaj v 
predelavo. Na tem področju bomo morali 
rešiti le še vprašanje zbiranja gospodinjske 
steklenine. Iz večjih virov (kmetijske or
ganizacije, denimo) zbiramo tudi plastične 
vreče, embalažo itd., ki jih predelujeta dve 
slovenski tovarni — Plastik iz Kanala in 
Plastenka iz Radomelj.

Nekaj težav imamo še pri zbiranju kon
zerv. Pri nas konzervirane hrane še ne tro
šimo v kdo ve kako velikih količinah, pa 
tudi ljudje še niso toliko zreli, da bi znali 
ločeno zbirati aluminijaste in pocinkane 
konzerve itd.

Večen problem pa nam predstavljajo 
komunalni odpadki iz gospodinjstev. Ko- 
munalci jih zbirajo pomešane med seboj in 
kasneje se jih potem ne da več ločiti. Tu 
bomo morali še veliko storiti, da bo »kla- 
palo«. Sicer pa splošno združenje za sta
novanjsko in komunalno gradnjo že pri
pravlja študijo, kako sodobneje in bolj ra
cionalno zbirati odpadke...«

Povpraševanje 
večje od ponudbe

Na mariborskem območju zbira od
padni material delovna organizacija Suro
vina s svojima tozdoma Regeneracija in 
Papir. Tako kot pri večini podobnih slo
venskih organizacij združenega dela je 
tudi pri njih največja težava v tem, da je 
povpraševanje industrije po sekundarnih 
surovinah večje od ponudbe, pa naj gre za 
staro železo ali za papir.

Največ odkupujejo železa, litin, barva
stih kovin, papirja, tekstila, stekla, gum

Dva podatka neusmiljeno 
bodeta v oči: Jugoslovani 
smo lani odvrgli na smetišča
700.000 ton papirja, za po
trebe papirne industrije 
(695.000 ton) pa ga bomo 
morali letos uvoziti vsaj
200.000 ton! Pa ga ne bi bilo 
treba, če bi.ga le bolj organi
zirano zbirali. V beograj
skem tisku, denimo, v zad
njih dneh polni časopisne 
stolpce takšen izračun: če bi 
slehsmi učenec 161 beo
grajskih osnovnih šol vsak 
dan prinesel od doma po en 
star časopis, bi ga dnevno 
nabrali za 24 ton! Ena sama 
tona starega papirja pa 
uspešno zamenja tri pro- 
stominske metre celuloznih 
dreves! Za še boljšo ponazo
ritev tega velja omeniti, da 
smo, na primer, 1977. leta v 
Jugoslaviji zbrali 250.000 
ton starega papirja (po oceni 
pa bi ga lahko od 400.000 do
500.000 ton), zavoljo česar 
nam ni bilo treba posekati 
500.000 dreves, visokih po 
10 in širokih po pol metra!

Tako smo v članku »mili
jarde deviznih dinarjev me
čemo v smeti« pisali v eni 
izmed lanskih številk našega 
časnika. In ker je leto nao
koli, velja pogledati, ali smo 
se Slovenci in sploh Jugoslo- 
vani »popravili« v svojem 
odnosu do tako imenovanih 
sekundarnih surovin ali pa 
jih še vedno obravnavamo 
zgolj kot — odpadke.

itd. V glavnem gre za organiziran odkup 
tega odpadnega materiala od organizacij 
združenega dela, manj pa ga dobijo od po
sameznikov. Ves ta material nato v Suro
vini predelajo in uredijo, tako da je potem 
pripravljen za nadaljnjo predelavo v žele
zarnah, papirnicah itd.

Pred kratkim so v okviru Surovine usta
novili tudi nov tozd Papir, ki se sedaj uk
varja izključno z odkupom in predelavo

papirja. Tako velja omeniti akcijo zbiranja 
papirja po gospodinjstvih, ki naj bi povečal 
odkup te še kako pomembne surovine.

V Surovini imajo tudi poseben obrat za 
predelavo tekstila. Kot že rečeno, pa je 
povpraševanja po steklu in gumah manjše, 
saj pri nas zaenkrat še ne predelujemo teh 
odpadnih surovin. Jih pa odkupujejo, s 
čimer na nek način prispevajo tudi k var
stvu okolja štajerske metropole in njene 
širše okolice.

Zbiranje 
in vzgoja hkrati

V Dinosu se krepko zavedajo, kako po
membno je zbiranje sekundarnih surovin. 
»Vse bolj,« nam je povedal Danilo Jančič, 
vodja komercialnih poslov, »in to ne velja 
le za nas. Potrebe po teh surovinah so pač 
vse večje, kako je zadnje čase z uvozom, 
vemo, in normalno je, da takšen gospodar
ski položaj prav vsakogar naravnost sili v 
kar se le da smotrno, varčno ravnanje s su
rovinami, tudi z odpadnimi.«

Zvedeli smo, da so se delavci Dinosa ne
dolgo tega sestali s slovenskimi železarji in 
temeljito ocenili, kako kaže z zbiranjem 
odpadnega železa. Pogosto pisanje včaso- 
pisih, kakšno bogastvo se v obliki starih 
štedilnikov, avtomobilov, valja po obron
kih gozdov, je neutemeljeno. Zbiranje te 
navlake seveda ni povsem nepomembno 
— vendar le zato, ker pripomore k lepše
mu, čistejšemu okolju. Gospodarski 
pomen pa je zanemarljiv in kovinskih od
padkov od zasebnikov ni moč pričakovati.

Torej se Dinos vse bolj povezuje z indu
strijo,.ki je gotovo velik proizvajalec ko
vinskih odpadkov. Ti so že tako iskani, da 
se je treba za vsakršno količino pošteno 
boriti. Tako železarne kot livarne vzamejo 
vse — če le dobijo. Žal pa s še tako dobro 
organizirano akcijo zbiranja, surovin ni 
dovolj za vse. V letu, ki je pred nami, bo 
bitka za kovinske odpadke menda še težja. 
Saj vemo, kako je z repromateriali, če 
bodo železarne dobavljale industriji tako 
in toliko, da bo delala s polno paro, bo tudi 
več odpadkov. Ker pa usmeritev v izvoz 
terja svoje, ker je proizvodnja manjša, ker 
smo zaloge odpadkov precej izčrpali... Z 
odpadnimi surovinami si železarne stroške 
v dobršni meri zmanjšajo. Že energije po
rabijo precej več, če pridobivajo železo iz 
rude. Naše zmogljivosti so takšne, da lastni 
odpadki ne zadostujejo in tako je treba 
seči po uvozu. Grdo se sliši, da uvažamo 
staro železo, drži pa, da je včasih to po
trebno. Precej ga zbere Dinos, nekaj je 
lastnih odpadkov železarn, ostalo prima
kne Brodospas z rezanjem odsluženih plo
vil. V prejšnjem letu je Dinos dosegel na
črtovanih 70 tisoč ton odpadnega železa,

I
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■letos pa je moral zaradi že omenjenih 
vzrokov načrte precej bolj skromno zasta
viti. Bitka za kovinske odpadke bo torej 
res vse ostrejša — in že zdaj pride pri vse 
večjem povpraševanju do malce nesmisel
nih primerov: Železarne si pri kupcih za
gotove vračanje odpadkov, in če dobi slo
venska industrija železo iz skopske žele
zarne, mora odpadke pošiljati tja. Tako se 
vagoni z železom križajo in verjetno delež 
transportnih stroškov, ki so že tako veliki,

- še narašča.

Tudi potrebe po odpadnem papirju na
raščajo. Tu je položaj malo drugačen, saj 
je še nekaj neizkoriščenih rezerv. Časopisi, 
revije in druge vrste potiskanega papirja se 
še kopičijo po podstrešjih in na hodnikih 
organizacij združenega dela. Menda bi le 
Papirnica Količevo sama prav rada odku 
pila ves papir, kar ga zberemo v naši repu
bliki. Dinos tako jte vrsto let podpira prav 
vsako akcijo zbiranja odpadnega papirja, 
sodeluje, financira... Šolam zagotavlja

- brezplačen odvoz, prav te dni bo povečal 
ceno za kilogram zbranega papirja na 3 in 
pol dinarja. Večletna prizadevanja so že 
pripomogla k varčevalni miselnosti obča
nov, zbiranje odpadnega papirja je menda 
poseglo v evropski vrh.

»Tako se nam obrestuje usmeritev, ki 
smo jo začrtali pred več leti,« je končal 
Danilo Jančič. »Največ smo se ukvarjali s 
pionirji, jih nagrajevali za največje uspe
he, jih vozili v papirnice, jim razkazovali

• proizvodnjo, poučevali, prepričevali... 
Danes jih že precej dela v gospodarstvu in 
vse večje razumevanje pomena odpadnih 
surovin priča, da je naše delo padlo na 
plodna tla.«

Širiti zbiralno mrežo
Kako pa v komisiji za sekundarne suro

vine pri Gospodarski zbornici Slovenije 
razmišljajo za naprej?

»Vzpostaviti nameravamo tesnejše stike 
z organizacijami združenega dela, ki se pri 
nas ukvarjajo z zbiranjem odpadkov. Tako 
bi si med seboj lahko bolje razdelile pro
stor, zbiralna mreža pa bi postala kar naj
širša. S tem bi se stanje na tem področju že 
občutno izboljšalo.

S samoupravnimi sporazumi med zbi
ralci in porabniki teh surovin naj bi se obe 
zainteresirani strani dogovorili, da bo in
dustrija porabila odpadke, ki jih bodo zbi
ralci znosili na kup. Interes bo torej oboje
stranski.

Radi bi dosegli dogovarjanje med tremi1 
organizacijami združenega dela, ki se pri 
nas ukvarjajo z zbiranjem odpadkov in 
komunalnimi .organizacijami. Slednje so 
dolžne zbirati odpadke- iz gospodinjstev, 
ne bi pa bilo smiselno, če bi se še te odločile 
za kakšne investicije za predelavo surovin, 
če jih kakšna od prvih treh organizacij že 
ima.

Spremeniti bo treba tudi nekatere člene 
zakona o ravnanju z odpadki. Ta zakon 
smo namreč sprejeli spomladi 1978. leta, v 
njem pa je glavni poudarek na varstvu 
okolja. Sedaj, ko je kriza z energijo in su
rovinami, bo moral zakon določati, kako

čimveč odpadkov koristno uporabiti. Zra
ven bo treba sprejeti še vrsto predpisov, ki 
jih za zdaj še ni. Na GZS se bomo potrudi
li, da bomo pripravili vsaj osnovne teze.

Odprto ostaja tudi vprašanje statusa teh 
treh ozdov, ki se ukvarjajo z zbiranjem 
odpadkov. Po zakonu bi naj bile to organi
zacije posebnega družbenega pomena, 
vendar nobena od njih ni tako registrirana. 
Poslujejo na ekonomskih osnovah, zato 
družba od njih ne bi mogla terjati, naj zbi
rajo tisto, česar se jim ne izplača.

Tu pa so še vprašanja različnih olajšav 
(carinskih, davčnih ipd.), sprememba pre
voznih tarif, vprašanje oprostitve energet
skega prispevka (železarji porabijo manj 
energije, če talijo staro železo,kot pa če ga 
pridobivajo iz rude) ...

Radi bi pač povečali količino doma 
zbranih sekundarnih surovin, zato bomo, 
skratka, morali izpeljati nekaj organizacij
skih sprememb, izdelati kup predpisov, 
najti sredstva za zbiralno mrežo in neka
tere nove obrate za predelovanje..., pri 
uporabnikih pa tudi določene normative, 
koliko odpadkov morajo porabiti. Tako bi 
to dejavnost spravili v enakovreden polo
žaj z ostalo industrijo. Da to ne bi bila več 
trgovina, kot je zdaj.«

Ciril Brajer 
Peter Habjanič 

Damjan Križnik

PLANIRANA NABAVA IN PREDELAVA STAREGA PAPIRJA 
V SR SLOVENIJI ZA SREDNJEROČNO OBDOBJE 1981—1985
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Več
bo vredna 
tudi domača 
oprema

Odloka o letošnji enotni pla
čilni in devizni bilanci Jugoslavi- 
je, ki ju je te dni sprejel Zbor re
publik in pokrajin zvezne skupš
čine, nista povsem zadovoljila 
menda nikogar, razen avtorjev 
odlokov in pa zvezno administra
cijo, ker je ta pomemben doku-. 
ment »spravljen pod streho«. 
Predstavniki republik in pokrajin 
in pa gospodarstveniki seveda 
kljub temu, da sta plačilna in de
vizna bilanca naravnani stabili
zacijsko, ter kljub temu, da »ob
ljubljata« boljšo preskrbo s suro
vinami in na koncu leta manjši 
primanjkljaj, z njima niso mogli 
biti povsem zadovoljni. Sloven- 
sk a delegacija je na koncu to s voje 
nezadovoljstvo tudi izrazila v pi
smenem sporočilu, v katerem ra
zlaga, da je oba odloka podpisala 
med drugim tudi zato, ker upa, da 
bo zvezni izvršni svet po dogo
voru čez dva meseca predložil 
nove ukrepe za letošnjo plačilno 
in devizno bilanco in jo tako na
redil bolj sprejemljivo.

Ne glede na vse pomanjkljivo
sti v pripravljanju letošnje pla
čilne in devizne bilance in na ne
katera nesorazmerja v izvoznih 
obveznostih in uvoznih pravicah 
posameznih republik in pokrajin 
in ne glede na kasnejše morebitne 
(manjše seveda) spremembe, se 
moramo vendarle vseskozi zave
dati, da obe bilanci za letos zdaj 
imamo, da nas zavezujeta k takš
nim in takšnim rezultaom, k na
porom, da bomo te rezultate do
segli. Bistva letošnje, hudo štabi- ]

lizacijsko naravnane plačilne in 
devizne bilance, da namreč de
viznih sredstev za uvoz opreme ne 
bo kdo ve kako veliko, ker jih 
bomo večino potrošili za pre
skrbo obstoječih proizvodnih 
zmogljivosti s surovinami (in re
zervnimi deli), ne bodo spreme
nile niti morebitne kasnejše do
polnitve, ki jih je obljubil zvezni 
izvršni svet (in ki jih terjajo prav
zaprav tudi republike in pokraji
ne, oziroma njihovo gospodar
stvo). Priv tako se ne bodo mogle 
bistveno spremeniti obveznosti 
Slovenije — za skoraj tretjino 
večji izvoz in za kakih 8 odstot
kov manjši uvozkakor lani Toso 
razmerja, s katerimi mora sloven
sko gospodarstvo računati kot s 
trdnimi postavkami.

Z drugimi besedami to pomeni, 
da se bo treba zadovoljiti s tistim, 
kar že imamo, saj toliko sredstev 
za nakup novih strojev in druge 
opreme, kolikor jih gospodarstvo 
Želi, preprosto — ne bo. Prak
tično dodatnih sredstev ni moč 
vzeti nikjer, edina še »odprta 
vrata« pa so boljši izvozni rezul
tati, kakor jih predvidevajo planu 
Toda kljub temu lahko kaj do
brega vendarle najdemo v bloki
ranju uvoza opreme (če ob tem 
izvzamemo tisto, da se bo izbolj
šala naša devizna in plačilna bi
lanca): nemara se bo zavoljo tega 
tudi povečala izkoriščenost seda
njih proizvodnih zmogljivosti (ki 
so marsikje zelo slaba izkorišče
ne). In ne samo to. Večjo veljavo 
bodo pridobili tudi domači proi
zvajalci investicijske opreme, s 
čimer je marsikateri delovni or
ganizaciji dana tudi možnost za 
osvojitev nove vrste izdelkov. 
Hkrati velja omeniti, da je tako 
naravnana devizna bilanca dober 
pripomoček vsem, ki si prizade
vajo zajeziti naval nd investicijska 
kreditna sredstva v bankah. 
Skratka, dokler gledamo na 
omejene uvozne možnosti s te 
plati, je naravnanost porabe raz
položljivih deviznih sredstev v le
tošnjem letu vglobalupovsem na 
mestu in opravičljiva.

B. Rugelj

O energetski
jari kači

Kar nekaj ur smo zadnje dni 
presedeli na sestankih o lanski iz
gubi slovenskega elektrogospo
darstva. In spoznanje tega sede
nja? Izguba je kar precejšnja. 
Koliko, zakaj, kdo jo je »prigo
spodaril« in predvsem kdo jo bo 
pokril, za vsem tem še stoji vpra
šaj.

Ocene so pač tako različne, od 
700 milijono v pa vse do milijarde 
(nove seveda) segajo. Različne so 
tako v elektrogospodarstvu kot v 
premogovništvu. Predstavniki 
REK Velenje so prišli na enega 
odsestanko v prepričan i v po vsem 
drugačno izgubo, kot so jo ugo
tovili na tem sestanku. Ni čudno, 
da so krepko podvomili v pravil
nost obračunavanja in porazdeli
tve izgub.

Tako so se kresala mnenja — 
vzrok izgube tiči v politiki cen 
energije, saj smo jo urejali po 
stopnjah in z zamudo, vzrok ne 
tiči samo v cenah,ampak ga kaže 
iskati tudi v energetskem gospo
darstvu... Pa vprašanja, kdaj in 
od kod bo moč to veliko vsoto 
pokriti —še Zdaj so brez odgovo
ra. Pri razpravi o porazdelitvi so 
premo go vničarji dvignili glas. 
Stroške so brzdali, kar se je le 
dalo, z ogromnimi napori so 
predvsem proti koncu leta le 
uspeli ujeti načrtovano količino 
proizvodnje, brez investicijskih 
sredstev so odpirali nove kope, 
delali so ob sobotah... Rezultat 
vseh prizadevanj pa so velike iz
gube. Tako REK Velenje dosega 
približno 30 odstotkov vrednosti 
lanske elektroenergetske bilance, 
izguba pa naj bi ta odstotek krep
ko, krepko presegla?

Izguba zdaj pač je, kakršna je. 
Zmanjšale je ne bodo še tako ši
roke in celo plodne razprave, pač

pa jo bo treba čimbolj pravično 
porazdeliti Da o tem sploh nekdo 
razpravlja, je že dokaz, da kljub 
nedvomnemu vplivu cen na izgu
bo, tudi znotraj elektrogospodar
skega sistema le ni vse tako lepo 
urejeno in zasnovano na dohod
kovnih odnosih, kot nekateri za
trjujejo. Pa o tem drugič, ko 
bomo pisali o preobrazbi sa
moupravne organiziranosti slo
venske energetike. Poglejmo še, 
kako se je"zadeve lotil IO ROS 
delavcev energetike na razširjeni 
seji sredi januarja..

Končni obračun naj organiza
cije združenega dela v elektrogo
spodarstvu in premogovništvu 
naredijo tako, da bodo izgubo 
izkazale vse. Pristojni republiški 
organi pa morajo zagotoviti, da 
se izguba v celoti pokrije do zak
ljučnega računa za leto 1981. 
Izvršni odbor je sprejel tudi 
sklep, da se je treba v vseh ozdih 
izogniti postopku sanacije. To je 
gotovo utemeljeno, saj bi sana
cija prinesla le nepotrebno ne- 
razpoloženje in ogromno dodat
nega dela, ko je tako jasno, da bo 
treba izgubo pokriti

Po zadnjih podatkih je je v 
elektrogospodarstvu za približno 
300 in v premogovništvu za 400 
milijonov dinarjev. Čeprav je 
izvršni odbor že opredelil poli
tiko za leto 1981 na osnovi začr
tanih smeri v srednjeročnem 
programu, čeprav se krepko pri
pravljajo na vrednotenje letošnje 
elektroenergetske bilance... Re
ševanje lanskih izgub in vse raz
prave ob tem zbujajo resne 
dvome, ali ne bomo v začetku 
prihodnjega leta poslušali istega 
kot zdaj, kot smo lanskega ja
nuarja in večkrat vmes...

Čiri! Brcjer
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Odgovoriti 
bo treba, 
kako smo povezani
V večini slovenskih občin so že 

stekle priprave na 3. kongres sa- 
moupravljalcev Jugoslavije. Dogo
vorili smo se, da mora imeti kon
gres povsem delovno obeležje, zato 
morajo biti tudi priprave nanj 
'vpete v dnevno in že doslej pro
gramirano dejavnost vseh družbe
nih dejavnikov v procesu uresniče
vanja delavske oblasti, odločanja o 
pogojih in sadovih dela. Cilj vseh 
priprav na kongres je, da bodo na 
njem sprejeti takšni zaključki, ki 
bodo dodatna in celovitejša pod
laga za akcijo samoupravno orga
niziranih delavcev, delovnih ljudi 
in občanov, kar mora omogočiti 
tudi hitrejše in celovitejše uveljav
ljanje družbene lastnine kot izraza 
socialističnih družbenoekonom
skih odnosov med ljudmi.

Zdaj je že povsem jasno, da bo 
kongres moral odgovoriti na šte
vilne dileme, ovire in včasih tudi 
napačno razumevanje procesa 
združevanja dela in sredstev, kot 
načina krepitve ustavnega položaja 
delavcev v premagovanju struktur
nih nasprotij, podjetniškega, loka- 
lističnega in drugih vrst zapiranja v 
ozke meje gospodarjanja in odlo
čanja in hkrati spodbuditi takšno 
oblikovanje odnosov, ki bodo pri
spevali k boljšemu in družbeno 
smotrnejšemu gospodarjenju z 
družbenimi sredstvi. Združeno 
delo se mora povsem uveljaviti kot 
nosilec družbenega odločanja in z 
učinkovitejšo organiziranostjo in 
večjim vplivom na odločitve izpo
driniti administrativno urejanje 
pogojev gospodarjenja. Še posebej 
pa velja to za tiste dejavnosti in 
okolja, kjer je že danes mogoče po 
poteh samoupravnega sporazume
vanja in družbenega dogovarjanja 
obvladovati odnose v družbeni re
produkciji z odločanjem delavcev.

Če smo zapisali, da se je po
trebno znebiti vseh vrst zapiranja, 
potlej moramo dodati, da je po
trebno razumeti ta proces združe
vanja dela in sredstev na samoupr
avnih planskih temeljih tako, da se 
bomo, zasledujoč poslovno, tehno

loško in interesno povezanost de
lavcev ter povečanje produktivno
sti dela, vpeli v sedanja stabilizacij
ska hotenja, v modernizacijo in 
boljšo organizacijo dela ter v 
takšno mednarodno delitev del, ki 
bo upoštevala vse prednosti jugo
slovanske ekonomije v delitvi dela. 
Na tem področju se še zmeraj sre
čujemo s prevelikim podjetniškim 
ravnanjem, prešibkim nastopa
njem — mislimo na enotne nasto
pe na tujih trgih in tudi z nepo
trebno in družbeno škodljivo kon
kurenco. K temu moramo dodati 
tudi splet vprašanj, ki je povezan z 
nagrajevanjem po delu in željo po 
takšni izmenjavi izkušenj v sistemu 
delitve po delu in rezultatih dela 

i (po rezultatih živega dela in gospo- 
datjenja z družbenimi sredstvi), saj 
bržkone drži resnica, da so se v 
mnogih okoljih že dokopali do 
ustreznih rešitev in pravične delitve 
po delu, vendar pa tudi na tem po
dročju še zmeraj nismo uspeli ure
sničiti vseh možnosti izmenjave 
mišljenj.

Seveda pa bi morali na kongresu 
nekoliko več spregovoriti tudi o go
spodarjenju z denarjem, še posebej 
pa z devizami, kar bi moralo biti 
vključno z emisijsko politiko bolj 
kot doslej sestavina pogojev go
spodarjenja samoupravno organi
ziranih delavcev v združenem dela 
Prav gotovo nam tokrat v naši re
publiki ne bo potrebno segati po 
starih dokumentih, kajti problem
ska konferenca ZK Slovenije je 
opozorila na številne pomanjklji
vosti v bančništvu ter sprejela skle
pe, naj tudi bančna samoupravna 
preobrazba postane težišče zani
manja delavcev.

Ce bo 3. kongres temeljito spre
govoril tudi o teh vprašanjih in pri
speval k poenotenju stališč in od
nosov do še vedno nerazčiščenih 
vprašanj, bomo lahko rekli, da je 
tudi tretji kongres prelomnica. Ta
ko kot prva dva, ki ju uvrščamo 
med zelo pomembne mejnike raz
voja socialistične samoupravne 
družbe.

Marjan Horvat

Tretji kongres samoupravljalcev Jugoslavije

Kako bomo volili 
delegate?

Odbor za sklic in pripravo 3. 
kongresa samoupravljalcev Ju
goslavije je na ponedeljkovi 
seji v Beogradu — vodil jo je 
Mika Špiljak, obravnaval in 
sprejel navodilo za izvolitev de
legatov za kongres. Sklenil je, 
da bomo delegate volili v zdru
ženem delu in v drugih samou
pravnih okoljih, ter da se bo 
kongresa udeležilo 1.400 de
legatov iz vse države. Od tega 
jih bo iz združenega dela * 162, 
iz družbenih dejavnosti p. ’38. 
0 edviden V *\;cti, da bo -set 
delegatov u^egirala Juge slo
vanska ljudska armada, pet.V- 
set delegatov pa naši delavci, Ki 
so na začasnem delu v tujini. O 
izvolitvi delegatov med delavci, 
začasno zaposlenimi vtujini, bo 
odbor sprejel posebno navodi
lo. Sestavo delegatov bodo do
ločili republiški in pokrajinski 
koordinacijski odbori za pri
pravo kongresa, ki naj upošte
vajo strukturo zaposlenih, 
medtem ko bo kadrovanje po-

I tekalo neposredno na zborih
1 d.^svcev.
'i Jope h kongresa bo odvisen

od celotne aktivnosti samou
pravljalcev, predvsem pa tudi 
od tega, kdo bodo delegati. 
Prav to pa je treba upoštevati 
pri kadrovanju. Zato je treba 
za delegate izvoliti najboljše 
delavce in samo upra vijake, 
preverjene na delovnem mestu 
in v samoupravnih procesih.

Vse republike in pokrajine 
bodo izvolile po 20 delegatov. 
Tudi v te delegacije je treba 
izvokti ugledne znanstvene de
lavce. Volitve delegatov za 
kongres naj bodo tajne, opra
viti pa jih je treba do sredine 
aprila.

Člani odbora so na seji oce
nili tudi dosedanji potek pri
prav na kongres. Ugotovili so, 
da so vse tehnične in organiza
cijske priprave že končane. 
Koordinacijski odbori na ravni 
občin, republik in pokrajin vse 
do federacije so se zdaj dolžni 
lotiti najpomembnejše naloge; 
to je: med delavci v združenem 
delu morajo pripraviti vsebin
ske razprave o smernicah in 
temah za kongres.

Z. B. V.

RS ZSS

Zelo razvejan 
program

Kličemo Jesenice 81-585

Na zvezi je Branko Iskra, 
predsednik OS ZSS

Republiški svet Zveze sindika
tov Slovenije je na svoji zadnji 
seji sprejel predlog dogovora o 
uresničevanju družbene usmeri* 
tve razporejanja dohodka v le
tošnjem letu. V raz pravi so člani 
sveta dali številne pripombe, 
vendar pa je ob koncu prevladalo 
spoznanje, da v takem doku
mentu res ni moč povsem na
tančno zapisati vseh rešitev, kaj 
šele upoštevati mnogih specifič
nosti v posameznih dejavnostih. 
Na srečo so bili na seji RS ZSS 
tudi predstavniki gospodarske 
zbgmice, Izvršnega sveta in 
SDK, ki so se ob vseh predlogih 
dopolnitev na licu mesta, kot 
temu pravimo, dogovorili za 
enotna stališča.

Vinko Hafner je na seji med 
drugim poudaril, da je lansko 
uresničevanje podobnega doku
menta veliko prispevalo k stabi
lizacijskim naporom. Ob tem pa 
je opozoril na posamezna mne
nja, češ da je s tem dogovorom 
združeno delo omejeno pri ure
sničevanju delitvenih razmerij in 
določil zakona o združenem 
delu, in da je zaradi takšnih 
splošnih usmeritev onemogo
čeno delo v skladu z internimi 
samoupravnimi akti. Potem pa je 
dejal: »Z lanskim dogovorom in 
z organizirano družbeno akcijo 
smo veliko dosegli, kar nam ne
nazadnje dokazuje tudi nižja rast 
mase sredstev za osebne do
hodke v temeljnih organizacijah, 
kot je bila predvidena z resoluci
jo. Bila je za 25 odstotkov 
manjša od rasti dohodka. To do
kazuje, da so se delavci gospo
darno obnašali pri delitvi sred
stev za osebne dohodke. Če bi 
imeli ta čas kolikor toliko sta
bilne ekonomske pogoje gospo
darjenja, ne bi bil potreben tak
šen dogovor, kot ga danes spre
jemamo, organizacije združene
ga dela bi se lahko ravnale po svo
jih internih delitvenih kriterijih. 
K temu je dodal, da bo takšen 
dogovor bržkone potreben še v 
prihodnjih letih, vendar pa bo — 
če se bomo stabilizacijsko obna
šali — vse manj restriktiven. 
Sicer pa to dokazuje uresničeva
nje lanskega dogovora, ko so de
lovni kolektivi dokazali navkljub 
9-odstotnemu padcu realnih 
osebnih dohodkov, da se vedejo 
kot dobri gospodarji.

Podpredsednik RS ZSS Mar- 
tiu Mlinar je obrazložil predlog 
programa uresničevanja doku
mentov 2. konference Zveze sin
dikatov Slovenije. Rekel je: »Ta 
program aktivnosti izhaja iz ob
veznosti, ki smo jih sprejeli na 
konferenci in ki izvirajo tudi iz 
obveznosti podpisnikov družbe- 
nega-dogovora o delitvi dohodka 
in sredstev za osebne dohodke 

• po vloženem delu in delovnih re
zultatih.« Martin Mlinar je tudi 
poudaril, da imajo poleg vseh 
drugih nalog sinsikati še poseb
no dolžnost: gre za usklajevanje 
dela pri oblikovanju vsebine pa
nožnih samoupravnih sporazu
mov, pri čemer nam bodo bržko
ne dosedanje izkušnje v samou
pravnem sporazumevanju lahko 
dobro koristile.

Republiški svet ZSS je sprejel 
tudi letni delovni program (ob
javljamo ga v prilogi) v katerem 
so vključene tiste naloge, ki so v 
žarišču uveljavljanja takšnega 
družbenoekonomskega položaja

delavcev, ki je v skladu z ustavo. 
Poleg nalog s področja razpore
janja dohodka in delitve sredstev 
za osebne dohodke so v pro
gramu še številne, le na videz 
manj zanimive naloge s podro
čij, ki jim morajo letos v sindika
tih nameniti vso skrb. Predvsem 
velja opozoriti na priprave 3. 
konference ZSS, ki bo obravna
vala celotno socialno politiko 
oziroma socialno varnost delav
cev in poskušala najti rešitve bi
stvenih dilem in vprašanj o.tem, 
kako uveljaviti te zahteve glede 
na uresničevanje ciljev gospo
darske stabilizacije. O programu 
in o vsebini konference sicerše ni 
vse dogovorjeno, saj bo RS ZSS 
v pripravah na konferenco spre
jel poseben akcijski načrt. V 
programu dela RS ZSS so zajete 
tudi številne naloge v zvezi s pla
niranjem, gospodarsko stabiliza
cijo, ekonomskimi odnosi s tu
jino, zaposlovanjem, uveljavlja
njem samoupravnih odnosov v 
stanovanjskem gospodarstvu, 
zagotavljanjem zdravih in hu
manih delovnih razmer, s po
dročja izobraževanja in razisko
valne dejavnosti, kulture, športa 
in rekreacije in kajpak tudi tiste 
teme, ki zadevajo uveljavljanje 
sindikalne organizacije kot de
lavske organizacije.

Republiški svet je sprejel fi
nančni načrt za 1981, informa
cijo o delu RS ZSS v lanskem 
letu in opravil nekatere kadrov
ske zadeve. * M. H.

»V četrtek smo sedli za mizo 
člani predsedstva, pregledali 
delo našega občinskega sveta v 
zadnjih treh mesecih lanskega 
leta in se nato zazrli naprej proti 
skorajšnjim akcijam »zaključni 
račun ‘80« in še dalj do 3. kon
gresa samoupravljalcev«, je »ra- 
portiral« Branko Iskra, predsed
nik jeseniškega občinskega sin
dikalnega sveta. »V zadnjih treh 
mesecih lanskega leta smo obi
skali 70 tozdov, kjer smo se z nji
hovimi vodji, predsedniki OO 
ZS in sekretarji aktivov ZK po
govarjali o gospodarjenju za 
nazaj in za naprej. Kljub temu, 
da jeseniški delavci, zaposleni 
pač v bazični industriji, še do
datno čutijo breme stabilizacije 
na svojih plečih, je politično 
vzdušje med njimi dobro. Resje, 
prekleto čutijo, kako so jim 
realni osebni dohodki padli za 
kar 10 odstotkov in da je tudi 
odbor delavcev v trgovini potr
dil, kako se jim je zmanjšala 
kupna moč, toda zavedajo se re
snosti našega gospodarskega po
ložaja in si prizadevajo za njego
vo sanacijo. Zboljšanje delovne 
discipline in zmarajšanje bolezen
skih izostankov za skoraj en od
stotek — to je za naše jeseniške 
razmere lep uspeh — to ne
sporno dokazuje. S takimi obiski 
po osnovnih organizacijah ZS 
(136 jih je s 14.710 zaposlenimi) 
nameravamo nadaljevati tudi v 
bodoče, saj je spremljanje druž

benoekonomskega položaja de
lavcev s poudarkom na socialni 
politiki naša stalna skrb.«

— In kako kažejo priprave na 
»zaključni račun ‘80« in kongres sa- 
moupravljalcev?

»S predsedniki osnovnih or
ganizacij smo se skupaj priprav
ljali za akcijo »zaključni račun 
‘80«, pripravili pa smo jim tudi 
posebno gradivo, da jih potem, 
ko bo treba akcijo speljati, ne bo 
preveč bolela glava. Mislimo, da 
bo vse v najlepšem reda Tudi 
zato, ker kaže, da bodo jeseniške 
delovne organizacije uspešno 
končale poslovno leto. Celo v 
Železarni, ki je imela lani precej 
težav v proizvodnji, kaže na »-(- «.

Glede priprav na 3. kongres 
samoupravljalcev naj povem, da 
smo že izbrali delegate iz krajev
nih skupnosti, sisov in iz lastnih 
vrst.«

— Še kaj »veselega«?9
»V vse h okolji h so že podpisali 

planske dokumente za letošnje 
leto! Ali pa to: razpisali smo zim
ske športne delavske igre, ki 
bodo sredi februarja.«

— Pa »žalostnega«?

»Nazadujemo v akciji »tisoč 
delavcev — sodelavcev«. Pre
malo pišemo...«

D. K.

Razmislimo...

Boni za Šilce
Tisti delavci v združenem 

delu, ki imajo dobro organizi
rano prehrano, se pravi zago
tovljen dober obrok tople 
hrane med delom, vedo, kako 
dragocena je takšna pridobite v. 
Žal pa je tako, da za vse delaVce 
v najrazličnejših delovnih or
ganizacijah, panogah in v ra
zličnih poklicih tega v naši 
družbi še nismo uspeli zagoto
viti, kljub dejavni družbeni ak
ciji na tem področjuin posebej 
načrtnim prizadevanjem zveze 
sindikatov pri tem.

Resnici na ljubo pa je ven
darle treba reči, da mnoge sin
dikalne organizacije, skupaj z 
vodstvi delovnih organizacij 
marsikje še niso storile dovolj, 
da bi prišli še kaj dlje od regre

sirane prehrane z boni, četudi 
so za to že možnosti. Dejstvo pa 
je tudi, da bo marsikje še dalj 
časa ostalo tako, kot je, iz vrste 
objektivnih- razlogov. Narava 
dela, denimo različna terenska 
dela, kar seveda ne velja samo 
ztf proizvodnjo, bo pač še naprej 
razlog za to, da delavci v takš
nih dejavnostih ne bodo tako 
kmalu prišli do urejene pre
hrane med delom. Toda kri
tično se je vendarle potrebno 
ozreti na to, saj se boni, o kate
rih je sicer bilo povedanega že 
dosti kritičnega, tudi v takšnih 
manj urejenih razmerah trošijo 
praviloma za vse drugo, samo 
za hrano ne. Dovolj je, če po
gledamo po bifejih raznih več
jih ali manjših obratov prehra
ne, po trgovinah itd. in videli

bomo, da se z njimi plačujejo 
vse vrste pijač, predvsem alko
holnih. Prav tako z boni plaču
jemo tudi drugo potrošno 
blago, čeprav je res, da jih 
mnogi uporabijo predvsem za 
nakup prehrambenih izdelkov. 
In prav pri tem bi morda le 
lahko storili kakšen korak na
prej. Sindikalne organizacije bi 
bržčas lahko dosegle dogovor s 
takšnimi obrati družbene pre
hrane oziroma trgovinami in 
gostinskimi lokali, naj se z boni, 
namenjenimi prehrani, kupuje 
vsaj tovrstno blago. To sicer ne 
bo kdovekako velik prispevek 
k bolj zdravi in urejeni prehrani 
naših delovnih ljudi, zanesljivo 
pa je, da boni in Šilca žganja ne 
bi smeli imeti nikakšme zveze.

D. G.
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Pred razpravami o zaključnih računih

Čas za analizo 
in ukrepe

Pred nami je februar, ko v 
organizacijah združenega dela 
dokončujejo zaključne račune 
za razvrščanje številk v bilanč
nih postavkah. Naša družba ima 
zahteven sistem predpisov in 
obrazcev, ki jih morajo obliko
valci upoštevati pri sestavljanju 
zaključnih računov.

Toda nas zanima drugo vpra
šanje. Sprejem zaključnega ra
čuna je za vsako samoupravno 
okolje zelo pomembno druž
benoekonomsko dejanje, saj 
prav skozi številke in komen
tarje o poslovanju odkrivamo 
vrzeli pri gospodarjenju, se 
soočamo z lastnimi napakami. 
Na osnovi takih podatkov 
bomo temeljito pripravili akcij

ske gospodarske načrte, tudi za 
tekoče leto, ki je v gospodar
skem smislu bržkone zelo za
htevno. V zvezi sindikatov že 
vrsto let budno spremljajo raz
prave o zaključnih računih, saj 
so osnovne organizacije sindi
kata nosilec tega zahtevnega 
opravila. O tem je RS ZSS lani 
sprejel tudi ustrezna stališča, 
kjer je poleg opredelitve odgo
vornosti sindikalnih organizacij 
pri analiziranju gospodarjenja 
zapisan tudi postopek spreje
manja zaključnih računov in 
minimum podatkov, ki jih mo
rajo imeti na razpolago delavci 
za te razprave. Gre pravzaprav 
za dokument, ki je v pomoč 
osnovnim organizacijam sindi
kata pri uresničevanju zakona

o združenem delu, ki daje zak
ljučnim računom in spremlja
nju gospodarjenja velik pouda
rek. Delavci morajo poznati 
podatke o doseženem dohod
ku, akumulaciji, o osebnih do
hodkih tako v masi kot na zapo
slenega, morajo jih potlej pri
merjati s planskimi cilji in s po
datki v drugih organizacijah 
združenega dela in v panogi. To 
primerjanje tudi najbolj pre
pričljivo pove, koliko smo na
predovali, kje se zatika in kako 
odpraviti ovire pri gospodarje
nju. Bržkone bodo letošnje 
razprave o zaključnih računih 
temeljitejše kot v preteklih 
letih, kajti konjunktumega do
seganja dohodka bo vse manj. 
Boj za dohodek bo v zaostrenih

pogojih gospodarjenja in v 
večji izvozni usmeritvi našega 
gospodarstva zahtevnejši, po
nekod bo nemara tudi življenj
ski boj za obstanek.

Tokrat bilančne številke ne 
bi smele površno skozi javno 
razpravo. Ob vsaki se je treba 
ustaviti in jo kritično in samo
kritično oceniti in ob tem upoš
tevati vse zunanje in notranje 
dejavnike, ki vplivajo na go
spodarjenje. Začeti bo treba s 
stroški in pretehtati vse odloči
tve o razporejanju dohodka, 
hkrati pa presoditi, v kolikšni 
meri samoupravno organizirani 
delavci obvladujejo ustvarjeni 
dohodek. Pri tem'pa morajo 
sprejeti ukrepe, ki bodo zago
tovili stabilnejši družbenoeko
nomski položaj delavca in te
meljne organizacije združe
nega dela.

In ker v sindikatih že imamo 
za to ustrezne.izkušnje in do
kumente, bi veljalo pobrskati 
po predalih, si osvežiti spomin 
in razpravo o zaključnih raču
nih opraviti temeljiteje kot do
slej.

Marjan Horvat
_____ ____________________

Usmeritve razporejanja dohodka v letu 1981

Podpisan dogovor
\

Ta teden 
v sindikatih

V sredo je bil v Ljubljani 
sestanek udeležencev 13. 
srečanja samo upravi jalcev 
Rdeči prapor, ki bo 15. in 
16. februarja v Kragujevca 
Razpravljali so o vsebinskih 
in organizacijskih pripra
vah. Dogovorili so se, da 
bodo nosilci razprav pripra
vili tudi povzetke ali do
datna pojasnila, ki naj bi 
služili za temeljitejše delo v 
posameznih komisijah. 
Sklenili so, da bodo na sre
čanju skušali čimveč prispe
vati k izmenjavi praktičnih 
in teoretičnih izkušenj na 
področju samoupravnega 
sporazumevanja, to pa je 
osrednja tema letošnjega 
srečanja Rdeči prapor.

V _______ J

V sredo, 21. januarja so pred
stavniki republiškega in občin
skih izvršnih svetov, republi
škega sveta ZSS, gospodarske 
zbornice SRS in SDK podpisali 
dogovor o uresničevanju druž
bene usmeritve razporejanja do
hodka v letošnjem letu. Pod
predsednik IS skupščine SRS 
Jože Florjančič je ob tej prilož
nosti spregovoril o nekaterih 
pomembnih premikih, ki smo jih 
dosegli pri uresničevanju razpo
rejanja dohodka v lanskem letu 
ter ob tem poudaril, da so se or
ganizacije združenega dela s po
dročja gospodarstva kljub zao
strenim pogojem gospodarjenja 
v lanskem letu držale sprejetih 
usmeritev pri razporejanju do
hodka. To dokazujejo tudi na

slednji podatki, v lanskih devetih 
mesecih se je dohodek povečal 
za 31 odstotkov, osebni dohodek 
za 21 odstotkov, akumulacija pa 
za 67 odstotkov. Torej je rast 
sredstev za osebne dohodke zao
stajala za 32 odstotkov od rasti 
dohodka.

V okviru izvajanja stabilizacij
ske politike bomo tudi letos na
daljevali s politiko nekoliko po
časnejše rasti sredstev za osebno, 
skupno in splošno porabo iri s 
tem krepili sredstva za razširitev 
materialne baze. Za letos dogo
vorjena politika razporejanja 
dohodka naj bi zagotovila, da 
bodo poprečni realni osebni do
hodki ostali na lanski ravni. Tako 
naj bi sredstva za osebne do
hodke v celoti zaostajala za 5 od

stotkov za nominalno rastjo do
hodka, kar pomeni v primerjavi z 
lanskim letom bistveno manj re
striktivno politiko usmeritve 
družbenega razporejanja do
hodka.

Jože Florjančič je spregovoril 
tudi o elementih gospodarjenja, 
od katerih mora biti odvisno zao
stajanje rasti sredstev za osebne 
dohodke in ob tem posebej pou
daril, da tudi ta dogovor podpira 
izvozno usmerjenost našaga go
spodarstva. Govoril je tudi o de
litvi sredstev za osebne dohodke 
v družbenih dejavnostih, kjer 
sredstva za osebne dohodke in 
osebni dohodki ne smejo rasti hi
treje od osebnih dohodkov v go
spodarstvu.

M. H.

Utrjevati vlogo Delavske enotnosti
Minuli teden so obiskali ured

ništvo Delavske enotnosti pred
sednik RS ZSS Vinko Hafner, 
podpredsednik Martin Mlinar, 
sekretar sekretariata predsed
stva Ivan Godec in predsednik 
odbora RS ZSS za obveščanje in 
politično propagando Boštjan 
Pirc. S člani uredništva so se med 
drugim pogovarjali tudi o vlogi 
glasila ZSS pri obveščanju nje
nega članstva, zlasti pa delavcev.
Predsednik Vinko Hafner je v 
zvezi s tem dejal, da je časopis v 
obveščanju najširših delavskih
množic do zdaj uspešno opravljal 
svoje poslanstvo, da pa si morajo 
vsi člani uredništva tudi v pri
hodnje prizadevati, da se bo De
lavska enotnost še bolj približala 
svojim bralcem. To pa bo mogo
če, če bo vsebina pisana jasno in 
če bodo v razumljivem jeziku 
obravnavana vsa pereča druž
bena vprašanja. Tudi v prihodnje 
je treba odkrito pisati o vsakod
nevnih težavah in se ne izogibati

problemom, s katerimi se soo
čajo delavci in celotna družba.

Na srečanju 'so se dogovorili, 
da bo Delavska enotnost skladno 
s programskimi izhodišči in ak
tivnostjo slovenskih sindikatov 
letos namenila več pozornosti

zlasti pripravam na III. kongres 
s amo upravi j alce v, prizadeva -
njem za stabilizacijo gospodar
stva, uveljavljanju načela delitve 
po delu, pripravam na tretjo 
konferenco ZSS, ki bo obravna
vala socialni položaj delavcev in

njihovo zaščito, v bližnjem ob
dobju pa predvsem obravnavi 
zaključnihračunov, pripravam in 
poteku volilnih konferenc občin
skih sindikalnih svetov in seveda 
drugim pomembnim aktualnim 
vprašanjem.

Moralna priznanja 
so spodbude

• Subjekti,, od družbenopolitič
nih organizacij do samoupravnih 
mehanizmov, že skozi daljše ob
dobje ugotavljajo, da je še vse 
premalo moralnega nagrajeva
nja in stimuliranja delovnih 
ljudi. Posebej to velja za delavce 
v organizacijah združenega dela 
na vseh področjih dela in ustvar
janja.

Dejstvo je namreč, da smo v 
družbi sicer oblikovali ustrezne 
mehanizme in stopnje za druž
beno priznavanje in vrednotenje 
družbenopolitičnega dela, če
prav tudi pri tem velja, da je v 
precejšnji meri obrnjeno navz
gor, se pravi k občinskim, repu
bliškim ali zveznim okvirom. Bi
stveno manj pa je bilo doseže
nega pri moralnem priznavanju 
in nagrajevanju dela v organiza
cijah združenega dela, krajevnih 
skupnostih in drugih oblikah or
ganiziranja in delovanja delov
nih ljudi in občanov. Mogeče je 
celo trditi, da so tu bistveno večji 
napredek dosegli v raznih šport
nih, kulturnih in drugih društvih 
in zvezah, kjer so z ustreznim 
vrednotenjem uspeli z notranjim 
mehanizmom stimuliranja do
seči velik ugled in moralno vred
nost povsem internega prizna
nja.

Prav ta vidik pa skorajda ni ali 
pa sploh ni prisoten v združenem 
delu krajevnih skupnosti, kjer za 
konkretno, produktivno delo in 
zavestno angažiranost pri ra
zvoju samoupravnega socializma 
in njegovi konkretni graditvi 
nismo oblikovali ustreznih nači
nov stimuliranja in priznanj. Po
vedano pa seveda ne pomeni, da 
v naši družbi nismo, širše gleda
no, oblikovali precejšnje število 
najrazličnejših možnosti za po
delitev družbenih priznanj. Ven
dar je dejstvo, da imamo na ve

čino odtehdokaj skromen odziv, 
če pogledamo samo izkušnje v 
Zvezi sindikatov Slovenije. Brž
kone bi kazalo podrobneje po
gledati, zakaj je temu tako. 
Lahko pa trdimq da je eden 
glavnih problemov način, kako 
poiskati pravo pot do predlaga
nja. Ta namreč v veliki meri ali 
pa v celoti izključuje (praktično 
— ne pa formalno) vpliv delavca 
(sodelavcev — delovnih tovari
šev) na predlaganje za priznanje. 
Predlaganje je vse preveč v 
rokah raznih koordinacij, komi
sij za priznanja, — kar seveda v 
določeni meri mora biti — in vse 
premalo v rokah ljudi iz kon
kretnih delovnih okolij.

Menim, da je prav tu potrebno 
storiti premik. Kazalo bi 
ustrezno opredeliti predlagatelje 
neposredno v tozdih in krajevnih 
skupnostih ter tako prepustiti 
iniciativo za vrednotenje dela 
posameznika delavcem in obča
nom samim. To seveda ne bi 
smelo biti brez ustrezne organizi
ranosti, pri čemer mislim zlasti 
na vlogo sindikalne organizacije 
in pa seveda SZDL.

Takšen način bi morda v večji 
meri pripomogel, da bi priznanja 
za delo dobili predvsem ne glede 
na njihovo siceršnjo večjo ali 
manjšo družbeno angažiranost, 
osebno prepričanje, izobrazbo 
itd. Zagotovo drži, da bi delavci 
dobro izbirali in s tem v določeni 
meri tudi nalagali moralne ob
veznosti sodelavcem. Prav tako 
pa bi to v določeni meri pripo
moglo k uravnavanju medseboj
nih odnosov ih delovnega 
vzdušja v kolektivih. Gotovo pa 
je tudi, da je vsaka bojazen o ra
zvrednotenju moralnih in druž
benih priznanj, postavljena v ta 
kontekst, odveč.

ZNANI SO PODATKI
Na podlagi 24. člena družbenega dogovora o skupnih osnovah za 
povračilo stroškov, ki so jih imeli delavci pri opravljanju določe
nih del in nalog (Uradni list SRS, št. 1/81) je odbor podpisnikov 
dogovora na svoji 1. seji dne 20. 1. 1981 predlagal, da Zavod SR 
Slovenije za statistiko in Republiška skupnost za cene objavita

zneske povprečnih stroškov, ki sta jih 
ugotovila za zadnje trimesečje leta 1980
1. POVPREČNO UGOTOVLJENI STROŠKI 

ZA DNEVNICO (stroški za prehrano)
(po 8. in 9. členu dogovora)
znašajo: ,
— cela dnevnica nad 12 ur 390 din
— polovična dnevnica nad 8 do 12 ur 210 din
— znižana dnevnica od 6 do 8 ur 145 din

2. POVPREČNI STROŠKI ZA PRENOČIŠČE 
v hotelu »B« kategorije 
(po 11. členu dogovora) 330 din

3. STROŠKI ZA LOČENO ŽIVLJENJE 
— stroški za stanovanje največ 2970 din

(po 15. členu dogovora)
— stroški za prehrano največ 3500 din

(po 16. členu dogovora)

4. KILOMETRINA
(po 12. členu dogovora)
pavšalni znesek za prevoženi kilometer 
z avtomobilom srednjega razreda 
— za 15.000km letno 5,20 din
— za 20.000 km letno 4,65 din
— za 25.000 km letno

\__
4,30 din
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Klepet v uredništvu

Tudi še mrtvi rokavi v strugi 
usmerjenih tokov

Pri uresničevanju aktual
nih nalog na področju eko
nomske stabilizacije ima na
daljnji razvoj gospodarskih 
odnosov s tujino zelo po
membno mesto. Gre predv
sem za potrebo po večji 
izvozni usmerjenosti našega 
gospodarstva in za takšen 
nadaljnji družbenoekonom
ski razvoj naše republike in 
celotne Jugoslavije, ki bo 
temeljil na hitrejšem vklju
čevanju v mednarodno deli
tev dela. Tako zasnovanih 
razvojnih načrtov pa ne 
bomo uspeli v celoti uvelja
viti, če v delovnih organiza
cijah in sestavljenih organi
zacijah združenega dela in v 
okviru siseota ne bo prišlo 
do hitrejšega usklajevanja 
planov o gospodarskih od
nosih s tujino. Za učinkovi
tejše obvladovanje ekonom
skih odnosov s tujino in za 
zunanjo likvidnost države je 
zelo pomembna tudi krepi
tev odgovornosti republik in 
avtonomnih pokrajin.

O teh in še o nekaterih 
drugih vidikih ekonomskega

— Tovariš predsednik, vze
miva za izhodišče najinega 
pogovora samoupravne spo
razume o temeljih plana eko
nomskih odnosov s tujino, o 
deviznem režimu in o uresni
čevanju kreditnih odnosov s 
tujino v naslednjem srednje
ročnem obdobju, ki so začeli 
veljati s 1. januarjem 1981 in 
jih je podpisalo 55 odstotkov 
članov skupnosti Ali pomeni 
tako majhno število podpisni
kov in počasno podpisovanje 
sporazumov, da nekatere or
ganizacije združenega dela ne 
soglašajo s posameznimi vse
binskimi postavkami teh do
kumentov?

»Ne bi rekel, da gre samo za neso
glasje z vsebino teh sporazumov, 
ampak gre za staro prakso in naspro
tovanje določilu, po katerem bodo 
morale članice skupnosti odslej same 
namenjati sredstva za vračanje anui
tet za kredite, ki so jih najemale v 
preteklosti.

Precejšnje število tozdov še vedno 
sodi, da bi jim morali v sporazumu 
dati posebno prednost, čeprav sa
moupravni sporazumi nudijo široke 
možnosti za povezovanje t. im. re
produkcijskih celot. V skladu s spre
jetim družbenim dogovorom o 
našem razvoju v prihodnjih letih so 
kot osnovne prioritete določene večji 
dohodek in izvoz, reševanje ekolo
ških vprašanj in energetike itd. ne pa 
izbrane panoge. Tretji razlog, da 
sporazumov ni podpisalo večje šte
vilo č lanic skupnosti pa je zelo zahte
ven postopek sprejemanja in prekra
tek rok za javno razpravo o teh spo
razumih. K temu bi mogoče lahko še 
dodal misel, da se nekateri izvajalci 
investicijskih del v tujini nočejo spri
jazniti z omenjeno možnostjo vrača
nja opreme s tujih gradbišč.«

Zunanja merila 
za kvaliteto 
so mnogo strožja

V samoupravnem spora
zumu o temeljih plana eko
nomskih odnosov s tujino za 
obdobje 1981-1985 je zapi
sano, da si bodo člani siseota 
prizadevali zmanjšati nega
tivno plačilno bilanco v eko
nomski menjavi s tujino. Na

sodelovanja s tujino smo se 
tokrat pogovarjali s pred
sednikom skupščine s is SR 
Slovenije za ekonomske od
nose s tujino tovarišem Ja
nezom Bedino.

O uvozno-izvozni 
uravnoteženosti 
naj odločajo delavci

kakšen način naj bi to dosegli 
v okviru tekoče ekonomske 
politike?

»Zahtevo po zmanjšanju deficita 
in predlog zveznega izvišnega sveta, 
naj bi letosv nekem smislu celo ustva
rili suficit v ekonomski menjavi s tu
jino, bo zelo težko doseči. Gre za 
prelom z dosedanjo prakso, poleg 
tega pa tudi obseg proizvodnje ne bo 
tako visok, kot si želimo. Če razu
memo odnos med primanjkljaji in 
presežki kot razliko med deviznimi 
prelivi, potem je na dlani, da bi mo
rali z ukrepi tekoče ekonomske poli
tike zagotavljati ekonomsko me
njavo s tujino na čim višji ravni. 
Vprašanje pa je, če smo sposobni do
volj hitro povečevati izvoz ob ob
čutno zmanjšanem uvozu. Kajti 
proizvodnja za izvoz je bolj odvisna 
od uvoza kot pa tista, ki dela za do
mači trg, saj so zahteve tujega trga po 
kvaliteti ponujenega blaga večje kot 
na domačem trgu«

Znano je, da je naša repu
blika v lanskem letu uvozila 
preveč opreme, zato lahko 
podobno pričakujemo tudi 
letos. Kako se nameravate 
temu izogniti?

»Pravite, da smo lani uvozili pre
več opreme. Treba je reči, da uva
žamo preveč opreme v primerjavi z 
našimi možnostmi uvoza v celoti. 
Rekel bi tudi, da včasih nekritično 
uvažamo vso opremo iz tujine, ker 
mislimo, da je boljša od domače. 
Sodim, da se ne bi smeli upirati uvozu 
opreme in tehnologije, ki je podlaga 
za večji izvoz, čeprav nam trenutne 
možnosti narekujejo omejitve tudi 
pri uvozuopreme in blaga široke po
trošnje. Mislim, da morajo o uvoz
no-izvozni uravnoteženosti odločati 
delavci v tozdih in sproti presojati, 
kdaj se bodo odločili za večji in kdaj 
za manjši uvoz opreme,, repromate- 
riala in tako dalje. Pri tem pa morajo

upoštevati, da je potrebno sposojena 
devizna sredstva tudi ustvarjati in jih 
vračati. Poudariti moram še, da nas 
bo tudi v letošnjem letu bremenil del 
uvoza opreme, za katerega so bile 
poslovne odločitve sprejete že pred 
leti.«

Usklajen nastop 
terja medrepubliško 
sodelovanje

Da bi zagotovili enoten na
stop naših gospodarskih or
ganizacij v tujini—kar je eden 
od temeljnih pogojev za sta
bilnejše gospodarjenje — je 
potrebno usklajevati interese 
združenega dela v republiki in 
med republikami in pokraji
nami. Kako daleč smo pri ure
sničevanju te zahtevne nalo
ge?

»To vprašanje je v tem trenutku 
zelo aktualno, saj je povezano z na
stopom naših gospodarskih organi
zacij v tujini. Nujno je, da gospodar
ski prostor v Jugoslaviji ponovno 
poenotimo in zagotovimo normalen 
pretok deviznih sredstev med udele
ženci v izvoznih poslih. Republiške 
meje nikakor ne bi smele igrati takšne 
vloge, kot so jo imele zadnji dve leti, 
k čemur je v veliki meri »pripomo
gla« neusklajena metodologija dolo
čanja položaja republik in pokrajin, 
ki je zadolževala vsako republiko za 
njen obseg izvoza, ni pa predvidevala 
medrepubliškega sodelovanja. Ta 
položaj je treba na osnovi dejanskih 
tokov med republikami in pokraji
nami spremeniti in preiti s sklepanja 
fizičnih tokov uvoza in izvoza na 
spremljanje deviznih tokov, saj pla
čujemo blago z devizami. Mislim, da 
ni treba posebej poudarjati, da je za 
večji izvoz našega gospodarstva zelo 
pomembno povezovanje med repu

blikami in usklajen nastop na tujih 
tržiščih.«

— Če sem vas prav razumel, 
torej predlog devizno bilanč
nega in plačilno bilančnega 
položaja SR Slovenije za le
tošnje leto še ni usklajen s 
predlogi položaja drugih so
cialističnih republik in pokra
jin?

»Prav imate, kajti predlog, ki smo 
ga pripravili, še ni sprejet in se proces 
tega usklajevanja nadaljuje. Vendar 
je že jasno, da so naloge in obvezno
sti, ki veljajo za našo republiko, zelo 
zahtevne in je vprašanje, če jih bomo 
uspeli v celoti uresničiti, saj že v lan
skem letu nismo dosegli planiranih 
rezultatov. Kljub temu si moramo 
prizadevati, da se bomo zahtevam v 
plačilni bilanci čim bolj približali.«

— Ali se potemtakem' zavze
mate za zmanjševanje letošnje 
stopnje zadolženosti naše re
publike za vsakoceno?

»Mislim, da ni pametno zmanjše
vati stopnje zadolženosti samo za 
ceno recesije ali nižje ravni proi
zvodnje, ampak je treba iskati naj
boljšo kombinacijo obeh strani.«

Prodor na tuji trg 
terja razvoj 
lastnega znanja ,

— Na zadnji seji skupščine so 
opredelili začasen načrt izvoza 
in uvoza za konvertibilne de
vize v letošnjem letu. Zakaj je 
ta načrt začasne narave in ka
tere so njegove značilnosti v 
primerjavi z istim obdobjem 
lani?

»Začasnost naših ukrepov je po
sledica neusklajenih projekcij plačil
nih bilanc republik in pokrajin. Toda 
življenje teče dalje in organizacije 
združenega dela se zelo zanimajo za 
sedanje možnosti. Obenem je nujno, 
da zlasti proizvodnja za izvoz poteka 
nemoteno dalje in da zagotovimo 
nemoteno preskrbo delovnih ljudi in 
občanov z osnovnimi življenjskimi 
potrebščinami.

Za ta načrt pa je značilno, da je od
stotek razpoložljivih deviznih »preli
vov« manjši od lanskoletnega, po 
drugi strani pa poskušamo v letoš
njem letu uveljaviti ustrezne sankcije 
za tiste, ki svojih nalog niso opravili, 
ki slabo planirajo svoje delo ipd.« 

— In na koncu še zadnje 
vprašanje: kje so v sami skup
nosti tista kritična vprašanja, 
ki jim bo potrebno v nadalj
njem razvoju samoupravnih 
odnosov posvetiti še večjo po
zornost?

»Predvsem bomo morali naše čla
nice povezati tako, da se bodo lahko 
hitreje in bolje vključevale v izvoz. 
Vemo pa, da izvoz na zahtevna tr
žišča terja od organizacij ustrezno 
konkurenčno sposobnost, racionalno 
proizvodnjo, uporabo novih proi
zvodnih programov, doslednost pri 
dobavnih rokih, čim manjše tran
sportne in druge stroške itd.«

Na koncu pogovora je tovariš Be- 
dina poudaril, da smo v naši republiki 
dosegli precejšen premik tudi pri šir
jenju sodelovanja z deželami v ra
zvoj u, da pa si ne smemo delati utvar, 
da je prodor na ta tržišča enostaven. 
Zavedati se moramo, da se tudi 
druge države vso bolj zanimajo za ta 
tržišča in da bomo morali, če se bomo 
hoteli uveljaviti, načrtneje razvijati 
lastno tehnologijo in znanje.

Emil Lah

Kaj je pokazala anketa o izplačilih nekaterih 
osebnih prejemkov iz materialnih stroškov in 
sklada skupne porabe

Dogovor proti »
razsipništvu
in neodgovornosti
Objavljamo tretje, predzadnje nadaljevanje ugoto
vitev iz analize odgovorov v anketi. Tudi tokrat ob
javljamo le najpomembnejše podatke, saj bi bila 
podrobna razčlenitev preobširna.

Nadomestilo za ločeno 
življenje

Tudi tukaj je odstotek organiza
cij, ki nadomestila za ločeno življe
nje ne priznava (ali pa ni navedlo 
podatka) zelo visok, kar 48,8% je 
takih. 46,5 % organizacij združe
nega dela priznava nadomestilo 
vsem delavcem, ki so do njega 
upravičeni v enakih zneskih, 6,5 % 
organizacij združenega dela pa je 
takih, ki ga izplačuje v različnih 
zneskih.

Po prejšnji sindikalni listi bi zna
šalo to nadomestilo 2.754 din. Od 
organizacij združenega dela, ki iz
plačujejo enake zneske, je kar 
42 % takih, ki izplačujejo v višini 
od 20P0 do 2500 din, srednja vred
nost teh je 2259 din) precej pa jih 
izplačuje tudi v višini 2750 do 3000 
din (največkrat 2750 din)? kar 
17 % organizacij združenega dela 
je takih, kjer izplačujejo ta nado
mestila v višini 1.400 do 1.800 din. 
Razpon med ekstremno najmanj
šim in največjim zneskom nadome
stila se giblje med 230 in 2957 din.

V organizacijah, kjer priznavajo 
različne zneske nadomestila, se 
gibljejo najmanjši zneski v višini 
365 din do 2000 din, najvišji pa od 
1235 do 2957 din.

Povračilo stroškov za 
prevoz na delo in z dela

Delavec prispeva sam k stro
škom prevoza na delo in z dela v 
90,7 % v obdelavo zajetih organi
zacij združenega dela. Od tega v 
40 % organizacij združenega dela 
prispevajo delavci od 68 do 75 din, 
v 11 % organizacij združenega dela 
prispevajo od 50 do 55 din, v osta
lih organizacijah združenega dela 
pa so ti prispevki različni. Srednja 
vrednost, izračuriana iz vseh zne
skov, znaša 73 din, po prejšnji sin
dikalni listi pa bi prispevek delavca 
znašal 69 dinarjev.

Podobna ugčtovitev velja tudi za 
povračilo stroškov prevoza na delo 
in z dela delavcem. Ti zneski so v 
organizacijah združenega dela zelo 
različni, kar v 59,6% organizacij 
združenega dela pa višina povračila 
stroškov prevoza na delo in z dela 
ni omejena.

Regres za prehrano 
med delom

Kljub znanim prizadevanjem in 
stališčem sindikatov za organizira
nje toplega obroka med delom po
datki kažejo, da ima tak obrok or
ganiziranih le 73,4 % v obdelavo 
zajetih organizacij združenega dela 
(ali v lastnem obratu družbene pre
hrane 47,4%, ali na osnovi po
godbe v obratih zunaj delovne or
ganizacije 26%). V 24,8% organi
zacij združenega dela pa izdajajo 
delavcem vrednostne bone, celo v 
tistih, kjer imajo sicer organizirano 
prehrano.

Pisano stanje ugotavljamo tudi 
pri višini izplačil regresa za pre
hrano med delom. Srednja vred
nost sicer znaša 493 din in je pod 
zneskom, izračunanim po prejšnji 
sindikalni listi (tj. 551 din). Pri
bližno enak odstotek (30 %) je or
ganizacij združenega dela, ki izpla
čuje regresza prehrano v višini 550 
din in v višini 445 do 500 din, pre
cej je tudi takih, ki izplačujejo pod 
445 din. Razpon med ekstremno 
najmanjšim in najvišjim izplača
nim zneskom se giblje med 216 in

856 din. Zanimiv je podatek, da 
kar v 35,1 % organizacij združe
nega dela delavci sami prispevajo k 
toplemu obroku prehrane med 
delom (od tega v 3 % organizacij 
združenega dela diferencirano). 
Prispevki delavcev so zelo različni 
in znašajo od 10 din (najmanjši 
znesek) do 600 din (največji zne
sek), vendar podatki ne dajo prave 
orientacije, ker gre v več primerih 
tudi za prispevek delavca h kosilu.

Sredstva regresa za 
letni dopust

Po prejšnji sindikalni listi bi se 
lahko oblikovala sredstva regresa 
za letni dopust v zneskih od naj
manj 2066 din do največ 3099 din. 
Zaradi pomanjkljivih odgovorov 
na to vprašanje smo manjkajoče 
podatke izračunali sami, zato so na
slednje ugotovitve zgolj orientacij
ske.

Srednja vrednost pri oblikovanja, 
sredstev regresa za letni dopust 
znaša 2514 din, najmanjši znesek 
700 din in največji 7159 din. Več 
kot 60% organizacij združenega 
dela pa je oblikovalo sredstva re
gresa za letni dopust v razponu od 
2001 do 3100 dinarjev.

Še vedno je veliko organizacij 
združenega dela (20,5 %), ki izpla
čujejo regres za letni dopust vsem 
delavcem v enakih zneskih. Od teh 
kar v 38% primerov izplačuje-v 
razponu od 2001 do 2500 din, pri
bližno enak odstotek (28 %) pa v 
zneskih manjših od 2000 din ter 
večjih od 2500 din.

' V 75,6 % organizacij združenega 
dela izplačujejo regres za letni do
pust delavcem v različnih zneskih 
odvisno od samoupravno dogovor
jenih kriterijev. V največ primerih 
upoštevajo kot kriterij višino oseb
nega dohodka delavca (64 %) in v 
manjši meri družinske člane de
lavca (25 %), zdravstveno stanje 
zaposlenega (8,1%), višino po
prečnega družinskega dohodka 
(11 %) in druge pogoje kot npr. 
težje pogoje dela, socialni potožaj 
delavca ipd. V posameznih prime
rih znaša razlika na osnovi teh kri
terijev izračunanega regresa tudi 
4000 din. Razpon med najmanjšim 
in največjim izplačanim zneskom 
med različnimi organizacijami 
združenega dela pa se giblje med 
250 in 9700 dinarjev.

Solidarnost iz sklada 
skupne porabe

Načela solidarnosti uveljavlja v 
skupniporabi 41,7 % temeljnihor- 
ganizacij združenega dela, ki so po
vezane v delovne organizacije. Iz 
sklada skupne porabe prelivajo 
sredstva po načelih solidarnosti za 
naslednje namene po vrstnem redu 
takole: jubilejne nagrade, regresza 
letni dopust, organizirana prehrana 
med delom in za druge namene 
(npr. stanovanjska izgradnja, soli
darnostne pomoči, nagrade ob 
upokojitvi, nakup počitniških ka
pacitet, preventivno zdravstveno 
varstvo, delovanje družbenopoli
tičnih organizacij v delovni organi
zaciji, rekreacija ipd.). Združeva
nje in prelivanje sredstev sklada 
skupne porabe je torej večnamen
sko.

Vesna Kegl-Šalehar 
Anica Plahuta



Po sledeh dogovarjanja 24. januarja 1981 stran 7

Aktualni razgovor pred problemsko konferenco zveze komunistov Slovenije o raziskovalni dejavnosti

Inovator in inovacija 
sta še vedno pastorka

Ugotovitev, da brez soudeležbe lastnega znanja ni dobrega gospodarje
nja, ni nova, niti samo naša. V neštetih dokumentih, tudi v zakonu o zdru
ženem delu imamo lepo zapisano, kako moramo obravnavati, negovati, 
predvsem pa ceniti lastno znanje, raziskovalno delo in inventivno dejav
nost. Tudi v smernicah novega srednjeročnega obdobja je poudarjeno, da 
se mora gospodarstvo bolj preusmeriti na lastno znanje. In kakšen je danes 
dejanski odnos do tega lastnega znanja, do lastnih inovacij in kakšna je ta 
lastna raziskovalna dejavnost? O tem smo se pogovarjali z Vido Prinčič, 
sekretarko odbora za inventivno dejavnost pri republiškem svetu ZSS.

Koliko in katere 
inovacije
pravzaprav že imamo?

— Tovarišica Prinčičeva, 
vi pri Republiškem odboru 
ZSS že sedem let delate 
tudi na področju inovacij. 
Kako ste zadovoljni z vse
bino, predvsem pa z rezul
tati na področju te dejav
nosti?

»Moram priznati, da nisem 
zadovoljna. Mogoče sem nestrp
na, toda pri delu moraš biti ne
strpen, če hočeš neke rezultate. 
Ugotavljamo, da v teh letih 
nismo bili dovolj uspešni.«

— Že nekajkrat smo po
skušali zbrati podatke o 
Jem, kaj je bilo v minulih 
letih na področju inven
tivne dejavnosti dosežene
ga, vendar nani to ni uspe
lo. Imate vi točnejše po
datke, primerjave in rezul
tate?

»Nihče v Sloveniji jih nima. 
Nihče v Sloveniji jih namreč za 
celotno območje republike niti 
ne zbira. Pred leti smo to posku
šali prek Gospodarske zbornice 
in Komiteja za raziskovalno de
javnost, žal je zadeva propadla. 
Do podatkov smo se poskušali 
dokopati tudi prek sindikata, 
vendar tudi tu v celoti nismo 
uspeli. Imamo nekaj podatkov za 
območja občin. Gre za tiste ob
čine, na primer za Maribor in v 
zadnjem času za Celje, kjer so 
inventivni dejavnosti dali re
snični poudarek in imeli srečo, da 
so za to področje dela izbrali pri
zadevnega človeka.«

— Nekaj več podatkov je 
moč dobiti v zvezi s patenti. 
Toda tudi ti podatki kaže
jo, da nas vsakoletno šte
vilo prijavljenih patentov 
ne uvršča niti v sredino le
stvice enako ali bolje razvi
tih držav.

»Drži. O patentih so podatki, 
ker jih zbira zavod za patente. 
Njih število res ne potrjuje pre
pričanja tistih, ki trdijo, da smo 
Jugoslovani izredno iznajdljivi. 
Mogoče na kakšnem drugem po
dročju...«

— Toda v dnevnem, 
predvsem pa v -lokalnem 
časopisju in glasilih zdru
ženega dela vsaj enkrat na 
leto lahko zasledimo na 
primer inovatorje, ki so 
dobili občinska priznanja. 
Torej inovatorje le imamo.

»Seveda imamo. V nekaterih 
delovnih organizacijah imajo to 
zelo dobro urejeno. Ponekod 
imajo vse inovacije ovrednotene, 
sproti že obračunavajo vrednost 
vsake sprejete inovacije. Najpo
gosteje pa ni podatkov niti o tem, 
za katere inovacije gre. Zato ne 
izključujem možnosti, da je za
radi neinformiranosti in preve
like zaprtosti med tovarniške 
ptotove tudi kakšen primer ino
vatorja, ki je »odkril« v drugem 
kolektivu že uveljavljeno inova
cijo. Ali, kot je bil to primer v 
Ljubljani, ko je dobil družbeno 
priznanje človek, ki ni bil avtor 
izboljšave...«

— Ob našem zbiranju 
podatkov o inventivni in 
raziskovalni dejavnosti le 
redko zasledimo kak pri
mer, da je inovacijo prija
vila skupina ali inštitut. 
Kot vemo, imamo samo v 
Sloveniji celo vrsto inštitu
cij, kise profesionalno uk
varjajo s tovrstno dejav
nostjo.

»Točno. Redki so primeri, da 
bi bila inovacija rezultat kolek
tivnega dela. To kaže na to, da še 
vedno nismo uspeli uveljaviti 
timskega dela. Res je tudi, da ob 
vrsti inštitutov te ustanove redko 
najdeš med prijavljalci patentov 
in inovacij.«

Kako v resnici 
vrednotimo
inovacijsko dejavnost?

— In vendar združeno 
delo daje mnogo denarja

s tem ustanovam.
»Daje. Žal je res, da na porabo 

tistih sredstev, ki smo jih združe
vali na primer v Republiški razi
skovalni skupnosti, združeno 
delo ni imelo vpliva, zato je pre
vladoval interes izvajalca in ne 
porabnikov. Tudi zato, ker so se 
med delegati pojavljali ljudje, ki 
so si prizadevali za honorar in se 
hoteli vključiti v posamezen pro
jekt, ki ga njihova delovna orga
nizacija sploh ni potrebovala. 
Trdim celo, da je na enakih vpra
šanjih delalo več različnih inšti
tucij.

Poleg tega je tudi res, da je 
vrsto let prevladovalo prepriča
nje, kako je za nas smotrneje, 
predvsem pa ceneje, če v tujini 
kupimo licenco. To so v združe
nem delu zagovarjali s tem, da v 
primeru okvar nosi riziko proda
jalec, da je za tako majhen narod 
predrago lastno raziskovalno 
delo, da... Ob tem ne gre zane
mariti niti dejstva, da je prodaja
lec licence v ceno vkalkuliral tudi 
stroške prodaje in nagrado po
sredniku...*

— Kako pa vrednotimo 
inovacijsko dejavnost pri 
nas?

»To se razlikuje od primera do 
primera. Načelno smo vsi za. Žal 
so primeri nevoščljivosti. Dokler 
gre za en ali dva odstotka vred
nosti inovacije, za en ali mogoče 
še dva milijona starih din, je v 
redu. Naprej pa ima inovator te
žave, ker izstopa iz okolja. Če k 
temu dodamo še prepričanje 
njegovega nadrejenega, da ino
vator ogroža njegov položaj, 
potem vemc^pri čem smo. Vmes 
so tudi bele vrane. Na primer 
celjska zlatarna, Piama iz Pod
grada, IBI iz Kranja, Sava iz 
Kranja, Lek Ljubljana itd.

Kako prerasti takšno misel
nost? To je dolgotrajna zadeva. 
Na Zahodu na primer ne moreš 
napredovati, če sam ne predložiš 
nekaterih novih rešitev, projek
tov ali izboljšav. Pri nas so se
veda pri tem drugi kriteriji, 

j Mi v sindikatu se že vrsto let 
I trudimo, da bi inventivna dejav

nost dobila tisto družbeno vred
nost, ki ji gre. Že lani, februarja, 
smo dali pobudo, da bi republiški 
komite za finance opustil plačilo 
davka na dohodek s tistega dela 
dohodka, ki je rezultat domačih 
izboljšav, domače pameti. Da bi 
za domače inovacije veljala dru
gačna kreditna politika, mogoče 
celo nekajletni moratoriji. To 
naj bi podrobneje obdelali sku
paj z zbornico. Kljub intervenci
jam do danes še nismo dobili od
govora na našo pobudo...«

— Na že omenjeni2. kon
ferenci je bil med drugim 
sprejet tudi sklep, da bi 
morali posebej, ločeno, 
prikazovati dohodek iz 
inovacij. Torej se stvari le 
premikajo.

»Da, se premikajo, vendar po 
moje prepočasi. Vsebina tega 
sklepa je v tem, da bi vsi videli, 
kolikšen dohodek pomeni vsaka 
inovacija. Ne da gledamo samo 
to (ker vemo samo to) koliko je 
za inovacijo dobil avtor. Toda 
zdaj sodvigniliglas računovodje, 
češ da jihše boljobremenjujemo 
z delom.

Največji uspeh smo dosegli s 
tem, da smo te zadeve norma
tivno uredili. Z akcijo 130 OZD 
smo uspeli tudi to, da so inova
cije prišle v družbeni dogovor, da 
se inovacije v samo upravnih spo
razumih in pravilnikih o delitvi

sredstev za osebne dohodk^ 
obravnavajo takoj za tekočim in 
minulim delom, ne pa kot doslej, 
nekje na repu.«

— Tudi iz tega pogovora 
zveni, da smo na eni strani 
vsi za podporo in večjo 

, družbeno uveljavljanje in
ventivne dejavnosti, v 
praksi pa temu ni tako. 
Niso niti redki primeri, ko 
inovator ne dobi niti pod
pore v lastnem sindikatu, 
ko po drugi strani vemo, 
da je prav sindikat že vrsto 
let vztrajni pobudnik in za
govornik vrednot te de
javnosti.

»Tudi to je res. V Kranju, na 
primer, kjer je ta dejavnost že 
dokaj razširjena, nismo naleteli 
na pomoč pri občinskem sindi
kalnem svetu, niti pri tamkajšnji 
zbornici. V posameznih primerih 
ostane sindikat nemočen, če ne 
doživi podpore pri direktorju. 
Takšen primer imamo na Jeseni
cah. Ali primer iz Elana: inova
tor je skonstruiral stroj, ki ga v 
tovrstni proizvodnji še ni bilo. 
Ob nekem obisku proizvajalcev 
iz tujine so tujcem dovolili, da so 
napravo fotografirali. Inovator 
je bil prizadet, prišlo je do spora. 
V razreševanje smo se vključili 
tudi mi. Dan pred skupnim sre
čanjem v Elanu nam je tamkajš
nji direktor poslal telegram, da

pogovorodpade, če se ga bo ude
ležil tudi prizadeti inovator... 
Ali primer iz Kidričevega. Tam
kajšnji strokovnjak je vodstvu 
kolektiva predložil lastni načrt 
reorganizacije proizvodnje. Ne
kateri strokovnjaki so ta načrt 
odklonili. V spor smo se vključili 
tudi mi in skušali zadevo rešiti. 
Poiskali smo najboljše strokov
njake po vsej državi, ki bi zadevo 
objektivno pregledali in dali 
svoje mnenje. Žal je vse propad
lo, ker nikjer v Sloveniji nismo 
mogli najti dveh milijonov dinar
jev za stroške recenzentov. Ta
ko je bila sprejeta spet že stara 
praksa — tuj predlog. Za name
ček pa so avtorja spornega pred
loga prerhestili na drugo delo — 
zdaj skrbi za parkirne prostore.

Iz prakse ugotavljam, da je ta 
boj za uveljavitev inovacije trd in 
sila dolg. Najpogosteje inovator 
boj izgubi. Če pa uspe tudi s so
diščem dokazati svoj prav, ga čez 
nekaj časa ne najdemo več v ko
lektivu. Zaradi skaljenih medse
bojnih odnosov, najpogosteje 
tudi najkrutejšega šikaniranja, 
mora avtor iz kolektiva. Ob tem 
je hudo še to, da tudi sodišča ni
majo družbeno verificiranih kri
terijev in bolj po prosti presoji za 
razsodbo izbirajo zdaj te zdaj 
one samoupravne akte.«

— Ali se bo odnos do te
dejavnosti spremenil na

bolje z odločitvijo sindika
tov, da mora vsaka 
osnovna organizacija sin
dikata vsaj enkrat na leto 
obravnavati in razpravljati 
o tej dejavnosti v lastnem 
kolektivu in s voj d spozna
nja predložiti delavskemu 
svetu. Zanimivo je tudi sta
lišče sindikatov, da na 
primer delavec, ki ima od
klonilno stališče in odnos 
do inventivne dejavnosti, 
ne more ob imeno vanju na 
odgovorno ali na delo v 
poslovodnih organih do
biti podpore sindikata.

»Čeprav smo v pogovoru kri
tično obravnavali inventivno de
javnost v slovenskem prostoru, 
pri tem sem namenoma omenila 
nekaj najbolj značilnih prime
rov, je res, da se razmere in od
nosi do te dejavnosti izboljšuje
jo. Ponavljam pa, da osebno z 
opravljenim delom še nisem za
dovoljna. Pri tem mislim tudi na 
to, da bi vrednost lastnih pred
logov v resnici drugače obravna
vali, če bi jo drugače obravnavali 
vsi: od lastnih postovodnih in 
samoupravnih struktur do bank, 
ki bi dajale pri kreditiranju 
prednost domačim rešitvam. 
Torej temu, kar smo sprejeli tudi 
s programom za prihodnji sred
njeročni razvoj.«

Za objavo pripravil 
J. Sever

SZDL danes

Občutljiva in odzivna za potrebe delovnih ljudi

Kljub nekaterim spodbudnim re
zultatom, ki smo jih dosegli v zadnjih 
nekaj letih, se krajevna skupnost le 
počasi uveljavlja kot družbenoeko
nomski odnos. Še vedno se sreču
jemo ponekod z razmišljanji in tudi 
prakso, da je to družbenopolitična, 
skupnost, ki opravlja nekatere 
upravne in administrativne dolžnosti 
občine. Čeprav se z uveljavljanjem 
delegatskih odnosov marsikaj spre
minja, pa krajevna skupnost pogosto 
še ni zaživela kot sestavina združe
nega dela, kot izraz celovitih potreb 
in interesov detovnih ljudi, potreb, ki 
jih občani neposredno izražajo in pri 
usklajevanju in razreševanju katerih 
naj tudi sami sodelujejo. Del krivde, 
da je temu tako, nosijo tudi krajevne 
organizacije socialistične zveze.

V Sloveniji imamo 1.246 krajev
nih skupnosti in v vsaki od njih delu
jejo tudi krajevne organizacije 
SZDL. Vedno več je takih, ki zav
zeto opravljajo svojo ustavno vlogo. 
Delovni ljudje jih vse bolj razumejo 
in sprejemajo kot možnost in obliko 
demokratičnega političnega delova
nja v procesu pripravljanja in spre
jemanja samoupravnih odločitev. 
Krajevne organizacije SZDL so se še 
zlasti uveljavile v vrsti konkretnih 
akcij, kot so volitve, politične in or
ganizacijske priprave samoprispev
kov in referendumov, razvijanje in 
utrjevanje zave sti ter oblik splošnega 
ljudskega odpora in družbene samo
zaščite, uveljavljanje hišne samou
prave, urejanje komunalnih in dru
gih potreb krajanov itd. Na teh po
dročjih so organizacije SZDL dose
gle izredne uspehe in postale nepo
grešljiv dejavnik najširše- aktivnosti 
in mobilizacije delovnih ljudi in kra
janov.

Vse to seveda ne pomeni, da smo 
krajevne organizacije vedno in pov

sod uveljavili tako kot to zahtevajo 
sedanje in bodoče potrebe družbe
nopolitičnega in samoupravnega ra
zvoja. Marsikje so premalo vpete v 
potrebe in razvoj delegatske prakse
— politični izraz tega naj bi bile — 
marsikje delujejo dokaj forumsko, 
formalno in brez prave povezave s 
članstvom.

Krajevne konference 
nosijo del krivde, da KS 
še ni sestavina združe
nega dela

V političnem — akcijskem in mo
bilizacijskem delovanju prihaja 
premalo do veljave tudi frontna na
rava SZDL, saj delegati DPO in dru
gih dejavnikov prihajajo v konferen
co,' predsedstvo in druge oblike ak
tivnosti često brez stališč, mnenj in 
pobud svojih organizacij. Marsikje 
delujejo v konferencah in predsed
stvih SZDL bolj kot odgovorni po
samezniki in premalo kot odposlanci 
svojih organizacij. Tako često trpi 
usklajevanje in dogovarjanje, učin
kovitost in rezultati so skromnejši, 
kot bi lahko bili.

Kot slabost se marsikje kaže tudi 
preslaba povezanost konferenc in 
predsedstev krajevnih organizacij z 
društvenimi organizacijami in druš
tvi ter drugimi dejavniki, ki politično 
in samoupravno delujejo v krajevnih 
skupnostih. Delegatska razmerja 
znotraj fronte marsikje še niso zaži
vela tako, kot smo pričakovali in zato 
konference delujejo premalo pove
zano in usklajeno s potrebami sa
moupravnega sistema. Tudi organi in 
delovne oblike — tematske konfe
rence, sveti, sekcije, koordinacije in 
komisije pri krajevnih organizacijah
— so v glavnem še premalo vtkane v 
živo družbeno problematiko, ki tako

ali drugače prizadeva delovne Ij udi in 
občane. Pogosti so primeri, da se po
samezna telesa in oblike dela redko 
ali pa sploh ne sestajajo, kar seveda 
krči možnosti sporazumevanja in 
sprejemanja ustreznih rešitev v kra
jevni konferenci SZDL in v samou
pravnih skupščinah.

Krajevne konference 
SZDL se v večini občin 
premalo pogosto sesta
jajo

Pogosto se dogaja, da predsedstvo 
opravlja dolžnosti krajevne organi
zacije, konference, kot najvišji organ 
pa enkrat ali dvakrat letno sprejmejo 
splošne usmeritve oziroma načelna 
stališča. Tako se predsedstva mno
gokrat tudi proti svoji volji znajdejo 
pod težo nalog in obveznosti, ki jih 
ne morejo dobro opraviti ali pa niso v 
njihovi pristojnosti. Pri tem prihaja 
do formalnega in forumskega obrav
navanja posameznih pomembnih 
vprašanj, kar pa nikakorni v skladu z 
demokratično naravo Socialistične 
zveze.

V nadaljnjem vsebinskem in orga
nizacijskem razvoju in utrjevanju 
SZDL mora posebna pozornost ve
ljati zlasti krajevnim in občinskim 
organizacijam. Zaživeti bi morale 
sekcije, hišni in ulični odbori, delega
cije, potrošniški sveti, hišna samou
prava itd. V krajevni skupnosti je 
največ možnosti za razvijanje mno
žične komponente SZDL. Tu naj se 
začenjajo inicialne oblike politične 
aktivnosti, ki bodo zajele kar najširši 
krog delovnih ljudi in občanov. Tu je 
prostor za izražanje in soočanje plu
ralizma samoupravnih interesov, tu 
naj pride do iniciativ in pobud, pred
logov in mnenj ter njihovega demo
kratičnega vrednotenja.

Krajevne organizacije 
(konference) SZDL se 
morajo bolj kot doslej 
prilagoditi potrebam 
samoupravne aktivnosti 
občanov v krajevni 
skupnosti

SZDL mora postati bolj iniciativ
na, občutljiva in odzivna za potrebe 
in interese delovnih ljudi. V ta 
namen moramo predvsem krepiti 
vlogo krajevnih konferenc in front
nih predsedstev, kjer bomo usklaje
vali družbenopolitično in samou
pravno aktivnost v krajevni skupno
sti. Bolj ko bomo krepili vlogo in 
pomen krajevnih organizacij, bolj 
bogata in vsestranska bo tudi celotna 
zgradba SZDL — do občin, repu
blike in federacije.

V nadaljnjem razvoju in poglab
ljanju pomena in akcijske usposob
ljenosti krajevnih organizacij SZDL 
bo zato treba vso pozornost nameniti 
večji vlogi članstva ter potrebam de
legatske prakse. Socialistična zveza 
mora — in to še posebej velja za kra
jevno skupnost — vse bolj postajati 
mesto političnega in samoupravnega 
dogovarjanja in sporazumevanja. 
Tako konference kot predsedstva se 
morajo bolj odpreti do članstva in 
drugih DPO, družbenih organizacij 
društev ter drugih dejavnikov v kra
jevni skupnosti. Preseči bo treba 
predvsem zaprtost nekaterih vodstev 
ter često zgolj formalno obravnava
nje posameznih ožjih in širših vpra
šanj in problemov. S tem pa bomo 
pomembno prispevali, da se bo kra
jevna skupnost razvijala in utrjevala 
kot celovit družbenoekonomski 
odnos, kot sestavina in izraz združe
nega dela.



V središču pozornosti 24. januarja 1981 stran 8

Razprava Sergeja Kraigherja v Železarni Ravne

Temelj nadaljnjega razvoja sistema 
samoupravnih družbenoekonomskih odnosov 
je delavec v tozdu in njegov interes

V začetku decembra lani 
je podpredsednik predsed
stva SFRJ Sergej Kraigher 
obiskal Železarno Ravne in 
se s predstavniki samou
pravnih in poslovodnih or
ganov ter družbenopolitič
nih organizacij pogovarjal o 
tezah »Nadaljnji razvoj 
družbenoekonomskih in 
samoupravnih odnosov v 
delovni organizaciji Žele
zarna Ravne.« Največ po
zornosti je bilo v razgovoru 
namenjene utrjevanju vloge 
in položaja delavca samou- 
pravljalca in ob tem delitvi 
dohodka, predvsem tistega 
dela, ki je namenjen za 
osebne dohodke. Preprosto 
in razumljivo je tovariš 
Kraigher pojasnil predstav
nikom te delovne organiza
cije nekatera izhodišča za 
pripravo meril delitve, ute
meljil vezi med tako imeno
vanim proizvodnim in pi
sarniškim delom in nekatere 
druge še ne povsem razre
šene dileme na področju de
litve.

Razprava Sergeja Krai
gherja v Železarni Ravne je 
vsekakor lahko pomemben 
kažipot in usmeritev v na
daljnjem iskanju pravičnejše 
poti za delitev po delu in re
zultatih dela, eni prednost
nih nalog v našem vsakda
njem boju za boljše in uspeš
nejše gospodarjenje in utrje
vanje položaja delavca v 
naših socialističnih samou
pravnih odnosih. Zlasti pa 
bo razprava, ki jo objavlja
mo, dragocen prispevek in 
konkretna pomoč sindikal
nim aktivistom pri obsežnih 
nalogah uresničevanja skle

pov 2. konference ZSS in osebne dohodke in skupno
n adaljnjem stroko vnem delu porabo.
pri Družbenem dogovoru o '(Razpravo ^ Krajgherja
skupnih osnovah za obliko- smo z mednaslovi opremili v ured- 
varije in delitev sredstev za ništvu).

Spreminjanje dela 
in delavca

Železarna Ravne je za naše 
slovenske in jugoslovanske ra
zmere dosegla visoko stopnjo 
samoupravne organiziranosti in 
uporabe ekonomskih elementov 
samoupravljanja, ki leže v osnovi 
samoupravnih družbenoeko
nomskih in projzvodnih odno
sov. Čeprav je sistem precej kon
sistentno izdelan, kljub vsemu 
ostaja vtis, da v njem ni izhodišče 
delavec in njegov interes na nje
govem delovnem mestu, kjer 
združuje svoje delo z drugimi de
lavci v temeljni organizaciji 
združenega dela. Pristop je še 
vedno obremenjen z logiko, da 
se samoupravni družbenoeko
nomski odnosi razvijajo od vrha 
navzdol in da je od tega odvisen 
njihov razvoj. Drugače rečeno, 
vrsta zadev glede položaja delav
cev v ustvarjanju dohodka je 
spuščenih, pravice, ki jih imajo 
delavci po ustavi pa niso dovolj 
razvidne ali poudarjene, saj gre 
za konkretne neodtu jive pravi
ce, ki jih imajo delavci nepo
sredno na podlagi ustave.

To ni pripomba iz nekih dok
trinarnih predpostavk ali pred
sodkov. Razvoj tehnike in_ teh
nologije v svetu zahteva, da se 
delavec postavi v čimbolj nepo
sreden odnos s sredstvi, s kate
rimi dela in z njimi upravlja in 
ekonomski učinek tega čuti 
na dohodku in položaju. To je 
zakonitost, ki jo tehnična revolu
cija postavlja kot nalogo pred ves 
svet. Mi smo o samoupravnem 
položaju delavca, njegovih od
govornostih in pravicah ter ob
veznostih kot samoupravljalca 
našli nekatere rešitve, ki v tem 
pogledu odpirajo široke per
spektive.

Zato moramo dosledno izha
jati iz položaja in vloge delavca v 
temeljni organizaciji združenega 
dela in njegovega interesa ter na 
tej podlagi razvijati sistem sa
moupravnih družbenoekonom
skih odnosov. To pa pomeni, da 
si moramo prizadevati, da s tega 
vidika zelo kritično presojamo 
izkušnje, ki jih pridobivamo na 
podlagi delovanja sistema, kot je 
sedaj v veljavi in ga tudi stalno 
izpopolnjujemo. Z drugimi be
sedami povedano, da smo do 
svojih lastnih izkušenj pošteni, 
da se iz njih čimveč kar je mo
goče naučimo in to tudi izkori
stimo. Zelo slabo je, če bi bili za
dovoljni s tem, kar smo doslej 
dosegli in vgradili v sistem sa
moupravljanja, kajti to so ven
darle začetni koraki, ki jih bodo 
morale generacije še dolgo nada
ljevati in delati, da te odnose raz
vijejo v vsej njihovi širini in za
pletenosti.

Poseben pomen tem vpraša
njem poudarja dejstvo, to je, da 
se bistveno spreminja značaj 
dela in delavca. Ta delavec danes 
ni več to, kar je bil pred desetimi, 
dvajsetimi leti. Ta delavec je 
drugačen po svoji izobrazbi, šol

ski in tisti, ki jo pridobi, ko se 
vključuje v delovne procese. 
Drugačen je po svoji strokovni, 
splošni družbeni in politični na
ravnanosti in tako se spreminja 
tudi celoten profil zaposlenih de
lavcev in njihova struktura. S 
tem se drugače postavljajo tudi 
odnosi s skupnimi službami, ki 
tudi niso več take, kot so bile 
nekoč. Delavci v Skupnih službah 
so dosti bolj in vedno tesneje po
vezani z delavci v neposredni 
proizvodnji. Tudi po svoji zavesti 
so vedno bolj sestavni del delav
skega razreda, kajti njihov polo
žaj je tak, da je rezultat in doho
dek njihovega dela odvisen od 
dela in rezultatov delavcev v ne
posredni proizvodnji, vključno z 
rezultati njihovih samoupravnih 
odločitev. Prav zato je potrebno, 
da se odnosi med delavci v skup
nih službah in med delavci v te
meljnih organizacijah združe
nega dela jasno postavijo, ker 
bodo s tem tudi jasneje oprede
ljeni odnosi, kaj je potrebno re
ševati v delavskih svetih temelj
nih organizacij, kaj v delavskem 
svetu delovne organizacije, kaj 
pa je tisto, kar se mora kot se
stavni del delovnega procesa re
ševati v skupnih službah, ki so v 
glavnem (osredotočene) v de
lovni organizaciji.

Minulo delo je rezultat 
dela delavcev in temelj 
njihovega
samoupravnega položaja

Ko govorimo o oblikovanju 
dohodka na podlagi gospodarje
nja z minulim delom, o sredstvih 
družbene reprodukcije, se to mi
nulo delo takoj zavije v neko mi
stiko in ustvari vtis, da to zahteva 
neko posebno učenost. Minulo 
delo ni nič drugega kot to, kar se 
nam kaže kot problematika 
amortizacije, izkoriščanja 
osnovnih sredstev in izmenskega 
dela v uporabi teh sredstev, vpra- 
šanja gospodarjenja in upravlja
nja s sredstvi akumulacije in z re
produkcijskim materialom, ki se 
kaže v materialnih stroških.

To je minulo delo, gospodar
jenje z minulim delom; drugega 
minulega dela ni. Če boste rešili 
problem, da bo delavec postav
ljen v tak položaj, da bo na svo
jem osebnem dohodku čutil re
zultate gospodarjenja z repro
dukcijskim materialom in delov
nimi sredstvi ter sredstvi akumu
lacije, boste s tem rešili vpraša
nje nagrajevanja na podlagi re
zultatov gospodarjenja z minu
lim delom.

Na to se navezujejo potem 
nove investicije, pri katerih je 
potrebno evidentirati, kaj je bilo 
z njimi doseženo. Običajno se 
pojavi pomislek, da to ni eviden
tirano in da se ne ve za rezultat 
investicij. Ti rezultati so pravi
loma znani, ali se lahko zanje ve, 
dejstvo pa je, da se jih pogosto 
skriva, še posebej, če so rezultati 
slabi. Poznavanje rezultatov in
vesticij omogoča in lahko zago
tovi tak položaj delavcu, da bo 
čutil, ali je sodeloval pri dobrih 
ali slabih investicijah. Tu se takoj 
odpre vprašanje odnosa delav
cev v temeljni organizaciji š 
skupnimi službami, ki so nosilke 
investicifskih predlogov. Ker pa 
delavci v skupnih službah ne mo
rejo nositi materialnih posledic 
so na njihovih predlogih spreje
tih zgrešenih odločitev, te nosijo 
predvsem delavci v temeljnih or
ganizacijah. Zato morajo delavci 
v skupnih službah, še bolj kot de
lavci v proizvodnji, čutiti posle
dice sprejetih odločitev. V njiho
vih osebnih dohodk ih bi to 
moral biti izredno pomemben 
element nagrajevanja (npr. 
izbira tehnologije ipd.). To velja 
tudi za gospodarjenje s sredstvi 
družbene reprodukcije v tekoči 
proizvodnji, kjer so prav tako od 
delavcev v skupnih službah v ve

liki meri odvisni doseženi rezul
tati. To so nekatera vprašanja, 
bolje rečeno (merila),o katerih bi 
morali razpravljati in jih na tej 
podlagi izpopolnjevati v zvezi z 
oblikovanjem osebnih dohodkov 
na podlagi gospodarjenja z mi
nulim delom.

Preudarnost 
gospodarjenja se odraža 
v osebnih dohodkih

Kar zadeva minulo delo je 
skratka bistveno, da se to odraža 
v osebnem dohodku delavca. Z 
drugimi besedami, sistem mora 
biti postavljen tako, da od de
lavca zahteva racionalno go
spodarjenje s sredstvi družbene 
reprodukcije. Drugi del je nova 
vrednost, ki se ustvarja na pod
lagi nove investicije, rekonstruk
cije, modernizacije. Ta mora 
opravičiti investicijo, to je, inve
sticija mora povečati produk
tivno moč dela, ekonomski re
zultat tega pa za zdaj lahko me
rimo prek dohodka. V razpravah 
ob pripravah zveznega zakona o 
temeljih odnosov v gospodarje
nju s sredstvi za zboljševanje in 
razširjanje materialne osnove 
združenega dela in pravicah de
lavcev na podlagi minulega dela, 
se mnogi elementi mešajo z 
osnovnim motivom. To je, da se 
delavec postavi v položaj, da je 
sam zainteresiran — zaradi do
hodka temeljne organizacije in 
lastnega osebnega dohodka, da 
investira v razširjanje materialne 
osnove združenega dela in to ne 
samo v svojem tozdih temveč tudi 
izven, povsod, kjer lahko investi
cija da večji rezultat. To ne po
meni da potroši, ampak da inve
stira v razširjeno reprodukcijo, s 
katero ustvarja osnovo za večji 
osebni dohodek doma oziroma, 
če mu tako pokaže račun, da 
vloži sredstva drugam. To je 
osnovni motiv, brez katerega ce
lotni sistem razširjene reproduk
cije na samoupravni podlagi ni 
popoln in ne more delovati v 
skladu s socialističnimi samou
pravnimi odnosi in zakonitostmi.

Dokler v razporejanje do
hodka in oblikovanje osebnih 
dohodkov ne bo vključen nepo
sredni interes delavca, dokler to 
ne bo pričelo živeti v zavesti de
lavcev, bodo stalne težave z inve
sticijami. Enkrat bodo investicije 
previsoke, drugič premajhne. 
Dokler delavec v svojem oseb
nem dohodku ne bo našel inte
resa in pobude, da najbolj smo
trno razporedi dohodek, tako 
dolgo bo naš sistem razširjene 
reprodukcije šepal in se boril s 
celo vrsto protislovij. Kapitalist 
ima pred očmi profit in prek tega 
se orientir^v kaj bo investiral. V 
modificirani obliki deluje to 
sedaj tudi v transnacionalnih 
združbah. Naše izhodišče pa ni 
profit, ampak dohodek in inte
resi delavca. Zato bo ta sistem 
vedno lažje našel rešitve, kot pa 
kapitalistični sistem. Ne smemo 
pa pričakovati, da bo omenjeni 
zvezni zakon dal neke recepte, ki 
bi jih bilo moč avtomatično pre
našati v delovne organizacije. 
Takega zakona ni. Zato pa mo
rajo organizacije združenega

dela in zlasti njihove strokovne 
službe pokazati ustvarjalnost pri 
uporabi meril iz zakona.

Analitična ocena 
delovnega mesta

Drugi moment, na katerega 
menim, da je potrebno pokazati, 
ko govorimo o položaju delavca 
v temeljni organizaciji in delavca 
v skupnih službah, je analitična 
ocena delovnega mesta ter za 
vsako delovno mesto opis kon
kretnih nalog in opravil, ki so 
lahko tudi pri enakih ali podob
nih delovnih mestih različna tako 
po obsegu kot zahtevnosti in ne
posredni odgovornosti. Dejstvo, 
da ste šli na to analitično oceno, 
pove, da imate pred seboj enega 
od bistvenih elementov, od kate
rih je odvisno oziroma ki omo
goča izdelavo sistema nagrajeva
nja po rezultatih dela.

Vse kar se v tem pogledu dela 
in sklepa izven delovne organi
zacije, kot je npr. v obliki druž
benega dogovora o delitvi do
hodka in oblikovanju osebnih 
dohodkov, ima ob še tako veliki 
razdelanošti vedno značaj in 
pomen samo splošne družbene 
usmeritve. Odgovornosti za iz
delavo sistema nagrajevanja po 
rezultatih d«la ne more prevzeti 
nihče drug kot delavci temeljnih 
organizacij irf delovne organiza
cije. Zato je analitična ocena 
zelo važna. Pri tem pa mi ni 
jasno, zakaj se problematika 
analitične ocene dela nepo
sredno ne povezuje s samimi me
rili delitve osebnega dohodka na 
delavce iz čistega dohodka na 
podlagi rezultatov tekočega in 
minulega dela iz mase sredstev, 
ki se razporeja za osebne do
hodke delavcev.

Iz predhodnih poglavij, to je 
do poglavja o analitični oceni 
dela, sem dobil vtis, da se pove
zuje dohodek skupnih služb z re
zultati temeljnih organizacij, za 
katere te službe delajo in za kate
rih kvaliteto v veliki meri odgo
varjajo. Ko pa v tezah govorite o 
analitični oceni delovnih mest, 
sem dobil vtis, da se kasneje v si
stemu nagrajevanja delavcev v 
skupnih službah kaže drugačna 
logika. Ni namreč zaostren 
odnos med osebnim prispevkom 
in rezultati dela in vrednoste- 
njem enote dela oziroma opravil 
in nalog, to se pravi s sistemom 
točkovanja kot osnove kasnej
šega določanja vrednosti teh
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točk v skladu s pridobljenim do
hodkom. Čimbolj razvijate teh
niko, tem pomembnejši element 
postaja pri oblikovanju osebnih 
dohodkov gospodarjenje in 
upravljanje z minulim delom.

Natančen opis 
delovnega mesta

Kovač, ki pritiska danes samo 
gumbe v visokoavtomatizirani 
kovačnici, mora imeti pre
dhodno strokovno znanje, za ka
tero je potrebno najti posebna 
merila za njegovo ovrednotenje 
in njegovih rezultatov, zlasti tudi 
glede na to, kako in kje se odra
žajo v njegovem tekočem delu in 
v rezultatih upravljanja in go
spodarjenja S sredstvi družbene 
reprodukcije. Delavec mora s 
svojim tekočim delom pokazati, 
da to znanje obvlada. Tu se ravno 
zahteva analitična ocena delov
nih mest in analitični opis nalog 
in opravil, ki jih nekdo opravlja. 
Tu se začenja izgnMjati razlika 
med intelektualnim in ročnim 
delom.

Zato mislim, da je treba biti pri 
opisu delovnih mest strikten in 
opisati vsako delovno operacijo, 
ki jo opravlja delavec na določe
nem delovnem mestu. To delo je 
potrebno opraviti od strokovnih 
služb v organih federacije do 
vsake proizvodne organizacije in 
vsakega delovnega mesta, ki je 
vezano na konkretno delo. To 
potem daje merila za opredeli
tev, kakšno izobrazbo oziroma 
znanje mora imeti delavec in ga 
dokazati na določenem delov
nem mestu, kar lahko služi v si
stemu točkovanja in vrednotenja 
točk kot neke vrste startna 
osnova za določanje osebnega 
dohodka, ki pa se v praksi opra
viči oziroma realizira z delom in 
rezultati delavčevega dela.

Če analitična ocena oziroma 
opis dela ni precizno postavljena 
za vsa delovna mesta z neko na
tančnostjo in odnosom do cfela, 
ki se opravlja, od snažilke do 
najbolj zahtevnih in sestavljenih 
del, potem to nujno oddaljuje 
delavca od problematike, od ka
tere je odvisna njegova eksisten
ca, standard, njegovo življenje, 
njegov družbeni položaj in nje
govo uveljavljanje kot samou
pravljalca. Vsako nalogo je treba 
opisati. Tajnica direktorja, npr. 
železarne, praviloma ne opravlja 
enakih del in opravil kot npr. taj
nica direktorja temeljne organi

zacije. Tu ni povprečij. Pov
prečja so do občine še sprejem
ljiva — čeprav je že v republiki 
vprašanje, kje je in kje ni prav 
uporabljati povprečja — ko pa 
govorimo o problemih v delovni 
ali temeljni organizaciji, povpre
čij ne sme biti. Sploh pomeni 
uravnavati na povprečjih odnose 
med ljudmi v združenem delu in 
v občini isto kot izzivati spore 
med ljudmi.

Razlike v delu 
pri istih ali enakih 
delovnih mestih 
se morajo odražati 
v točkovanju 
in v osebnih dohodkih

Tu so konkretni živi ljudje, ki 
vsak opravlja svoje delo in to je 
treba analizirati. Morda so zapi
sana nekatera dela, ki se sploh ne 
opravljajo, ali pa se določena 
dela opravljajo, pa sploh niso 
opisana. Nisem proti poenostav
ljanju, kjer se to da, vendar se 
morajo razlike tako v delu dakti- 
lografk kot inženirjev in delav
cev skupnih služb zlasti tam, kjer 
se da delo direktno meriti, odra
ziti v točkovanju in v osebnem 
dohodku. Tu se običajno priče- 
njo problemi. Vendar je treba 
vzdržati pripombe in pritiske, 
zakaj ima eden po vrednotenju 
in oceni dela več točk kot drugi. 
To je naloga sindikata. Če tega 
bistvenega pogoja nagrajevanja 
po delu ne upoštevamo in si tega 
ne izborimo, potem bo delavec, 
ki dobro in bolje dela in opravlja 
zahtevnejša dela, raje popustil, 
včasih tudi iz neke solidarnosti, 
kot da bi bil deležen pripomb in 
očitkov, da ima večji osebni do
hodek.

V tezah se na nek način pove
zuje in izenačuje nagrajevanje 
poslovnosti in ustvarjalnosti. To 
dvoje moramo ločiti. Ni vsa 
ustvarjalnost v poslovnosti, 
njeno težišče moramo imeti zlasti 
v izpopolnjevanju proizvodnih 
procesov. Pri opisu del bo ravno 
element ustvarjalnosti zahteval 
posebno pozornost, kot bistveni 
element za vrednotenje dela in 
nagrajevanje po rezultatih dela.

Kar zadeva nagrajevanje nek
valificiranega težkega proizvod
nega dela, v tezah predvidevate 
neke korekcije, ki pa so neznatne 
in niso v sorazmerju z redkostjo 
delavcev, ki jih lahko dobimo za 
ta dela. Če teh težkih fizičnih del 
ne bomo nagrajevali na način, da 
bodo dejansko delavci imeli ma
terialni interes, da se na takih 
delih zaposlujejo, bo problem 
čedalje težji. Vsako intelek
tualno delo ima praviloma še do
ločene elemente osebnega zado
voljstva, do določene meje seve
da, ne glede na to, kako je nagra
jeno. Pri težkih fizičnih delih je 
ta element neprimerno in mnogo 
manj prisoten. Zato so predvi
dene korekture v tem pogledu 
gotovo premajhne.

Razponov med 
dejanskimi 
osebnimi dohodki 
ni mogoče določiti 
s pravilnikom

V nadaljnjem izpopolnjevanju 
sistema je zato potrebno poiskati 
kazalce in merila, ki bodo 
omogočili, da se ugotovi rezultat 
po vseh delih in opravilih, ki jih 
opravlja delavec na določenem 
delovnem mestu in ki sestavljajo 
njegovo delo. Kar zadeva raz
pone med osebnimi dohodki, se 
ne bi boril za večji ali manjši raz
pon ob vrednotenju delovnih 
mest na podlagi sistemizacij del

in nalog. Pač pa bi se boril za na
grajevanje po delu z mnogo 
manjšim upoštevanjem tega, do 
kakšnih razponov pride, če re
zultati dela dokazujejo, da je 
tako nagrajevanje opravičeno. 
Nikdar v tem pogledu nismo 
prišli z delavci v konflikt, ker so 
posamezniki imeli visoke osebne 
dohodke, če so takega delavca 
videli vsak dan na delu in poznali 
njegove rezultate. Dd konfliktov 
je prišlo na podlagi pravilnikov, 
ki so povečevali razpon na pod
lagi formalnih kvalifikacij, ne pa 
na podlagi rezultatov dela. Go
vorimo, da je temeljno rezultati 
dela. v mnogih pravilnikih pa do
ločamo nekaj drugega. Zato ni 
čudno, če ob izplačilu osebnih 
dohodkov prihaja do zapletov. 
Zato ne bi odpiral razprave o po
večevanju razponov, pri izdelavi 
pravilnikov oz. samoupravnih 
aktov, razen mogoče za korekci
je, ki bodo delavcem TOZD brez 
diskusije oziroma z lahkoto ra
zumljive. Šel pa bi v bitko za re
snično nagrajevanje po delu in bi 
na tej podlagi opravičeval in bra
nil razpone, ki bodo nastajali. Če 
se bodo zaradi tega osebni do
hodki povečali nad povprečjem, 
ne bo težko to opravičiti, z ene 
strani , s sklepom delavcev in z 
druge, ker ima tako zvišanje 
svojo materialno osnovo.

Nagrajevanja delavcev 
v tozdih in skupnih 
službah ni moč izenačiti

V tezah se na nekako izenačen 
način obravnavajo problemi v 
zvezi z nagrajevanjem po delu v 
temeljnih organizacijah in v 
skupnih službah. Mislim, da se 
tega ne da izenačevati. To sta 
dva različna proizvodna odnosa, 
ki se kažeta v različnih odgovor
nostih in položaju v delovnem 
procesu in opredeljenih medse
bojnih odnosih, ki sta glede inte
resov do neke mere protislovna, 
v osnovi pa skupna. Kar zadeva 
udeležbo v ekonomskem rezul
tatu in merila zanjo sta ta dva 
odnosa lahko zelo različna, do
kler se bodo prek vrednosti in 
dohodka merili rezultati dela. 
Prav zato, ker obstaja možnost 
konfliktnih položajev glede upo
rabe meril za udeležbo na ustvar-

• jenem dohodku med delavci te
meljnih organizacij in delavci 
skupnih Služb, se je potrebno po
truditi za dejansko, strokovni 
opis del, opravil in nalog na po
sameznih delovnih mestih, da 
ugotovimo medsebojne pove
zave delavcev od delovnega pro
cesa ali faze v delovnem procesu, 
pa vse do odločanja v delavskem 
svetu temeljne in delovne orga
nizacije.

V to delo ni nikdar preveč vlo
ženega dela in denarja, tu ne sme 
priti do vprašanja stroškov in 
ljudi, kijih moramo pri tem anga
žirati. S tem ustvarjamo objek
tivne pogoje za to, da pri pro
blemih, ki nastajajo v odnosih 
med delavci skupnih služb in de
lavci temeljnih organizacij, pri
demo do meril, objektivnih 
meril, ki na najmanjšo možno 
mero zmanjšujejo subjektivne 
ocene, kar je značilno za kapitali
stične države, pa tudi za državni 
socializem, kjer je urejanje teh 
vprašanj še vedno bolj rezultat 
razmerja sil, ne pa usklajevanja 
interesov in prispevka k reše
vanju skupnih problemov. Zato 
je potrebno zelo prisluhniti pri
pombam iz vrst delavcev.

To pa zahteva še korak naprej 
v samoupravni organiziranosti 
delavcev. V Železarni Ravne je 
sedaj 23 temeljnih organizacij, 
poleg tega ga še delavci skupnih 
služb. Izhodišče je gotovo, kar

sledi iz tez, da bo v vsaki temeljni 
organizaciji, ki v celoti ustreza 
zakonskim zahtevam, omogo
čeno vsakemu delavcu, da ure
sničuje svoje pravice, obveznosti 
in odgovornosti na podlagi za
kona o združenem delu. Hkrati 
se kaže potreba, da v vsaki te
meljni organizaciji gremo na 
oblikovanje delovnih enot po 
posameznih fazah dela, ki pote
kajo v okviru delovnega procesa 
in njihovo prilagajanje zahtevam 
in spremembam delovnega pro
cesa. Kjer gre za sestavljeno 
proizvodnjo, je ta potreba toliko 
večja. Zakon o združenem delu 
predvideva, da se delavski svet 
temeljne organizacije oblikuje iz 
delegatov iz takih delovnih enot 
in da so vse skupine delavcev, ki 
sodelujejo v različnih fazah proi
zvodnje in prometa, zastopane v 
delavskem svetu. Posebno vpra
šanje je seveda, ali nekatere de
lovne enote ne predstavljajo de
lovne in ekonomske celote, v ka
teri imajo delavci pravico in 
dolžnost, da se organizirajo v 
tozd. Vendar o tem na podlagi 
teh tez ne morem razpravljati: je 
pa to ena izmed vaših nalog.

Kako se je moč boriti 
proti nedelu

Če hočemo reševati probleme 
npr. v zvezi z gospodarjenjem s 
sredstvi družbene reprodukcije 
in nagrajevanja na tej podlagi — 
potem jih bomo lažje in boljše re
ševali, kolikor bolj se bomo pri
bližali položaju delavca na nje
govem delovnem mestu in nje
govemu interesu kot združe
nemu delavcu in toliko lažje 
bomo prišli tako tudi do objek
tivnih meril, ki bodo na naj
manjšo možno mero zmanjšale 
oportunizem, subjektivnost, 
lažno solidarnost itd. Toliko lažje 
bomo tudi mobilizirali vse de
lavce proti lenuhom, neredne- 
žem itd.

Zato je vprašanje uveljavlja
nja delovnih enot s tega vidika 
gotovo merilo, kako se uveljav
ljajo elementi oblasti v samou
pravljanju in kako se samou
pravljanje uveljavlja kot re
snično demokratična oblast v 
bazi. Tu potem delavci z večino 
glasov lahko uveljavijo svojo 
voljo v odnosu na posamezne de
lavce. To je eden od elementov 
in pogojev, na katerih gradimo 
samoupravno demokracijo, ki se 
ne kaže samo v zahtevah po pra
vicah, ampak se uveljavlja tudi 
kot oblast, ki zahteva, da vsak iz
polnjuje svoje obveznosti. Dru
gače rečeno, da je vsak svobo
den, vendar je njegova svoboda 
omejena s svobodo drugih. To je 
toliko bolj enostavno, čim bližje 
smo delovni skupini, v kateri so 
delavci v procesu proizvodnje in 
dela med seboj povezani in drug 
drugega dobro poznajo.

Na to ne opozarjam iz nekih 
ideoloških razlogov, pač pa pre
prosto zato, ker je to eden bi
stvenih pogojev, da bi nam de
lovni proces stekel s čim manj
šimi motnjami, sami delavci pa bi 
bili tisti, ki bi v lastnem interesu 
preganjali lenuhe in nestrokovno 
delo.

Stara dilema je, koliko so zbori 
delavcev demokratična oblika 
osebnega izjavljanja delavcev in 
kakšna je dejanska vloga zbora 
delavcev v našem sistemu sa
moupravne demokracije. Izkuš
nje nam kažejo, da se na teh zbo
rih težko uveljavlja razprava in 
odločanje na podlagi ustreznih 
argumentov. Zelo pogosto se 
spremenijo v čisto sredstvo ma

nipuliranja z neobveščenostjo ali 
nepopolno obveščenostjo delav
cev. Zato v vseh naših političnih 
dokumentih opozarjamo in tudi 
zakon o združenem delu je tako 
zastavljen, da se vloga teh zborov 
ne precenjuje. Dobro je treba 
oceniti, katera so vprašanja, ki se 
lahko rešujejo na zboru delavcev 
in kjer se lahko zbor delavcev 
uveljavi kot resnično demokra
tična oblika izražanja interesov 
delavcev, katera vprašanja pa so 
taka, da to ni mogoče in lahko na 
zboru, nasprotno, pride do uve
ljavljanja zelo trenutnih stališč in 
razpoloženj, ki jih je težko ob
vladati z racionalnimi argumenti.

Delovne enote v tozdih 
in delo njihovih 
delegatov

Zato je dosti bolje, kar predla
gajo in zahtevajo tudi sami de
lavci, da se več zadev rešuje na 
sestankih delegatov iz tistih de
lovnih enot, ki so za reševanje 
določenega problema zainteresi
rane. Torej ne vsi, ampak zainte
resirani. Ti pa se morajo pred se
stankom dogovoriti z delegatom, 
kako se bodo dogovarjali. Za to 
dogovarjanje bodo izbrali tudi 
sebi najprimernejši način, go
tovo tako, da bodo izgubili naj
manj časa, če je sistem nagraje
vanja dobro zastavljen. Potem je 
obveznost in odgovornost dele
gata, da o dogovarjanju delav
cem prenese stališča, ki so rezul- 

• tat dogovarjanja.

Če delavci sprejetih stališč ne 
sprejmejo, je potem naloga sin
dikata in zveze komunistov, še 
zlasti članov zveze komunistov v 
sidnikatu, da pomagajo delega
tom, da sprejeta stališča sprej
mejo tudi delavci te enote ozi
roma da ugotovijo razloge, za
radi katerih delavci določenega 
stališča ne sprejemajo — ali je to 
zaprtost v lastni krog svojih inte
resov ali pa za tako odklanjanje 
obstaja objektivno utemeljena 
podlaga.

Bistveno je, da smo v graditvi 
teh odnosov zelo konkretni, da 
gremo od problema do proble
ma. Izhodišče nam ne smejo biti 
neke inštitucije, ki naj bi same po 
sebi predstavljale garancijo za 
demokratično samoupravno od
ločanje. Vsaka institucija se 
lahko spremeni v sredstvo mani
puliranja. Tudi delavski sveti so 
to še vedno v številnih primerih. 
Delavski sveti temeljnih organi
zacij bi se morali o mnogih vpra
šanjih sami med seboj dogovar
jati in ustanavljati ter pošiljati 
svoje delegate v skupne komisije, 
odbore. Potem bi reševanje 
zadev v delavskem svetu delovne 
organizacije lahko dejansko 
omejili na tiste zadeve, ki so po 
svoji naravi take, da jih lahko re
šujejo le skupno delegati vseh 
temeljnih organizacij in delovnih 
skupnosti, drugače rečeno — za
deve, ki jih nihče drug ne more 
reševati.

Usklajevanje 
s celovitim 
razvojem občine

V zvezi s problematiko razpo
rejanja dohodka se takoj odpre 
vprašanje plana občine. V taki 
organizaciji združenega dela kot 
je železarna, ima bistven pomen 
odnos med dogovorom o teme
ljih plana občine in samouprav
nim sporazumom o temeljih 
plana delovne organizacije in 
njihova usklajenost. V temeljih 
plana temeljne organizacije mo
rajo biti usklajeni interesi delav
cev, ki jih uresničujejo v temeljni

organizaciji in v krajevni skup
nosti in SIS oziroma njeni enoti. 
Ti temelji morajo biti usklajeni s 
temelji planov drugih temeljnih 
organizacij v okviru delovne or
ganizacije. To lahko potem pred
stavlja objektivno podlago, na 
kateri se mora graditi dogovor o 
temeljih plana občine in njen 
plan. Ta usklajenost planov je 
toliko pomembnejša, ko se to 
poveže s problemi solidarnosti 
med delavci različnih temeljnih, 
organizacij, vprašanji rizika, od
govornosti in obveznosti, ki se 
postavljajo glede skupnih po
treb, socialne varnosti, socialne 
politike, izobraževanja, zdrav
stva, pokrivanja izgub kot ob
veznosti vseh temeljnih organi
zacij za normalno poslovanje in 
socialno varnost delavcev vseh 
temeljnih organizacij in delovne 
organizacije kot celote in njene 
stabilnosti nasploh. To se spet 
odraža v odnosih do plana občine 
in dogovora o njegovih temeljih.

Plani temeljne in delovne or
ganizacije in samoupravni spora
zumi o njihovih temeljih imajo 
svoje zakonitosti. Drugo so 
potem operativni plani, prek ka
terih se dejansko uresničuje 
sprejeti plan. To je organska za
konita povezava, ki zahteva na
daljnje izpopolnjevanje metodo
logije takoimenovanega mikro 
planiranja. Skupne službe so 
kvalificirane, da to metodologijo 
analizirajo in jo na podlagi izku
šenj dopolnjujejo, zato se morajo 
v tej smeri potruditi. To bo v ve
liko pomoč delavcem v organiza
cijah združenega dela, hkrati pa 
bo dragocen prispevek za razvoj 
celotnega sistema družbenega 
planiranja v Sloveniji in Jugosla
viji.

Dejstvo je, da je računalništvo 
in vse, kar se nanj veže, t.im. 
tretja industrijska revolucija, ki 
danes odloča, kateri proizvodnji 
se bo zagotovila boljša bodoč
nost. Zato ne smemo dopustiti, 
da v razvoju računalništva zao
stajamo. Druge investicije je 
treba podrediti temu, da bomo 
na tem področju šli v korak z ra
zvojem. Seveda pa je treba s pa
metjo delati, ker brez sistema in 
gospodarskega računa tudi tu ne 
gre. Tu je treba biti ofenziven, 
sploh pa v velikih in naprednih 
organizacijah. Prek sestavljene 
organizacije združenega dela 
Slovenskih železarn, poslovno- 
planskih skupnosti, v katere se 
morate počasi vključevati — od 
česar je odvisen vaš razvoj in 
spoznavanje vaše perspektive 
doma in v svetu — morate postati 
dejavnik, ki bi pomagal odpirati 
perspektive v računalništvu in v 
Sloveniji in Jugoslaviji ustvariti 
koncept razvoja računalništva, 
njegovega racionalnega osvaja
nja, uporabe in vedno večje sa
mostojnosti. _

Kar zadeva razvijanje prede
lave, je ta, ki jo razvijate, taka, da 
spada v železarne. V to se ne 
spuščam. Gotovo pa je, da se vaši 
interesi ne morejo zaustaviti na 
tem, kar lahko sami razvijate na 
svojem področju. Vsaj toliko po
zornosti morate usmerjati na so
delovanje s kovinsko-predelo- 
valno industrijo, z uporabniki 
vaših proizvodov in s tem v 
ustvarjanje pogojev za ustvarja
nje sestavljene organizacije, ki 
bodo omogočali, da se v celoti 
vidi problem razvoja in strukture 
proizvodnje črne metalurgije in 
na tej osnovi spozna njene per
spektive, usklajene z razvojem in 
strukturo kovinsko predelovalne 
ter zlasti strojne industrije, tako 
da boste tak svoj razvoj lahko za
gotavljali v skladu z razvojem 
Slovenije, Jugoslavije in v svetu.
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Odpreti
vire
informacij

Komisija za obveščanje in 
propagando občinskega sveta 
ZSS Domžale je s klubom sa
moupravi j alcev pripravila po
svet z urednikiglasil združenega 
dela in zadolženimi za obvešča
nje v osnovnih organizacijah 
sindikata.

Ob koncu smo sprejeli vrsto 
zaključkov, ki predstavljajo 
osnovo za nadaljnji razvoj ob
veščanj av osnovnih organ izaci- 
jah sindikata v naši občini

Organizacije združenega dela 
oziroma OOS v njih morajo 
oblikovati celovit in odprt si
stem medsebojnega obveščanja, 
ki se kot pomemben člen vklju
čuje v celotno združeno delo. 
Odprt sistem medsebojnega ob
veščanja v ozdih je med temelj
nimi sestavinami samouprav
ljanja, zato morajo sindikati po
svetiti posebno pozornost odpr
tosti virov informacij in nemo
teni poti za povratno informa
cijo delavcev. Vsakemu delavcu 
je treba zagotoviti minimalne 
informacije, ki so mu potrebne 
za samoupravljanje. Celovito 
obvladanje sistema medseboj
nega obveščanja v združenem

delu naj zagotavljajo odbori za 
obveščanje, zato jih je potrebno 
tam, kjer jih še ni, takoj ustano
viti in poskrbeti za njihovo ne
moteno delo. Urediti moramo 
status uredništev, ki so za svoje 
delo odgovorni odboru za ob
veščanje in seveda prek njega 
izdajatelju, to je v združenem 
delu organizaciji zveze sindika
tov, prav tako naj bi v vseh oko
ljih, kjer možnosti so, glasil pa 
še ni, začeli izdajati glasila ali 
biltene. Nadaljevali bomo akcijo

»Tisoč delavcev-sodelavcev« in 
sicer z namenom izboljšati ka
kovost informiranja in vsebine 
glasil; približati informiranje 
delavcem, ki so sicer dobro 
splošno obveščeni, manjka pa 
jim informacij, kiso potrebne in 
pomembne za njihovo odloča
nje v delegatskih okoljih; prido
biti še več dopisnikov iz vrst ne
posrednih proizvajalcev; na
črtno spremljati in sprotno oce
njevati informiranje; načrtno 
usposabljati vse nosilce infor
miranja; zagotoviti ustrezen sta
tus urednikov in registrirati gla
sila, kjer še niso.

Delavce bomo še bolj spod
bujali za sodelovanje v procesu 
obveščanja. Posebno pozornost 
bomo posvetili obveščanju v 
manjših kolektivih in povsbd 
tam, kjer so pravice delavcev do 
obveščenosti okrnjene ali za
nemarjene. Vključili se bomo v 
razpravo o novem zakonu o 
javnem obveščanju. Kot nalogo 
smo opredelili tudi to, da bomo 
pošiljali vsa glasila tudi odboru 
za obveščanje in propagando 
pri republiškem svetu ZSS.

Vera Vojska

Delavci — 
novi sodelavci
Obilna LENDAVA
1267. Marjan Dominko INA
1268. Štefan Sršen Nafta
1269. Mihael Dominko
1270. Roman Vučko
1271. Angela Vraničar
1272. Katica Martinovič
1273. Matija Prendl
1273. Franc Gazdag
1274. Štefan Petkovič
1275. Maja Pavočevič
1276. Aleksander Marič
1277. Edo Puklavec
1278. Alojz Ivanič
1279. Gizela Ostrič
1280. Tibor Kuzma

1281. Anton Horvat Planika
1282. Jože Kolarič Turnišče
1283. Hajrodin Rošič
1284. Avgust Sobočan
1285. Štefan Prša

1286. Zvonko Kotnjek Var-
1287. Alojz Kramar stroj
1288. Orgen Orban
1289. Drago Hujs
1290. Valerija Pečelin
1291. Peter Peiš
1292. Štefan Vidak
1293. Žuža Horvat
1294. Jože Slavinec
1295. Branka Vdroš-Vugrinec
1296. Ivan Pintarič
1297. Geza Kuštanci ml.

Občina MURSKA SOBOTA
1298. Andrej Zadravec Pano-
1299. Franc Kuhar nija

1300. Oto Kuzmič Pomur.
zdravstveni

center

1301. Drago Ivanič Kroj

1302. Nada Lutarič Sobota
1303. Franc Ritlop
1304. Ivan Ipša
1305. Josip Kelemen
1306. Štefan Žibrik
1307. Romana Pučko
1308. Nevenka Gotar
1309. Olga Raduha
1310. Anica Žilavec
1311. Draga Kalač

1312. Lojze Klemenčič Intes

1313. Ivanka Zajc-Černe Drugi
1314. Breda Mekiš sodelavci
1315. Marta Krmelj
1316. Milan Erjavec
1317. Ignac Horvat
1318. Tanja Lutar
1319. Bogo Kajin
1320. Drago Lepoša
1321. Miha Strah
1322. Teo Lipicer
1323. Tone Slavič
1324. Vili Šiftar
1325. Agata Zakojč
1326. Janko Petek
1327. Geza Sočič
1328. Milko Kranjc
1329. Jože Matjašec
1330. Julijan Klepec
1331. Franc Rovte r
1332. Miha Horvat
1333. Vita Sodja-Komoljanec
1334. Mina Kržišnik
1335. Brane Grudnik

Občina CEUE
1336. Marica Jurkovšek Cestno
1337. Nada Jelovšek podjetje
1338. Franc Šelih
1339. Aleksander Kerstein
1340. Darinka Brance
1341. Malči Podlunšek
1342. Anton Purgaj
1343. Vida Moškon
1344. Milan Pleučak

1345. Jernej Turnšek Železarna
1346. Bojan Mackovšek Štore

1347. Rado Plauten Nivo
1348. Marko Meznarič

1349. Stevo Pratnekar Emo
1350. Vili Klenovšek

1351. Regina Rozman Zdravstveni
center

1352. Pavle Kumer GG Celje

1353. Miran Leskovšek Libela
1354. Vinko Rehar
1355. Danilo Kotnik

1356. Ksenija Černič PTT
1357. Milojka Bačovnik podjetje

Šivalnica v veliki 
sejni dvorani

Da ne bi ovinkarila, bi lahko 
začela kar pri tem, da so veliko 
sejno dvorano preuredili v odde
lek šivalnice. V nekaj dneh so 
pripravili mize, napeljali luči in 
delo v šivalnici je steklo.

Nas dvajset tovarišic iz skup
nih služb, ki smo nekoč že delale 
na izšivanju tkanin, so določili, 
da bomo za nekaj časa ponovno 
delale všivalnici. Verjetno ni p>o-

trebno opisovati občutka ob 
podpisu odločb o začasni preme
stitvi. Te odločbe niso vsebovale 
datuma, do katerega smo pre
meščene na novo delovno mesto. 
Naj omenim, da smo vse »pre
meščene« opravljale to delo na
zadnje pred približno devetimi 
leti. Kljub temu smo z veseljem 
poprijele za delo z zavestjo, da 
tako pomagamo v težkem polo

žaju, ko šivalke kljub nadur
nemu delu niso mogle izšiti blaga 
izredno slabe kvalitete. Nekaj 
dni je bilo zelo težko, kajti roke 
in oči so se morale znova navajati 
na to delo.

Vendar, z dobro voljo smo to 
premagale.

Omenila bi še občutke in 
opazke, ki smo jih dobivale vse 
do danes in nas še spremljajo. 
Verjemite mi, da nam ni bilo 
lahko. Mnogo tovarišic in tovari
šev v naši delovni organizaciji se 
je obnašalo do nas, kot da smo po 
kazni dodeljene na to delovno 
mesto. To kaže, da med mnogimi 
našimi ljudmi ni več pravega 
spoštovanja za fizično delo. 
Spomnimo se pregovora: kolikor 
znaš, toliko veljaš.

Omenila bi še, da sem.nekega 
dne stala v trgovini in prisluhnila 
tovarišicama pred mano, dobe
sedno bom ponovila njune bese
de:

»Ali že veš, da so v Novoteksu 
pobrali nekaj pisarniških žensk 
in jih dali v proizvodnjo?«

»Veš, tudi ameriški časopisi 
bodo pisali o tem, kaj se dogaja v 
Novoteksu— da pisarniški kader 
dela v proizvodnji!«

O podobnih komentarjih bi 
lahko še pisala, pa upam, da se 
jih bodo ob objavi tega članka 
»komentatorji« sami spomnili. 
Me, vse izšivalke, pa pozdravlja
mo to odločitev, da priskočimo 
na pomoč, ko je izredno stanje, s 
pripombo, da bi ob izrednem 
stanju vendarle morale sodelo
vati vsi, predvsem pa tam, kjer 
napake nastajajo, ne pa samo v 
končni fazi.

Menim, da bomo s to akcijo 
pripomogle, da bo delovna orga
nizacija lahko izpolnila pogod
bene obveznosti do kupcev.

Milena Verbič, 
Novo te ks, Novo mesto'

1358. Avgust Vohar
1359. Tina Kraftič
1360. Marjana Kresnik
1361. Mitja Žafran
1362. Metka Žafran

Občina ILIRSKA BISTRICA

1363. Jože Iskra 
1^64. Jadran Šturm
1365. Igor Batista
1366. Zorko Šajn
1367. Nevenka Tomšič
1368. Radoš Gregorčič
1369. Franc Ratek
1370. Olga Fatur
1371. Mirjam Matko
1372. Magda Tomšič
1373. Leon Maslo
1374. Irena Baša
1375. Zvonko Barbiš
1376. Alenka Volk
1377. Nevenka Pugelj
1378. Tatjana Barak
1379. Slava Stegu
1380. Neda Juršinovič
1381. Franc Kim
1382. Bojan Bele
1383. Viktor Udovič

Občina GORNJA RADGONA
1384. Ožbalt Rožanc Radenska
1385. Miki Bojanovič Radenci
1386. Vojko Prosen

1387. Jože Kraner
1388. Katica Slemenšek

Občina AJDOVŠČINA

1389. Janez Stefančič
1390. Božidar Likar
1391. Metod Furlan
1392. Dušan Rustja
1393. Danilo Bizjak

SGP
Primorje

Občina LAŠKO

1394. Majda Kolšek
1395. Lado Sračun
1396. Vili Brečko
1397. Marina Pokleka
1398. Milan Žabkar

Pivovarna
Laško

Občina ČRNOMEU

1399. P^ter Jančar
1400. Janez Kure

Iskra Semič

1401. Franc Kure
1402. Vika Lozar

KZ 
Čmome Ij

1403. Milan Kremesec Kovinar

1404. Pavle Strugar
1405. Vlado Vardjan
1406. Bojan Košir
1407. Jule Škrinjar
1408. Alojz Fabjan

Belt

Dokumenti še niso 
zmaga železničarjev!

V zadnjih letih je bilo v Slove
niji in Jugoslaviji sprejetih več 
dokumentov o prometni politiki 
in delitvi dela med cesto in želez
nico, ki naj bi racionalizirala pre
voz s preusmeritvijo čimveč 
blaga, zlasti na dolgih relacijah 
na železnico. Kljub sprejeti pro
metni politiki se blago, ki sodi na 
železnico, še vedno prevaža po 
cesti. S tem v zvezi se nam vsi
ljuje vprašanje, kje so vzroki. 
Nedvomno je, da so mimo vzro
kov, ki jih najpogosteje omenja
mo, kot so npr. neenaki pogoji 
gospodarjenja, sistem in politi
ka cen, nezadostna dohodkovna 
povezanost organizacij združe
nega dela znotraj železnice in že
leznice z gospodarstvom in po
dobno, med vzroki tudi neza
dovoljiva raven kvalitete prevo
zov, neustrezna in nezadostna 
tehnična opremljenost železnice 
za organiziranje in opravljanje 
prevozov »od vrat do vrat«.

kakor tudi premajhen čut odgo
vornosti slehernega delavca na 
železnici za prevzete obveznosti 
pri prevozih. Še vedno je veliko 
železničarjev, ki mislijo, da je s 
tem, ko je bila sprejeta prometna 
politika in z njo povezani doku
menti, bitka že končana oziroma 
železnici zmaga zagotovljena, ne 
zavedajo pa se, da se je s tem 
pravi boj za povečan obseg dela 
na železnici šele začel, da pred
stavljajo dokumenti le moralno, 
politično in materialno podporo 
železnici, uresničevanje zastav
ljenih ciljev pa je odvisno predv
sem od železničarjev samih. Cilj 
bomo dosegli s kvaliteto našega 
dela, s pravilnim odnosom do 
uporabnikov prevoza, kakortudi 
z ustreznim razvojem železnice, 
ki ji bo omogočal opravljanje in
tegralnega transporta po konku
renčnih cenah.

Jože J uričinec, 
ŽELEZNIČAR, ŽTO Maribor

Ostanimo zvesti 
domači ladji

Na pobudo nekaterih članov 
našega kolektiva sem se odločil 
napisati nekaj o razlikah med tu
jimi in domačimi pomorskimi 
podjetji.

Na kratko: sem Lojze Donko 
iz Maribora, zaposlen pri Splošni 
plovbi od marca 1980 kot 
mazač-motorist. Še kot otrok 
sem sanjal o tem, da bi videl 
morje in svet, vendar pa to pri 
devetčlanski družini ni bilo mo
goče uresničiti. Na vprašanje, 
zakaj sem odšel v svet med po-

fDE
PRED IZIDOM!

V zbirki AKTUALNA TEMA založbe Delavska 
enotnost bo izšla nova, pomembna brošura:

DOGOVOR
o uresničevanju 
družbene usmeritve 
razporejanja dohodka 
v letu 1981

Brošuro lahko po ceni 25.— dinarjev za izvod 
naročite pri Delavski enotnosti, Ljubljana, 
Dalmatinova 4, po izidu pa jo lahko kupite tudi 
v naši knjigarni v Tavčarjevi 5, ter v vseh knji
garnah po Sloveniji in prodajnih mestih Dela.

NAROČILNICA
Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalma
tinova 4, nepreklicno naročamo........ izvod(ov)
brošure DOGOVOR O URESNIČEVANJU 
DRUŽBENE USMERITVE RAZPOREJANJA 
DOHODKA V LETU 1981.

Naročeno nam pošljite na naslov:

Ime in priimek podpisnika:

Naročeno, dne:........................................

Račun bomo plačali v zakonitem.roku.

(žig) (podpis naročnika)

morščake, bi lahko odgovoril le 
to, da sem bil razočaran nad živ
ljenjem v ožjem družinskem 
krogu. Tako sem sklenil začeti 
svojo pomorsko kalvarijo tam, 
kjer mi dajo možnost, da se čim- 
pre j oddaljim iz domačega kraja. 
Na srečo ali nesrečo, kakor vza
memo, sem se leta 1972 vkrcal 
na ladjo pod liberijsko zastavo v 
Amsterdamu. S precejšnjo bo
jaznijo sem se vzpenjal na to 
mojo prvo ladjo, ki je zaplula 
proti Srednji Ameriki. Na tej 
poti sem doživel prvo neurje ter 
pomorski krst. Pri tej pomorski 
družbi sem zdržal polnih sedem 
let in menjal pet ladij. Zaposlen 
sem bil kot čistilec stroja, nato 
kot mazač ter nazadnje kot ladij
ski mehanik. Le kdor je delal na 
tujem, si lahko predstavlja, da je 
bila to trnova pot, kajti zaščite 
tako rekoč ni bilo nobene. Bil 
sem socialno zavarovan le za čas, 
ki sem ga prebil na ladji, ne pa 
tudi takrat, ko sem bil na dopustu 
(če ta prostičas, ko sem bil doma, 
lahko tako imenujem). Dopusta 
namreč nisem imel plačanega. 
Pokojninsko zavarovanje sem si 
plačeval v domovini sam. Pri
krajšan sem bil seveda tudi za 
beneficiran staž.

Res sem pri tuji pomorski 
družbi kar dobro zaslužil, vendar 
sem mnogokrat opravljal dela, ki 
niso sodila v okvir moje strokov
nosti. Ni bistvo v zaslužku, 
vredno je premisliti, kje iskati 
vsakdanji kruh — z navedenimi 
pravicami ali brez njih. Ne ži
vimo samo od danes do jutri...

Lojze Donko, INFORMATOR, 
Splošna plovba Piran
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Novi pogoji za pridobitev kreditov otežkočajo nakup stanovanja
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Sanje mnogih še dlje 
od resničnosti kot doslej

V Sloveniji se je namensko 
varčevanje za stanovanja v zad
njih letih zelo razvilo, čeprav na 
drugi strani kupci stanovanj naj
večkrat niti ne vedo, kje bodo čez 
nekaj let lahko tudi stanovali.

Tudi bankam namreč še ni uspe
lo, da bi se bolj povezale s tistimi, 
ki za stanovanja namensko var
čujejo, in da bi morebiti skupaj 
najlažje izbrali najbolj primemo 
finančno konstrukcijo za nakup 
stanovanja. Še vedno je namreč 
nakup stanovanja zelo odvisen 
od tega, koliko stanovanjskega 
denarja iz svojega sklada skupne 
porabe lahko prosilcem odme
rijo tudi v njihovih temeljnih or
ganizacijah, pa kako visoko na 
prednostnem spisku pričakoval- 
cev stanovanj se pri tem lahko 
sploh uvrstijo. V Ljubljani so pri 
tem namreč tudi zasebni kupci 
stanovanj v povsem novem polo
žaju, saj v zadnjem času ne ta
vajo več od enega do drugega 
gradbenega podjetja, temveč se 
morajo kot zainteresirani kupci 
najprej prijaviti stanovanjskemu 
informativnemu centru, nakar 
komisije stanovanjskih skupno
sti določijo, kdo naj ima pred
nost pri nakupu stanovanja v do
ločeni soseski. S tem naj bi po eni 
strani odpravili tudi dogajanje v 
preteklosti, da so nekateri vselej 
ostali praznih rok, ker so jih 
drugi prehiteli tudi zaradi boljših 
poznanstev ipd. To pa je seveda 
tudi najlažja pot do tega, da 
slednjič tudi v Ljubljani ugotovi
jo, kaj bi ljudje sploh radi kupili, 
kakšna naj bi bila ta stanovanja, 
kako velika, kako opremljena in 
podobno. Od tod do takoimeno- 
vanih znanih kupcev stanovanj 
naj bi bil potlej le še korak, če

prav za zdaj-dosti več od znanega 
števila interesentov za nakup 
stanovanj še vedno niso zmogli 
razvozlati.

Res pa je, da lahko tudi takšne 
oblike spoznavanja tistih, ki ku
pujejo stanovanja, dosti povedo 
o njihovih načrtih, predvsem pa 
finančnih možnostih. Če to v ve
liki meri velja že za organizacije 
združenega dela, pa lahko še bolj 
za kupce etažnih lastniških sta
novanj. Kajti vsakdo mora imeti 
pripravljeno finančno konstruk
cijo, kako si bo kupil stanovanje, 
precej natančno mora tudi vede
ti, koliko mu bodo primaknili v 
tozdu, česa se lahko nadeja iz 
združenih stanovanjskih sred
stev in kaj mu omogoča varče
valna pogodba za stanovanje.

Gospodarski položaj 
»kvari« kreditne pogoje

Vendar se zdi, da bo v bodoče 
kupce stanovanj doletelo še več 
neprijetnosti. V glavnem so se
veda povezane s težavnejšim go
spodarskim položajem, saj bo 
zdaj tudi nakup stanovanj bolj 
kot prej odvisen od dohodkovnih 
možnosti tozdov in seveda dru
gih kupcev. Po novem zakonu o 
stanovanjskem gospodarstvu 
bodo namreč tozdi zagotavljali 
denar za svoja stanovanja le še iz 
svojega čistega dohodka, torej 
ne več avtomatično kot doslej. 
Kjer ne bodo imeli dovolj čistega 
dohodka, bo tudi za stanovanja 
bolj malo. Na drugi strani pa se 
pojavlja svojevrsten paradoks. 
Medtem ko knjigovodski po
datki kažejo, da denar za stano
vanja na splošno preostaja, pa že

podatki stanovanjsko-ko-
munalne banke v Ljubljani kaže
jo, da to vsaj za večje centre ne 
drži. Banka je namreč zašla v 
resne težave pri odobravanju 
novih stanovanjskih posojil, če
prav to ne velja za posojila po 
pravilnikih o namenskem varče
vanju za stanovanja. Pri različ
nih, bolj komercialno naravna
nih kreditih pa so se posojilne 
možnosti v zadnjem času precej 
poslabšale. Najprej je zelo odje
knil sklep, da bo stanovanjsko- 
komunalna banka v Ljubljani 
dajala le še 250 odstotkov poso
jila na odprodane devize in na tej 
podlagi vezane dinarje. Pred 
nekaj meseci se je namreč s takš
nim kreditiranjem dalo dobiti 
tudi 400 odstotkov posojila, če
prav je na drugi strani res, da to 
številnim ni bilo všeč, ker je bil 
dinar kot domače plačilno sred
stvo znova postavljen v izrazito 
podcenjevalen položaj. Še več, v 
Ljubljani skorajda ni bilo zdom
cev, ki bi prinašali svoje devize za 
nakup stanovanj, temveč je bil ta 
denar drugače zbran.

Daljša čakalna doba, 
krajši rok vračanja...

Za številne delovne organiza
cije preveč nepričakovan pa je 
bil tudi sklep, da bodo poslej mo
rale čakati kar deset mesecev po 
vezavi svojega denarja na bančno 
posojilo. Pred tem je bila čakalna 
doba dolga le šest mesecev, še 
pred dobrim letom pa je sploh ni 
bilo. Ta ukrep, po zatrdilih sta
novanjske banke ga terja predv
sem pomanjkanje denarja, pa 
utegne zelo ogroziti stanovanj

ske načrte številnih organizacij, 
saj gre predvsem za različna in- 
tervenčna posojila ob doplačilih 
za stanovanja.

Gotovo pa bodo v temeljnih 
organizacijah precej podrobno 
prebrali družbeni dogovor o 
skupnih osnovah za zagotavlja
nje in usklajevanje samouprav
nih družbenoekonomskih odno
sov na področju stanovanjskega 
gospodarstva, s katerim bodo na
tančneje obdelana nekatera do
ločila novega stanovanjskega za
kona.

Predlog dogovora je že 
pripravljen, iz njega pa navedi
mo, da predvideva najdaljšo 
dobo vračanja posojil 20 let, 
najnižjo obrestno mero 4 od
stotke in najkrajšo dobo varče
vanja 24 mesecev. Doslej je bilo, 
recimo, mogoče posojilo vračati 
do 25 let. Prav tako naj bi bilo pri 
nakupu etažnih stanovanj ali 
takih stanovanj, ki jih v blokih 
zgradijo zadruge, možno dobiti 
največ 80 odstotkov kreditov, pri 
zadružni gradnji največ 75 od
stotkov in pri gradnji zasebne 
hiše izven zadrug le še 60 odstot
kov posojila od predračunske ali 
končne cene, pri čemer bodo se
veda upoštevali še, kolikšno je za 
neko družino standardno stano
vanje. To pa nazadnje pomeni, 
da se tudi pri takih nak upih poso
jilne možnosti zaostrujejo. Če k 
temu prištejemo, da bo treba 
bankam vrniti posojilo za lastno 
udeležbo pri pridobitvi družbe
nega stanovanja že v petih letih, 
je videti, da bodo stanovanja tudi 
v bodoče verjetno vse dražja, 
možnosti za nakup pa sora
zmerno manjše. K temu lahko 
navedemo vsaj to, da seveda še 
vedno velja, da je vsakdo lahko 
zadolžen največ do tretjine 
osebnega dohodka. Ob zdajšnjih 
cenah stanovanj, mirovanju 
osebnih dohodkov in tej možni 
tretjini, se zdi, da bo tudi marsi
komu težje kupiti stanovanje, 
kot bi m u to bilo doslej. Glede na 
to, kako v Sloveniji poudarjamo 
tovrstno nakupovanje stanovanj 
in lastni delež za družbena naje
mna stanovanja, bi o tem ka
zalo bolj razmisliti.

Stojan Žitko

Velenjski rudarji so lani nakopali 4,702.000 ton lignita

Leto rekordov, a tudi težav
Presežen proizvodni načrt, toda na račun dela tudi ob prostih dnevih

Eden od ciljev velenjskih rudarjev: mehanizacija v vsako odkopno čelo 
(na sliki- »Kombajn« mehaniziranega čela v Stebru 8).

Lani so velenjski rudarji iztrgali 
šaleškemu podzemlju 4,702.000 ton 
lignita. Dosežena proizvodnja je 
največja v vsem 105-letnem obstoju 
velenjskega rudnika lignita. Še po
membneje pa je, da je bil dosežen in 
za 2.000 ton tudi presežen letni de
lovni načrt. Velenjski rudarski ko
lektiv so v letu 1980 pestile številne 
težave. Predsednik KPO rudnika lig
nita Velenje, dipl. inž. Alojz Diacci v 
tej zvezi še posebej poudarja izredno 
težke montan-geotoške razmere, ki 
so se istočasno pojavile v vseh treh 
jamskih tozdih, najbolj pa v jamah 
Pesje in Skale, zlasti pritiski. Rudarji 
niso mogli nakupiti nove odkopne 
mehanizacije, primanjkovalo je re
zervnih delov zlasti za težko od
kopno mehanizacijo in ne nazadnje, 
tudi delavcev. Ob polletju so zapo
slovali okrog 200 delavcev manj. kot 
so računali. Ti in še nekateri drugi 
vzroki so vplivali na to, da je bila 
zadnjega junija proizvodnja lignita 
za okrog 5 odstotkov nižja od tiste, 
predvidene z letnim delovnim načr
tom. Zato so na začetku avgusta, po 
kolektivnem dopustu, sprejeli več 
ukrepov za povečanje proizvodnje in 
izpolnitev letnega delovnega načrta. 
Med njimi velja posebej omeniti me
njavo rudarjev na odkopih med 
izmenami, tako da so odkopavali 
nemoteno vseh 24 ur na dan. Sicer pa 
so velenjski rudarji delali tudi ob so
botah, ki so bile na začetku leta pred
videne kot proste. Vdecembru so de
lali tudi dve nedelji, nadelupaso bili 
v jutranji izmeni še zadnji dan sta

rega leta. Skupaj so tako opravili kar 
289 delavnikov.

V letu 1980 so se velenjski rudarji 
lotili tudi največje investicijske na
loge zadnjih let, to je prestavitve ob
jektov in naprav jaška Preloge na

novo lokacijo, da bi lahko začeli z 
odkopavanjem okrog 70 milijonov 
ton premoga, ki leži pod jaškom Pre
loge. Dela morajo končati do leta 
1983 ali 1984.

V velenjskem premogovniku so v

zadnjem času namenili posebno po
zornost uvajanju mehanizacije. Tre
nutno je mehaniziranih okrog 60 od
stotkov vseh odkopnih polj. Eden 
najpomembnejših ciljev novega 
srednjeročnega obdobja
1981 — 1985 pa bo popolna mehani- 
ziranost odkopnih čel. Rudnik lignita 
Velenje bo nadaljeval tudi y prihod
njih letih z rekultivacijo že odkopa
nih predelov in pripravil vse po
trebno za oživitev jezer. Ob tem 
bodo preučili še možnosti za kasnejše 
izkoriščanje še neodkopanih zalog 
lignita.

V dneh, ko je bil boj velenjskih ru
darjev za izpolnitev letnega delov
nega načrta za leto 1980 na višku, so 
sprejeli delovne naloge za letošnje 
leto. Proizvodnja naj bi bila tolikšna, 
kot so jo načrtovali za preteklo leto, 
to je 4,700.000 ton. Pričakujejo pa, 
da bo težav vendarle manj, kot so jih 
morali reševati zadnje mesece lan
skega leta. Vtem letu naj bi nakopali 
4,700.000 ton v 268 delavnikih, se 
pravi, da bi si naposled lahko privoš
čili resnično zaslužen počitek po na
pornem delu ob koncu tedna.

Proizvodnja v prvi polovici ja
nuarja kaže, da velenjski rudarji na
daljujejo s prizadevanji za kar naj
večji izkop premoga. Tako so do 16. 
januarja zjutraj, torej v desetih de
lavnikih, pridobili 187.900 ton ligni
ta, kar obeta, da bo izpolnjen januar
ski operativni načrt, ko želijo nako
pati 436.440 ton premoga, oziroma v 
poprečju po 19.130 ton na dan.

Marijan Lipovšek

Na rob minulemu sejmu Moda '81 v Ljubljani

Prevladale potrebe 
potrošnikov
Poudarek ni na trpežnosti, temveč 
na modnosti izdelkov

Prejšnji teden je bil ob sejmu 
Moda 81 razgovor predstavnikov 
tekstilne industrije z novinarji, ki se 
je nanašal večidel na trenutni položaj 
tekstilne industrije v Sloveniji. Tek
stilno industrijo, ki je v veliki meri 
navezana za uvoz surovin in repro
dukcijskega materiala, so lani pestile 
težave zlasti pri oskrbi s surovinami, 
vendar pa je panoga povečala uvoz 
do obsega, ki je omogočal kolikorto- 
liko zadovoljivo pokrivanje uvoznih 
potreb in preprečil večje zastoje v 
proizvodnji. Podatki kažejo, da se je 
celotni prihodek, dosežen z izvozom 
izdelkov in storitev v tekstilni indu
striji, povečal od 1,6 milijarde din v 
devetih mesecih leta 1979 na več kot 
2,68 milijarde din v istem lanskem 
obdobju Porast znaša kar 67,5%. 
Pri tem se je izvoz na konvertibilne 
trge povečal za 62 %, uvoz z istih 
trgov pa le za 12 %. Pokritje uvoza z 
izvozom se je tako povečalo od 71 % 
na 103 %, vendar pa zlasti v oblačilni 
konfekciji in pletilstvu še vedno ni 
zadovoljivo. Tako na primer od 
skupno 19 trikotažnihoiganizacij jih 
še vedno sedem ne ustvarja nikakrš
nega izvozti, tri organizacije pa izvo
zijo manj kot 5 % celotnega prihod
ka. *Od skupno 32 konfekcionarjev 
pa štirje nimajo izvozne realizacije, 
medtem ko 15 organizacij z izvozom 
realizira manj kot 5 % svojega pri
hodka. Po drugi strani pa slovenske 
predilnice izvažajo več kot znaša slo
vensko povprečje, kar pa seveda še 
pospešuje slabšo preskrbljenost pre
delovalcev s prejo.

V razgovoru so'predstavniki tek
stilne industrije tudi omenjali, da se 
zaradi težav pri oskrbi s surovinami 
povečuje obseg storitev oziroma do
delave izdelkov za tuje naročnike, pri 
čemer pa trikotažna in konfekcijska 
industrija, ki opravljata take storitve, 
z njimi zaslužita bolje kot s klasičnim 
izvozom. Ta pojav zbuja tem večjo 
skrb, ker slabša strukturo izvoza 
glede na stopnjo predelave in upo
rabo domačih tkanin in repromate- 
riala, obenem pa opozarja na rastoče 
stroške družbene režije, s katerimi je 
obremenjena zlasti proizvodnja s

številnejšimi fazami.
Kljub temu,da se povečuje obseg 

storitev za tuje naročnike, je sestava 
slovenskega izvoza tekstilnih izdel
kov trenutno še kar zadovoljiva. V 
njej so z okrog 60% udeleženi 
končni izdelki, s 15 % dodelava ozi
roma storitve za tuje naročnike ter s 
25 % drugi izdelki oziroma polproi
zvodi.

Predstavniki tekstilne industrije so 
v razgovoru poudarili, da kljub teža
vam pri oskrbi s surovinami nobena 
organizacija v tej panogi lani ni po
slovala z izgubami. Zal pa so bili ra
zmeroma ugodni poslovni rezultati v 
marsikateri delovni organizaciji do
seženi na škodo osebnih dohodkov 
delavcev, ki v tekstilni industriji pre
cej zaostajajo za povprečjem drugih 
industrijskih panog. Lanske dokaj 
nestabilne gospodarske razmere so 
narekovale previdnost pri izplačeva- 
njuosebnih dohodkov, tem prej, ker 
je marsikateri delovni organizaciji 
primanjkovalo obratnih sredstev 
glede na to, da so bile pogosto nelik
vidne tudi banke. Ena poglavitnih 
nalog v tem letu je tudi ustreznejša 
rast osebnih dohodkov delavcev, ki 
so se lani v primerjavi zletom 1979 v 
slovenski tekstilni industriji povečali 
povprečno le za 20,4%, torej manj, 
kot bi se lahko v skladu z družbenim 
dogovorom.

Kar zadeva letošnji sejem Moda 
81 so predstavniki tekstilne indu
strije in tudi tiska ter RTV ugotovili, 
da pomeni precejšen napredek pri 
izbiri in kakovosti tekstilnih izdel
kov. Vendar velja vzvezi s tem nave
sti kritično pripombo, da potrošniki 
še posebno pa potrošnice dandanes 
ne posegajo pp oblačilih toliko zavo
ljo trpežnosti, ampak bolj zato, ker 
so modno oziroma estetsko obliko
vani. Naše tekstilne tovarne pogosto 
z modnostjo zamujajo, potem pa v 
zadregi poudarjajo »kakovost« svo
jih izdeUtov, ki pa je pri oblačilnih 
predmetih predvsem v oblikovnosti. 
K temu pa bi v veliki meri lahko pri
pomogli domači oblikovalci, ki jih 
naše tekstilne tovarne neredko zapo
stavljajo. Nande Žužek

OSNOVNE ORGANIZACIJE 
ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE!
OBČINSKI IN MEDOBČINSKI SVETI 
ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE!

V prilogi Delavske enotnosti Sindikalnem poročevalcu št. 10 je objavlje
no:
• družbeni dogovor o skupnih osnovah za povračilo stroškov, ki so jih 

imeli delavci pri opravljanju določenih del in nalog
• sklep o pripravi in izvedbi letnih članskih sestankov in letnih volilnih 

sej organov zveze sindikatov in sindikatov dejavnosti;
• usmeritve za pripravo in izvedbo letnih planskih sestankov OO ZS, 

sindikalnih konferenc, konferenc OO ZS in koordinacijskih odborov 
sindikata;

• vzorec sprememb in dopolnitev pravil o organiziranosti in delovanju 
OO ZS in

• vzorec sprememb in dopolnitev poslovnika o organizaciji in delovanju 
konference OO ZS

Sindikalni poročevalec št. K) lahko naročite na naslov:
Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4 in v knjigarni DE na Tav
čarjevi 5 v Ljubljani.

NAROČILNICA
Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno
naročamo ......... izvodov Sindikalnega poročevalca št. 10. Naročeno
pošljite na naslov: ................................................................................’...

Ime in priimek podpisnika:
Naročeno, dne: ...............
Račun bomo plačali v 15 
dneh po prejemu priloge.

(Žig) (podpis naročnika)
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»Tisočak«
ali
lagodnost?

Center za družbenopolitično 
izobraževanje Fakultete za socio
logijo, politične vede in novinar
stvo pri Univerzi Edvarda Karde
lja v Ljubljani skuša z raznimi 
izobraževalnimi oblikami in pro
grami čimbolje opravljati svoje 
naloge. V teh dneh je organiziral 
dva zelo pomembna seminarja. 
Za vodje kadrovskih služb v or
ganizacijah združenega dela in 
strokovne sodelavce v samou
pravnih interesnih skupnostih so 
pripravili seminar z naslovom, ki 
hkrati izraža tudi-njegovo izo
braževalno vsebino: plani
ranje kadrov. Za ta profil de
lavcev je bil to prvi seminar, ne pa 
tudi zadnji, saj bo izobraževanje 
teh kadrov poslej stalna praksa 
tega izobraževalnega centra.

Drugo, tudi zelo pomembno, 
pa je izobraževanje učiteljev, ki 
poučujejo predmet Samouprav
ljanje s temelji marksizma v sred
njih šolah. Gre za dopolnilno 
izobraževanje učiteljev o vsebin
ski, snovni in metodični uveljavi
tvi učnega načrta tega predmeta, o 
aktualnem družbenem dogajanju 
in o sodobnih aktivnih oblikah in 
metodah vzgojno-izobraževal- 
nega dela pri uresničevanju smo
trov predmeta. Ker obstaja že 
ustaljena praksa, da se takšne do
polnilne oblike izobraževanja 
pripravijo takrat, ko so za to naj
boljše možnosti, je omenjeni cen
ter za izobraževanje tem u nenapi
sanemu pravilu tudi sledil in pri
pravil seminar v času šolskih zim
skih počitnic. Ker pa je v Mari
boru in Ljubljani termin počitnic 
teden dni kasneje kot drugod po 
Sloveniji, se bodo, z isto vsebino 
in obliko dela, učitelji iz teh občin 
sestali v začetku prihodnjega me
seca.

Ker zasnova predmeta Samou
pravljanje s temelji marksizma za
hteva od učitelja široko in poglob
ljeno strokovno znanje, sposobnost 
povezovanja teoretskih spoznanj s 
samoupravljalsko prakso in stalno 
aktualizacijo učne snovi je jasno, da 
so takšne oblike izobraževanja več 
kot nujne. Nujne tudi zato, ker ta 
predmet poučuje ta čas kar 32 različ
nih prof ilovpedagoških delavcev, ker 
jih ima samo 67 odstotkov ustrezno 
visoko izobrazbo, ker ta predmet 
poučuje skoraj 7 odstotkov učiteljev 
le s srednjo izobrazbo in ker so bila 
številna dosedanja prizadevanja za 
izboljšanje kadrovske strukture dokaj 
neučinkovita in se je struktura učite
ljev tega predmeta v petih letih celo 
poslabšala.

Na prvem delu tega seminarja So 
pričakovali več kot dvesto slušateljev, 
prijavilo se jih je le 110, seminar pa je 
obiskovalo dejansko le okoli 80 učite
ljev. Vzroki za tako slabo udeležbo še 
niso povsem znani in dognani, od 
tam, od koder niso prišli učitelji na 
seminaipa prihajajo glasovi, češ da 
so stroški organizacije seminarja zelo 
visoki Res je sicer, da stroškiniso bili 
zanemarljivi, saj je znašala participa
cija za enega slušatelja 1000 dinarjev 
(brez hrane, prenočišča in ostalih 
stroškov). Vseeno pa nas tak »argu
ment« ne more zadovoljiti. Vsiljuje se 
namreč misel, ali vendarle ni za tem 
»tisočakom« skrita lagodnost prene- 
katerih, ki niso pripravljeni prispevati 
k nadaljnjemu uveljavljanju marksi
stične idejne usmerjenosti izobraže
vanja in samoupravnemu angažira
nju vseh vzgojnoizobraževalnih sub
jektov in dejavnosti. Ob opredeljeva
nju vloge, strukture in funkcij splošne 
izobrazbe ter ob upoštevanju temelj
nih ciljev usmerjenega izobraževanja 
je namreč treba nedvomno poudariti, 
da v obseg in strukturo splošne izo
brazbe sodi tudi poznavanje marksi
zma ter teorije in prakse socialistič
nega samoupravljanja.

Darinka Legat Čož

Bogate izkušnje kulturne akcije

Vzajemna knjižnica
S podpisom samoupravnega 

sporazuma • štirih mariborskih 
organizacij združenega dela je v 
letu 1978 pričela delovati vza
jemna knjižnica mariborskih or
ganizacij združenega dela. Zami
sel se je izoblikovala iz pobude 
organizatorjev kulture, vodila pa 
jih je skrb, kako približati knjigo 
bralcem, povečati zanimanje 
zanjo pa tudi obuditi delovanje 
nekdanjih sindikalnih knjižic, 
katerih številne knjige so ležale 
pozabljene v omarah v nekaterih 
organizacijah združenega dela.

Vzajemna knjižnica, ki je na
stala ob sodelovanju strokovnih 
delavcev matične knjižnice, or
ganizatorjev kulturnega življe
nja, občinskega sveta zveze sin
dikatov Maribor in kulturne 
skupnosti Maribor, je zasnovana 
kot enota splošne izobraževalne 
knjižnice z več izposojevališči in 
se tako vključuje v že obstoječo 
knjižnično mrežo.

Svojim bralcem, delavcem v ti
stih organizacijah združenega 
dela, ki so podpisale samou
pravni sporazum, zagotavlja 
ustrezen knjižni fond, ki vsebuje 
leposlovne in strokovne knjige z 
raznih področij, ki morejo zado
voljiti širše interese bralcev. Vse 
pogosteje pa v posameznih izpo- 
sojevališčih vključujejo tudi 
knjige marksistične knjižnice. 
Tako približajo knjige delavcem 
in jim omogočajo izposojanje v 
njihovem delovnem okolju. Z 
raznimi oblikami dela kot so po
govori o posameznih knjigah, 
pogovori s pisatelji, pesniki in 
bralci pa vzbujajo zanimanje za 
knjigo. Te oblike dela dopolnju
jejo tudi sodelovanje s knjigarno 
Mladinske knjige, ki pripravlja 
prodajne razstave knjig. Tako 
postajajo enotne vzajemne 
knjižnice zasnova bodočih kul
turnih žarišč v organizacijah 
združenega dela.

Z analizo izposoje, kaj in kako 
bralci berejo, po čem povprašu
jejo, in z anketami v enotah vza
jemne knjižnice ugotavljajo po
trebe in želje bralcev ter po
trebne oblike delovanja. Tako 
lahko zagotavljajo tudi sestav 
posamezne kolekcije in dopol
njevanje knjižnega fonda po že
ljah in zahtevah bralcev.

Prvim štirim podpisnikom so 
se pridružile še nove organizacije 
združenega dela. Danes posluje

še 12 izposojevališč z več kot 
tisoč bralci in nekaj tisoč izposo
jenimi knjigami. Številke same 
morda niso dovolj zgovorne, 
zato je ob njih treba opozoriti:

— da v nekaterih izposojeva- 
liščih izposojajo knjige šele iz 
prve kolekcije, torej si šele uti
rajo pot in pridobivajo zaupanje 
bralcev;

— da kot izposojevalci v vza
jemni knjižnici delajo organiza
torji kulturnega življenja le kot 
volonterji ter marsikje, predv
sem zaradi neurejenega statusa 
organizatorjev kulturnega živ
ljenja, izposojevališča neredno 
poslujejo, kar seveda negativno 
vpliva na pridobivanje novih 
bralcev;

— da organizatorji kultur
nega življenja sicer vodijo evi
denco o bralcih in izposojenih

Primer iz Gradisa

Spasoje Perovič poroča, da 
imajo kolekcijo vzajemne 
knjižnice 270 knjig, v glavnem 
leposlovnih, v prihodnje ji 
bodo priključili tudi družbo
slovno in marksistično literatu
ro. Od 1018 zaposlenih v tozdu 
GE Maribor si knjige redno iz
posoja 211 bralcev, pa tudi na 
gradbiščih, kamorvozijo knjige 
s kombijem, je zanimanje za 
knjige vedno večje. Kupujejo 
tudi knjige v srbohrvaščini, ker 
je med zaposlenimi 60 odstot
kov delavcev s tega jezikovnega 
področja. Lani so namenili že 
30.000 din za nakup knjig, po
lovico za knjige v srbohrvaščini. 
Deset njihovih mladih delavcev 
sodeluje pri Kidričevi bralni 
znački, načrtujejo pa še pro
dajne razstave knjig in literarne 
večere.

\_________ ______________ y

knjigah, ki pa je zaradi nekaterih 
posebnosti netočna in nepopol
na. Bralec, ki si knjigo izposodi, 
jo prebere ter o njej pripoveduje 
v svojem delovnem okolju. Za 
knjigo navduši svoje sodelavce in 
jim jo posoja. Tako knjiga tudi 
dva meseca kroži med bralci, 
preberejo jo delavci več oddel
kov, evidentiran pa je samo bra
lec. Tako obliko spontane in 
uspešne animacije bomo' vseka
kor morali podpirati in spodbu
jati, temu pa prilagajati način

evidentiranja, nikakor pa ne 
obratno.

Dosedanje izkušnje kažejo, da 
se je taka oblika posredovanja 
knjige v praksi potrdila kot zelo 
uspešna in v tistih delovnih oko
ljih, kjer so jo sprejeli in se nanjo 
navadili, tudi nepogrešljiva. 
Bralcem namreč zagotavlja izpo
sojo knjig, ne da bi izgubili dra
goceni čas, saj si jo lahko izposo
dijo mimogrede ob prihodu nar 
delo, ob odhoduz dela ali ob ma
lici. Uspešnost pa moramo pripi
sovati tudi ustrezni organizirano
sti komisije za kulturo v delovni 
organizaciji, rednemu poslova
nju izposojevališča, sposobnosti 
izposojevalca za kontaktiranje z 
ljudmi ter njegovemu poznava
nju literature. Zelo pomemben 
pa je tudi primerno izbran pro
stor in čas poslovanja.

Sodelovanje vgeh dejavni
kov, ki so vzajemni knjižnici pri
pomogli do utečenega dela in 
uspeha, mora biti osnova za na
daljnji razvoj že obstoječih izpo
sojevališč. Njihova naloga je 
predvsem v pridobivanju novih 
podpisnikov samoupravnega 
sporazuma, kar pomeni več izpo
sojevališč in večji knjižni fond, 
pridobivanje novih bralcev, izo
braževanje izposojevalcev in 
iskanje novih oblik dela.

• S tesnim sodelovanjem ne bo 
težko nadaljevati začetega dela, 
saj pobude in predlogi prihajajo 
od delavcev, predvsem iz tistih 
organizacij združenega dela, kjer 
vzajemna knjižnica dela že dalj 
časa. Take pobude so bile tudi 
osnova za pripravo tekmovanja 
za Kidričevo bralno značko v 
Gradisu, za katero so vsi mladi 
tekmovalci brali družboslovna 
dela in dela, ki opisujejo našo re
volucionarno preteklost. Med 
mladino v OZD pa bo treba or
ganizirati še tekmovanje za do
govorjeno bralno značko v ob
čini Maribor. Obe akciji priprav
lja Mariborska knjižnica v sode
lovanju z OK ZSMS, v njej pa bi 
naj sodelovali vsi mladi nad 14 
let.

Tako predstavlja vzajemna 
knjižnica most med delavci v Or
ganizacijah združenega dela in 
javno' splošno izobraževalno 
knjižnico.

Ivan Dorner (Iz informatorja za 
organizatorje kulturnega življe
nja, št. 3 — 1980)

Jezikovno razsodišče (7.)

Nejasno sporočilo
V Emonini samopostrežni trgovini v Cigaletovi je bil 
novembra 1980 takle napis: »Prosimo za čimprejšnje 
vračilo kavcirane steklene embalaž^ s čimer boste do
prinesli k nemoteni založenosti stekleničnih proizvo
dov.«

Napis v tej in najbrž še kateri od trgovin lepo kaže. 
kako so se po pisarnah navzeli zapletenega izražanja, 
ki ga dan na dan berejo včasopisju, celo v uradnih li
stih, in poslušajo po radiu in televiziji.

Morali bi se sicer spotakniti ob posamezne šibkosti, 
kot jena primer doprinesti k čemu, vendar je ves napis 
tako zgrešen, da je le sam svoj »spomenik«, saj ni pre
tehtan za obiskovalce trgovine. Kako naj namreč ti 

razvozljajo, kaj pomeni »vračilo kavcirane steklene
V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

embalaže« ali »založenost stekleničnih proizvodov«?
Tako sporočilo doseže svoj namen le, če je pre

gledno in jasno, da ga kupec lahko mimogrede pre
bere in se tudi ravna po njem.

V trgovini so najbrž hoteli povedati:
STEKLENICE S PLAČANO VARŠČINO VRA

ČAJTE HITRO, PA BOMO LAHKO VES ČAS 
IMELI V ZALOGI USTEKLENIČENO BLAGO!

Tudi tak droben napis je naša izkaznica, zato ni 
vseeno, kako je sestavljen. Vodilni odgovarjajo ne le 
za kakovost blaga, temveč tudi za brezhibnost besedil.

Razsodišče vabi vse posameznike, društva, ustanove 
in organ izacije, k ijim s k rb za slo vensk ijezik n i tuja, naj 
predloge in pobude za boljše jezikovno izražanje poši
ljajo na naslov:

Sekcija za slovenščino v javnosti, Jezikovno razso
dišče, RK SZDL Slovenije, 61000 Ljubljana, Komen
skega 7.

Dober slovenski jezik naj bo naša skupna skrb!

Dr. Emil Rojc: '(l )

Aktualne naloge 
kadrovskih služb v reformi 
usmerjenega izobraževanja

V sedanjem obdobju izvajanja 
reforme potrebujemo zelo čvrste 
in jedrnate delovne dogovore o 
tem, kako bomo v združenem 
delu pospešili in okrepili pri
prave na izvjanje reforme. Zato 
želim, da na osnovi zadnjega sre
čanja kadrovskih delavcev iz or
ganizacij združenega dela in 
občin prispevam nekaj aktualnih 
poudarkov o naših skupnih nalo
gah in prizadevanjih, da bi bila 
jesen 1981 resnično soliden start 
v uvajanje tistih elementov re
forme usmerjenega izobraževa
nja, ki smo jih predvideli z novo 
zakonodajo, zlasti z zakonom o 
usmerjenem izobraževanju in 
zakonom o svobodni menjavi 
dela.

Preden bi razčlenil nekatere 
konkretne naloge, bi rad opozo
ril, da se pogovarjamo o vlogi in 
nalogah kadrovskih služb v zvezi 
z razvojem in uveljavljanjem 
usmerjenega izobraževanja v 
času, ko je kadrovska dejavnost 
v združenem delu bistveno razši
rila svoj obseg na vrsto novih po
dročij, ki jih doslej sploh nismo 
poznali oziroma jih nismo upoš
tevali: od delovno-pravnih vidi
kov medsebojnih odnosov," sa
moupravnega komuniciranja, 
skrbi za strokovne podlage, za 
delo delegacij in delovanje dele
gatskega sistema, skrbi za inven
tivno dejavnost, za stimulacijo 
kadrov, za varstvo in delovno 
zaščito delavcev,-za socialno de
javnost, SLO in družbeno samo
zaščito, do vrste drugih področij, 
s katerimi smo razširili in oboga
tili kadrovsko funkcijo združe
nega dela in hkrati razširili ka
drovsko dejavnost. In zdaj k 
vsemu temu dodajamo še vrsto 
nalog v zvezi z usmerjenim izo
braževanjem, ki jih doslej v 
mnogih ozdih kadrovska funk
cija in kadrovska dejavnost nista 
vsebovali; potemtakem s tem 
razširjamo zasnovo kadrovskih 
služb v kadrovsko-izobraževalne 
službe. Njihova glavna naloga 
postajajo tako strokovne pri
prave in pomoč samoupravnim 
organom tozdov in ozdov za kva
litetno oblikovanje kadrovsko- 
izobraževalne politike, za ure
sničevanje te politike in tudi od
govornost za izvajanje konkret
nih kadrovskih ukrepov in izo
braževalne dejavnosti.

Reforma izobraževanja to 
občo nalogo kadrovsko-izobra
ževalne službe razširja s tem, da 
le-te postajajo tudi nosilke vrste 
strokovno-operativnih nalog, ki 
so podlaga za delovanje sistema 
usmerjenega izobraževanja zno
traj organizacij združenega dela.

Z njihovimi strokovnimi pod
lagami in pomočjo se ustvarjajo 
pogoji, da lahko delavci posta
jajo subjekti kadrovsko-izobra
ževalne politike. Takšna samou
pravna družbena zasnova ka
drovsko-izobraževalnih služb 
terja seveda, da čimprej prese
žemo administrativno-perso- 
nalne pristope in rutinska ka
drovska opravila v sedanji ka
drovski dejavnosti ozdov in pri
spevamo k uveljavitvi samou
pravnega sistema kadrovske re
produkcije na temeljih svobodne 
menjave dela.

Moj tokratni namen ni, da bi 
obravnaval problematiko ka- 
drovsko-izobraževalne funkcije 
in dejavnosti v celoti, ampak 
opozoriti le na nekaj aktualnih 
vidikov in nalog kadrovsko-izo- 
braževalnih služb pri uresniče
vanju zasnove usmerjenega izo
braževanja. Kadrovske službe 
naj bi te naloge obvladovale 
tako, da bi njihova dejavnost 
omogočala opravljanje kadrov
sko-izobraževalnih nalog v ozdih

na vseh ravneh: samoupravnih, 
poslovodnih in strokovno-ope
rativnih.

Poskušal bom na kratko opre
deliti vsaj nekaj elementov v 
tako razširjeni zasnovi vloge ka
drovsko-izobraževalnih služb, ki 
jih moramo razvijati danes v 
vseh ozdih, seveda v odvisnosti 
od njihovega obsega, samou
pravne organiziranosti in tudi 
področja dejavnosti v združe
nem delu.

Krepiti moramo zavest 
o nujnem prepletanju 
dela in izobraževanja

Ena prvih takih nalog, ki se 
postavlja pred kadrovske de
lavce in tudi pred strokovne 
službe na tem področju, je utrje
vanje zavesti o vsebini in zasnovi 
reforme vzgoje in izobraževanja 
v združenem delu. Še posebej gre 
za utrjevanje spoznanj o tem, da 
moramo sprejeti usmerjeno izo
braževanje kot pomembno se
stavino celovite funkcije združe
nega dela. V tem trenutku je še 
posebej pomembno, da ocenimo 
v ozdih doseženo stopnjo uspo
sobljenosti za reformne naloge, 
ki jih le-te z novo zakonodajo in 
z družbenopolitičnimi doku
menti prevzemajo. Če ne bomo v 
čimkrajšem času prišli do te 
ocene, res stvarne ocene, bomo 
tudi še mnoge, za jesen predvi
dene reformne korake, gradili na 
zelo tankem ledu, in je vprašlji
vo, kako bomo uspeli celovito v 
prvem zamahu uresničiti tiste 
izobraževalne funkcije v združe
nem delu, brez-katerih Start re
forme ne more biti ustrezno za
stavljen.

Ko sem omenil vlogo kadrov
sko-izobraževalnih služb v utrje
vanju zavesti o vsebini in zasnovi 
reforme izobraževanja, zlasti še 
usmerjenega izobraževanja, sem 
mislil predvsem na naslednje: da 
bi še naprej morali utrjevati pre
pričanje, da nam v tej reformi 
ne gre le za spremembo vzgoj
no-izobraževalnega sistema,
ampak za uveljavitev kvalitetno 
razširjene funkcije združenega 
dela v kadrovski reprodukciji, za 
celovito vlogo združenega dela 
na tem področju, za širšo druž
beno reformo izobraževanja.

Naj še enkrat ponovim že uvo
doma izrečeno misel, ki oprede
ljuje naš cilj: da hočemo, da de
lavci v združenem delu postanejo 
nosilci samoupravne izobraževa
lne politike, da to postanejo, pa 
moramo ustvariti tudi pogoje. S 
tem v zvezi je še veliko vprašanj 
praktične in teoretične narave. 
Mnogo je še tudi neinformirano
sti, nepoznavanja bistva zasnove 
usmerjenega izobraževanja; po
nekod ga razlagajo tako, kot to 
ustreza pogledom na pridobiva
nje kadrov v posamezni organi
zaciji združenega dela ali panogi. 
Ti pogledi pa so včasih tudi še 
nekoliko tehnokratsko in prag
matično obarvani, včasih preveč 
kratkovidni, torej premalo dol
goročni in se še tudi niso dovolj 
odločno odlepili od starih pro
jektov, zasnov in modelov, ki 
smo jim bili desetletja priča v do
sedanji izobraževalni praksi. Pri 
utrjevanju zavesti o vsebini in za
snovi usmerjenega izobraževa
nja so kadrovsko-izobraževalne 
službe v veliko oporo tudi druž
benopolitičnim organizacijam 
pri njihovi akciji za utrjevanje 
zavesti o nujnosti drugačnih od
nosov med delovno in izobraže
valno sfero, o prepletenosti 
druge z drugo, o izobraževalni 
dejavnosti kot neločljivi sesta
vini samoupravno združenega 
dela. (Nadaljevanje prihodnjič)
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Športno društvo Invalid praznuje trideset let svojega uspešnega dela

Med invalidi še vedno 
premalo športnikov
Združeni narodi razglasili letošnip leto za mednarodno leto invalidov'

Z željo, da bi opozorili medna
rodno skupnost na težave pol mi
lijarde ljudi na svetu, ki ima ra
zlične telesne hibe in -duševne 
motnje, in da bi v vsaki državi 
povečali skrb za te ljudi, so 
Združeni narodi razglasili letoš
nje leto za mednarodno leto in
validov.

Temeljni problem, s katerim 
se srečujejo vse države, je vklju
čevanje invalidov v normalno 
življenje. Tovrstne težave zelo 
različno rešujejo v razvitih drža
vah in državah v razvoju. Razvite 
države imajo namreč zelo razve
jan sistem institucionalne skrbi 
za invalide, česar pa v državah v 
razvoju nimajo. Tu imajo še 
močno ohranjeno družinsko tra
dicijo, zato je invalidom zago
tovljen potreben človeški stik, ki 
ga v bogatih državah skorajda ne 
poznajo več. Vendar je to še 
vedno premalo za popolno reha
bilitacijo invalidov. Zato v Zdru
ženih državah menijo, da je 
prava rešitev srednja pot, to je 
institucionalna pot in usposob
ljenost družine za pomoč invali
dom.

V skupna mednarodna priza
devanja za kar najučinkovitejše 
usposabljanje invalidov za vsak
danje življenje se vključuje tudi 
naša država, kjer imamo več kot 
poldrag milijon invalidnih oseb. 
Predstavniki jugoslovanskega 
odbora za mednarddno leto in
validov si prizadevajo, da bi sto
rili v prihodnje čim več za pre
prečevanje invalidnosti in da bi 

invalidom ustrezne, to je 
čim boljše pogoje za njihovo vse
stransko rehabilitacijo.

Dom združuje 
prijatelje športa!

Med tistimi, ki so visoko zavi
hali rokave, da bi nudili sloven
skim invalidom več kot doslej, so 
tudi predstavniki Doma invali
dov in borcev NOV mesta Ljub
ljana. Dom nudi streho in pogoje 
za uspešno delo tudi športnemu 
društvu Invalid, ki je na široko 
odprlo svoja vrata prav vsem in
validom v Ljubljani p)a tudi izvei 
nje. In glede na to, da živi samo v 
Ljubljani več kot 15.000 invali
dov, ki liimajo ravno idealnih 
možnosti za svojo rehabilitacijo, 
je delovanje Doma invalidov in 
športnega društva Invalid še to
liko bolj spodbudno.

Milan Mirtič

»Naš dom je namensko 
usmerjen v zadovoljevanje po
treb invalidov na področju 
športne rekreacije, ki je izred
nega pomena za rehabilitacijo 
•"validnih oseb v najširšem smi
slu besede«, razlaga Milan Mir
tič, sodelavec Doma invalidov in 
borcev NOV mesta Ljubljana.
»Seveda dom ni namenjen izk
ljučno športni dejavnosti, tem
več tudi drugemu, predvsem po
litičnemu delu invalidov. Tu se 
torej zbiramo invalidi najrazlič
nejših kategorij in starosti in se 
precej redno ukvarjamo s števil
nimi športnimi panogami. Ver
jetno je v naših vrstah še največ 
prijateljev kegljanja in streljanja 
z zračno puško. Po priljubljeno
sti in množičnosti sledijo balina
nje, plavanje, šah, atletski mno
goboj, namizni tenis, sedeča od
bojka in košarka. Poleg tega in
validi tudi radi smučamo, zaha
jamo v gore in ne malo se nas po
skuša tudi v ribiški sreči«.

Ljubljansko športno društvo 
Invalid je edino tovrstno v Slo
veniji. Združuje številne prijate
lje rekreacije in vesele družbe, za 
svojo dejavnost pa ima tudi zelo 
dobre pogoje, kar je bistvenega 
pomena. Toda, invalidi z oprav
ljenim delom še niso zadovoljni.
Pravijo, da predvideva njihov 
srednjeročni razvojni program še 
veliko novega in precej izboljšav. 
Želimo, da bi imeli naši ljudje 
kar najboljše pogoje za svoje 
vključevanje v vsakdanje življe
nje, da s svojim delom in mož

nostmi ne bi zaostajali za drugi
mi, poudarjajo ljubljanski inva
lidi, ki so se velikopotezno lotili 
obnove svojega pomembnega 
zavetišča.

Spodbuden 
srednjeročni program

»Prvo fazo svojega srednje
ročnega razvojnega programa 
smo že uresničili«, nadaljuje 
Milan Mirtič. »Obnovili smo 
svoj dve stoletji starobjekt, to je 
nekdanjo gostilno Špan,* kar je 
bil pogoj za vse naše nadaljnje 
delo. Prenovili in usposobili smo 
tudi kuhinjo, ki zdaj zmore 250 
obrokov hkrati, uredili restavra
cijo, poskrbeli za novo priključi
tev na . toplovodno in plinsko 
omrežje in pridobili še druge so
dobne prostore. Tako imamo 
sedaj v okviru svojega Doma in
validov in borcev NOV mesta 
Ljubljana možnosti za pestro 
družabno in športno življenje. 
Letos bomo začeli še z izgradnjo 
sodobnega štiristeznega keg
ljišča in tudi štiristeznega baliniš
ča. Poleg tega bomo poskrbeli še 
za šestmestno strelišče za zračno 
puško. To pomeni, da bodo še 
letos z novimi objekti pogoji za 
rekreacijo pri nas še boljši kot 
doslej in da bo lahko prišlo pod 
našo streho na svoj račun še več 
prijateljev aktivnega športnega 
razvedrila.«

Glede na to, da je v Ljubljani 
več kot 15.000 invalidov, pa or
ganizatorji rekreacije še vedno 
niso zadovoljni z vključevanjem 
invalidov v vrste športnikov. 
Mnogi, lahko bi dejali velika ve
čina, stoji še vedno ob strani, če
prav imajo ponekod, kot denimo 
v Ljubljani, prav v Domu invali
dov res dobre pogoje za prijetno 
in obenem koristno preživljanje 
prostega časa, za svojo učinko
vito vsestransko rehabilitacijo. 
Ob tem moramo namreč upošte
vati, da imamo v Sloveniji kljub 
preventivi vsako leto več invali
dov. Vsako leto za približno 0,4 
odstotka več!

»Zakaj tako malo športnikov 
med invalidi? Zato, ker pač pre
malo skrbimo za njihovo vklju
čevanje v vrste športnikov, ker 
na splošno posvečamo invalid
nim osebam še vedno premalo 
pozornosti«, ugotavlja Milan 
Mirtič. »Saj nam gredo na roko 
krajevne skupnosti, telesnokul- 
tume organizacije in mnogi 
drugi, toda praksa kaže, da je to 
še vedno nekoliko premalo. Še 
več bo potrebno storiti za ustrez
nejše življenjske pogoje in uspo
sabljanje vseh kategorij invali
dov. To smo dolžni storiti kot so
cialistična družba, v kateri je člo
vek brez dvoma osrednjega po
mena.«

Namesto zaključka: ljubljan
sko športno društvo Invalid, ki je 
konec minulega leta praznovalo 
trideset let svojega uspešnega 
dela, je na stežaj odprlo vrata 
vsem prijateljem rekreacije! Tu 
je dobrodošel vsak, ki se želi v 
prijetni tovarišiji'sprostiti in si 
nabrati prepotrebnih moči za 
opravljanje vsakodnevnih ob
veznosti. Za vse je tu dobro po
skrbljeno, bo pa sčasoma še 
bolje, so nam zagotovili Milan 
Mirtič in njegovi prijatelji.

Andrej Ulaga

V Ljutomeru slovesno zaključili sindikalne 
športne igre

Tehnostroj
in OŠ Cvetko Golar

S podelitvijo pokalov in priz
nanj najboljšim, ki je bila v ok
viru telovadne akademije, so 
zaključili delavske športno-re- 
kreativne igre za leto 1980 v lju
tomerski občini.

Tokrat je sodelovalo rekordno 
število udeležencev — 24 moških 
in 10 ženskihekip.

Tekmovanja so bila dobro pri
pravljena, za kar gre zahvala de
lavcem s področja telesne kul
ture občine Ljutomer, predvsem 
pa vodji komisije za šport in re
kreacijo prof. Francu Kolariču.

V ekipni konkurenci moških je 
zmagal Tehnostroj (tozd Proi

Lansko republiško prvenstvo invalidov v nalinanju (Dom invalidov)

zvodnja) s 67,5 točke, sledijo pa 
Tehnostroj (tozd Servis) 54,5 
točk, Prosveta 49, Obrtniki 45, 
Trg. pod. Vesna 38 itd.

Pri ženskah je slavila ekipa OŠ 
Cvetko Golar (51 točk), drugo 
mesto delita Trg. prod. Vesna in 
Tehnostroj (tozd Proizvodnja) 
32 , nato pa Imgrad 12, OŠ Ce- 
zanjevci 9, OŠ Ivan Cankar Lju
tomer 8 itd.

V posameznih panogah pa so 
uvrstitve naslednje — meški:

Namizni tenis: 1. Tehnostroj 
(p.), 2. Tehnostroj (s.), 3. Pro
sveta; streljanje: 1. Vesna, 2. 
Obrtniki, 3. Tehnostroj (p.); vle
čenje vrvi: 1. Tehnostroj (s.), 2. 
Obrtniki, 3. Komgrad; mali no
gomet: 1. Inles, 2. Ljutomerčan, 
3. Tehnostroj (p.); pikado: 1. 
Tehnostroj (s.), 2. PGP, 3. 
Vesna; odbojka: 1. Prosveta, 2. 
Tehnostroj (p.), 3. Obrtniki; ko
šarka: 1. PGP, 2. SO Ljutomer, 
3. Prosveta; rokomet: 1. Obrtni
ki, 2. PGP, 3. Tehnostroj (p.); - 
športni ribolov: 1. Tehnostroj 
(p.), 2. Mizarstvo, 3. Vesna; atle
tika: 1. Prosveta, 2. Tehnostroj 
(p.), 3. Obrtniki; kegljanje (bor
bene partije): 1. Jeruzalem, 2. 
Mlekopromet, 3. Agrotehnika; 
kegljanje (4 x 100): 1. Mleko
promet, 2. Jeruzalem, 3. Vesna; 
šah: 1. Prosveta, 2. Marles, 3. 
Ljutomerčan.

Ženske: streljanje: 1. Vesna, 
2. Ljutomerčan, 3: OŠ C. Golar; 
kegljanje (borbene partije): 1. 
OS C. Golar, 2. Vesna, 3. Im
grad; kegljanje (4 x 50): 1. 
Vesna, 2. Imgrad, 3. OS C. 
Golar; namizni tenis: 1. OŠ C. 
Golar; odbojka: 1. OŠ C. Golar, 
2. Tehnostroj (p.); pikado: L OŠ 
C. Golar, 2. OS I. Cankar, 3. 
Vesna; atletika: 1. OŠ C. Golar, 
2. Tehnostroj (p.), 3. Obrtniki.

Niko Šoštarič

Osmega februarja že sedmi Trnovski maraton

S smučini na 42,15,12 
in 5 kilometrov
Če vreme ne bo nagajalo, pričakujejo organizatorji 
rekordno udeležbo

Kar daleč bo že od tistih časov, 
ko se je nekaj zanesenjakom v 
Idriji porodila zamisel, da bi po 
zgledu nordijskih množičnih 
tekov na smučeh tudi pri nas pri
pravili podobno prireditev. V ti
stih časih tekaštvo pri nas ni bilo 
kdovekako razvito, ljudje še niso 
v tolikšni meri kot zdaj poznali te 
zimske rekreacije. Pa vendar so 
se stvari obrnile v korist teka na 
smučeh. Prvi Trnovski maraton 
je na snežne poljane čmovrške 
planote privabil 553 tekačev, ki 
so preizkusili svoje moči v kosa
nju s samim seboj in z naravo.

Led je bil prebit oziroma teka
ška smučina zarezana. Odtlej je 
vse več tistih, ki tečejo na smu
čeh. Pa tudi udeležba na Trnov
skem maratonu je iz leta v leto 
številnejša in organizacija iz leta 
v leto boljša.

Letošnja priredite^ sedma po 
vrsti, bo posvečena 40. obletnici 
ustanovitve OF slovenskega na
roda in 40. obletnici vstaje naših 
narodov in narodnosti. Častni 
pokrovitelj pa bo narodni heroj 
generalpolkovnik Starte Poto
čar-Lazar.

Tekmovalni program bo tak 
kot običajno. Tako bodo vsi tisti, 
ki menijo, da zmorejo večje na
pore, tekli na 42 kilometrov 
dolgi progi. Tisti tekači, ki se 
jim bo zdelo 42 kilometrov le 
malo preveč, bodo tekli po smu

čini dolgi 15 kilometrov. Pripad
niki JLA, TO in milice se bodo 
pomerili na 12-kilometrski 
in pionirji na 5-kilometrski 
oropi.

Organizatorji se že dalj časa 
skrbno pripravljajo. Na naslov 
organizacijskega komiteja so že 
prispele številne prijave. Zadnji 
rok za oddajo prijavnice in pla
čilo startnine pa je bil 20. ja
nuarja, pri čemer so upošte
vali datum poštnega žiga. Start
nina za vse odrasle znaša 150 din, 
za dijake in učence v gospodar
stvu 100 din in za pionirje 50 di
narjev. Udeleženci teka SLO 
(JLA, TO in milica) ne plačajo 
štartnine

Tako koi vsako leto uoslej bo 
tudi letos vsak udeleženec pred 
štartom, ki ga bo označil pok ru
darske mine ob 9.30, prejel 
štartno številko v trajno last, na
lepko, bilten in spominsko znač
ko, ki pa je ne bo mogoče kupiti v 
prosti prodaji. Poleg tega bodo 
organizatorji poskrbeli za zdrav
stveno službo, številne okrepče
valnice, servisno službo Elan in 
dajali navodila za mazanje smuči.

Idrijski organizatoiji so pre
pričani, da se bo na sedmem Tr
novskem maratonu 8. februarja 
letos zbralo na Črnem vrhu nad 
Idrijo še več tekačev kot na lan
ski prireditvi.

Damijan Bogataj

Iz leta v leto več prijateljev belega maratona. Fotografija: J. Žnidaršič.
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Prva konferenca enotnih sindikatov Jugoslavije

Združitev vseh sil 
za končno zmago

»... Nam v današnji fazi, ko trpimo pomanjkanje materialnih sredstev, niso potrebne tovarne, ki bodo 
spomenik epohe, ampak zgradbe, ki bodo čim cenejše in bodo čim hitreje dale proizvode...«

Tito, na IV. plenumu SZDL Jugoslavije novembra 1955

Zborovanje beograjskih delavcev 51. decembra 1944, na katerem so sprejeli pobudo CK KPJ o ustanovitvi 
enotnih sindikatov.

kongresu predstavljala enotna 
delegacija Delavske enotnosti, v 
kateri so bili zastopniki vseh 
predvojnih sindikalnih gibanj. 
Ta so se združila že leta 1942 v 
enotno Delavsko~enotnost. Na 
tej konferenci je bila ustanov
ljena Enotna strokovna zveza 
delavcev in nameščencev Jugo
slavije (ESZDNJ) in s tem je bila 
prvič v zgodovini jugoslovan
skega delavskega gibanja ustvar
jena enotna organizacija delav
cev in nameščencev vseh jugo
slovanskih pokrajin. Enotni sin
dikati so združevali enaindvajset 
strokovnih zvez.

Konferenco so pozdravili v 
imenu AVNOJ dr. Ivan Ribar, v 
imenu Vrhovnega štaba NOV in 
POJ general Jaka Avšič, ki je 
poudaril, da se je treba zavedati 
tega, da se kuje zmaga v zaledju, 
v tovarnah, v delavnicah, v pro
metu, na njivah in povsod, kjer je 
potrebno kovati tisto, kar je po
trebno vojski. To je pomenilo 
poziv delavcem, naj obnovijo in

povečajo proizvodnjo ter tako 
ustvarijo materialne pogoje za 
dokončno zmago in osvoboditev 
celotne Jugoslavije. Anton Kr
žišnik, poverjenik za socialno 
politiko NKOJ je v pozdravnem 
nagovoru poudaril vlogo sindi
katov pri izpolnjevanju socialnih 
nalog skupaj z organi ljudske 
oblasti.

Vsestranska pomoč 
sindikatov pri 
upravljanju podjetij

Pomemben referat je imel 
Djuro Salaj, znani predvojni sin
dikalni aktivist in revolucionar, 
ki se je v začetku decembra 1944 
vrnil iz Sovjetske zveze v Beo
grad. V referatu, v katerem je 
nakazal osnovne naloge enotnih 
sindikatov, je Djuro Salaj dejal, 
da ima prek enotne ljudske 
fronte delavski razred vpliv na 
celotno politično življenje, a 
prek svojih sindikalnih organiza

cij na celotno ekonomsko življe
nje državljanov in države. S tem 
so enotni sindikati in delavski ra
zred dobili pomembno vlogo pri 
izgradnji družbenopolitičnega in 
ekonomskega sistema ljudske 
demokracije. Vlogo sindikatov v 
organizaciji in upravljanju po
djetij in v kontroli proizvodnje je 
Djuro Salaj postavil kot eno 
glavnih dolžnosti enotnih sindi
katov pri hitrem in uspešnem 
obnavljanju proizvodnje. V go
voru je Djuro Salaj dal velik 
poudarek' delovni disciplini in 
pomenu sindikatov pri njenem 
izgrajevanju. Prav skrb za de
lovno disciplino in borba proti 
»zabušantstvu« je po mnenju Sa
laja ena od komponent dela sin
dikatov in ima isti pomen kot 
skrb za materialno zavarovanje 
delavcev. Poudaril pa je, da se 
discipline ne da doseči z biro
kratskimi prijemi, temveč s stal
nim vzgajanjem delavcev jn po
jasnjevanjem pomembnosti de
lovnih rezultatov za obnovo in

izgradnjo. Kot prvo skrb in na
logo enotnih sindikatov pa je po
stavil materialno varnost delav
cev, kar je povezano tudi z 
uspehi v proizvodnji. Dvig proi
zvodnje pa je po drugi strani prvi 
pogoj za dvig materialnega pojo- 
žaja delavcev. Osnovna skrb sin
dikatov za ekonomski položaj 
delavcev pa bi bila skrb za pre
hrano in organiziranje potrošni
ških zadrug, urejanje tarifne po
litike. Sindikati so se zavzeli za 
uzakonitev osemurnega delavni
ka.

Konec razlik 
med delavci 
in nameščenci

Prva konferenca ali ustanovni 
kongres enotnih sindikatov je 
sprejel tudi organizacijsko struk
turo delovanja. Kot prvi pogoj za 
uspešno delovanje sindikatov v 
posameznih podjetjih je indu
strijsko načelo organiziranja, s 
čimer je bila odpravljena stara 
cehovska razcepljenost sindikal
nih organizacij. Industrijsko 
proizvodno načelo je predvide
valo v enem podjetju eno sindi
kalno organizacijo, v kateri bi 
bili delavci in nameščenci, to je 
uradniki in intelektualni delavci, 
ki bi bili organizirani v tisti stro
kovni zvezi, ki je značilna za po
djetje. To je pomenilo tudi 
konec razlike, ki je bila ustvar
jena med nameščenci in delavci 
in celo med kvalificiranimi in 
nekvalificiranimi delavci v po
djetju. Kot osnovna organizacija 
sindikata je bila postavljena po
družnica, ki se osnuje v centrih 
proizvodnje. S tem je bilo omo
gočeno neposredno poseganje 
sindikata na področju gospodar
stva, kajti naloga podružnice ni 
bila samo v vodstvuekonomskih, 
socialnih ali kulturnih akcij de
lavcev, ampak je bila tudi di
rektni kontrolor proizvodnje.

Prva vsedržavna konferenca 
enotnih sindikatov je sprejela tri

Bližajoči se konec vojne, še 
zlasti po osvoboditvi Beograda in 
vzhodnih predelov države, je 
kazal na nujnost obnovitve delo
vanja politično ekonomske or
ganizacije delavskega razreda. 
Delavci naj bi čimprej in čimbolj 
uspešno obnovili proizvodnjo na 
tem osvobojenem oze ml j u J ugo- 
slavije, kjer je bilo veliko število 
industrijskih in obrtnih podjetij 
ter rudnikov. Glavni dejavnik za 
obnovitev razrušenega gospo
darstva je bil torej delavski ra
zred. Delavci so postali najmoč
nejša opora ljudske oblasti v re
ševanju glavnih problemov 
fronte in zaledja. Ker pa je bilo 
veliko ljudi, potrebnih za obno
vitev proizvodnje, še v vrstah 
borcev, je bilo na zahtevo orga
nov ljudske oblasti in po odloči
tvi Vrhovnega štaba veliko šte
vilo delavcev demobiliziranih in 
poslanih v proizvodnjo. Zato je 
bilo potrebno obnoviti delovanje 
sindikatov in delavce sindikalno 
organizirati. Potrebno je bilo 
tudi zaradi znanega odloka 
AVNOJ, novembra 1944, o pre
hodu sovražnikovega imetja v 
državno lastnino, s čimer se je 
začel ustvarjati državni, sociali
stični sektor gospodarstva, kot 
glavna ekonomska opora ljudske 
oblasti. Sindikalno organizira
nemu delavstvu je bila name
njena vloga nosilca obnove in or
ganizatorja proizvodnje v vseh 
podjetjih, še zlasti tistih, ki so po
stala državna. Hkrati naj bi or
ganizirani delavci postali dejav
nik upravljanja razlaščene imo- 
vine in njen zaščitnik.

Pobudo za obnavljanje sindi
katov je dal CK KPJ, ki je v teh 
pogojih ocenil, da so ustvarjeni 
pogoji za enotno organiziranje 
delavskega razreda v okviru sin
dikatov. Delavci sami so že pred 
tem na osvobo jenih ozemljih or
ganizirali začetke obnove prek 
takoimenovanih delavskih odbo
rov Ljudske osvobodilne fronte, 
kar je predstavljalo začetke in 
kazalo na nujnost sindikalnega 
organiziranja. Konec leta 1944 
je CK KPJ dal pobudo nacional
nim in pokrajinskim vodstvom 
partije, naj organizirajo enotne 
sindikate, hkrati pa je CK dal 
napotilo, naj pobuda zanje pride 
od delavcev samih. Akcijo za or
ganiziranje enotnih sindikatov so 
prvi začeli v Srbiji, kjer je bil na 
zadnji dan v letu 1944 veličasten 
zbor delavcev v Beograd.u.

Prva vsedržavna konferenca 
ali ustanovni kongres enotnih 
sindikatov Jugoslavije je bil v 
Beogradu, od 23. do 25. januarja 
1945. Tega prvega sestanka 
predstavnikov delavcev ‘in na
meščencev se je udeležilo 138 
predstavnikov iz vseh federalnih 
enot nove Jugoslavije. Slovenske 
delavce in nameščence je na

KRONOLOŠKI
PREGLED
19. januar 1919

V Ljubljani je bila vseslovenska 
konferenca JSDS, ki je sprejela na
čela nadaljnjega delovanja’ social
demokratske stranke. Pozdravila je 
zedinjenje v Kraljevino SHS, vendar 
s tem, da se narodom zagotovi kul
turna avtonomija. Glede ureditve 
države se je izrekla za republiko, v 
gospodarskem pogledu pa za sociali
zacijo. Izrekla se je tudi za združitev 
vseh socialističnih strank v Jugoslavi
ji. Izražen je bil tudi protest zoper 
okupacijo primorskih krajev ter za

hteva po ureditvi pravične meje na 
Koroškem.
19. januar 1945

19. slovenska narodnoosvobo
dilna udarna brigada Srečko Kosovel 
je napadla Trnovo, kjer je bilo okoli 
250 fašistov bataljona Fulmine. V 
tridnevni bitki je padlo 204 fašistov 
in bilo 7 ranjenih, medtem ko je 
uspelo Nemcem ob lastnih hudih iz
gubah rešiti 39 fašistov in se nato 
umakniti v Gorico. Partizani so zav
zeli Trnovo, kar je pomenilo veliko 
vojaško in moralno zmago 9. kor
pusa po šele končani sovražnikovi 
ofenzivi.
20. januar 1943

Začetek IV. sovražnikove ofen
zive proti enotam NOV in POJ v Bo

sanski krajini, kjer je bilo osvobo
jeno ozemlje t. im. »Bihaške repu
blike« in kj.er je bil Vrhovni štab in 
najvišji organi narodnoosvobodil
nega gibanja v Titom na čelu. V tej 
ofenzivi, znani tudi kot »bitka na 
Neretvi« ali »bitka za ranjence« so 
se enote NOV in POJ premaknile do 
reke Neretve in jo prekoračile. V tej 
ofenzivi je bito rešenih okoli 3500 
težkih ranjencev, kar je imelo velik 
moralni in politični pomen za na
rodnoosvobodilno gibanje.

20. januar 1957
V Ljubljani je bil VIII. plenum 

CK Ljudske mladine Slovenije, ka
terega večji del poročila in razprave 
je bil posvečen gospodarskim vpra
šanjem in prizadevanju mladih de
lavcev za večjo proizvodnjo in višjo 
produktivnost dela.

21. januar 1921
V Livornu (Italija) je komuni

stična frakcija, ki je zapustila kon
gres Socialistične stranke (15.-20. 
januar) ustanovila Komunistično 
stranko Italije. Novo ustanovljeni 
stranki so pristopili v večini tudi 
primorski socialisti slovenske na
rodnosti.

21. januar 1924
Umrl je Vladimir Ilič Uljanov 

Lenin (rojen 22. aprila 1870).

21. januar 1938
• Banovinska uprava v Ljubljani je 
z odlokom razpustila delavsko izo
braževalno društvo Enakost na Je
senicah in na Javorniku, »ker je pre
koračila svoje področje« delovanja. 
Oblast je zapečatila društvene pro
store ter zaplenila imovino društva.

»Knjiga drugova« — almanah 
jugoslovanske socialne poezije. 
Izšla je leta 1929 v Veliki Kikindi 
in bila takoj zaplenjena.

21. januar 1943
IO OF je izdal okrožnico o usta

novitvi Protifašistične ženske zveze.
22. januar 1928

V Ljubljani je bil občni zbor 
Splošne delavske kulturne zveze 
Svoboda^ združevala je telovadne, 
dramske, pevske, godbene 'in 
športne podzveze.
22. januar 1930

Policija je v Ljubljani aretirala 
Mileta Klopčiča, Toneta Seliškarja 
in druge sodelavce »almanaha naj
mlajših socialnih lirikov« — Knjiga 
drugova«. Sodelavci te knjige so bili 
srbski, hrvaški in slovenski pesniki. 
Obtoženi so bili »terorističnih« 
pesmi, sodelovanja v delavskem gi
banju itd. Sodelavci almanaha, med 
njimi osem slovenskih književnikov

resolucije in sicer: Resolucija o „ 
neposrednih naloga h. Resolucija 
o najnujnejših socialnih vpraša
njih v Demokratični federativni 
Jugoslaviji (o teh vprašanjih je 
podal referat Tone Fajfar), Re
solucija o kulturno-prosvetnem 
delu in sindikalnemu tisku. Kon
ferenca je tudi sklenila izdajati 
časopis »Rad« kot list Glavnega 
odbora ESZDNJ. Sprejet je bil 
tudi začasni statut ter izvoljen 
29-članski glavni odbor. Za 
predsednika je bil izvoljen Djuro 
Salaj, izvoljenih pa je bilo tudi 5 
sekretarjev in to po federalnih 
enotah. Iz Slovenije je bil izvo
ljen Tone Fajfar. Izvoljena je 
bila tudi finančna kontrola ter 
Izvršni odbor GO ESZDNJ, v 
katerega sta bila izvoljena tudi 
Pepca Kardelj in Franc Svetek iz 
Slovenije. To je kazalo, da sta 
bila federalizem ter bratstvo in 
enotnost dosledno zastopana. 
Tako je na primer Tone Fajfar 
kot predsedujoči vodil konfe
renco v slovenščini. Enotni sin
dikati so na tej konferenci spre
jeli tudi sklep, da pristopijo v 
Ljudsko fronto kot kolektivni 
član, s čimer je vsak član sindi
kata postal avtomatično tudi član 
LFJ. Izvolili so tudi petčlansko 
delegacijo na Mednarodni sindi
kalni konferenci, ki je bila fe
bruarja 1945 v Londona

Na koncu je konferenca spre- ( 
jela Proglas GO ESZDNJ, kate
rega glavna misel in poziv je bila 
»Vse za fronto — vse za zmago 
nad fašizmom!«

Ta konferenca je izražala enot
nost delavskega razreda v novi, 
socialistični jugoslaviji in pcsta- 
vila osnovno nalogo, ki jo opre
deljujejo besede proglasa GO 
ESZDNJ: »Združeni v svoji 
enotni organizaciji bodo delavci 
in nameščenci lahko odigrali 
tisto važno vlogo, ki jim pripada 
v naši družbi, v novi ljudski drža
vi.«

Zdenko Čepič

so se morali zagovarjati pred okrož
nim sodiščem v Kikindi, ki jih je 
oprostilo. Policija je želela zapreti 
tudi Srečka Kosovela, ki je umrl že 
leta 1926.
23.-25. januar 1945

V Beogradu je bila prva vsedr
žavna konferenca Enotnih sindika
tov — Enotne strokovne zveze de
lavcev in nameščencev J ugoslavije. S 
tem je bila prvič v zgodovinj jugo
slovanskega delavskega in sindikal
nega gibanja organizirana enotna 
organizacija delavcev in nameščen
cev. Poudarjene so bile naloge sin
dikatov pri mobilizaciji vseh sil za 
končno zmago in osvoboditev ter za 
množično udeležbo v obnovi poru
šene domovine. Konferenca je skle
nila, da EZSDNJ pristopijo k Ljud
ski fronti Jugoslavije. Predsednik 
GO EZSDNJ je postal Djuro Salaj. 
23.-26. januar 1963

V Beogradu je bil VIL kongres 
Ljudske mladine Jugoslavije, ki je 
na tem kongresu spremenila ime v 
Zvezo mladine Jugoslavije.
25. januar 1922

V Beogradu je bila sodna obrav
nava proti 23 komunistom, ki so bili 
obtoženi poskusa atentata na re
genta Aleksandra, 29. junija 1921, 
ko se je le ta vračal iz Ustavodajne 
skupščine, kjer je prisegel na ustavo. 
Atentator Spasoje Stejič, zidarski 
delavec, je bilobsojen na smrt, ven
dar je bil pomiloščen na 20 let ječe.

Zaradi tega in zaradi atentata na 
notranjega ministra Draškoviča, 21. 
julija 1921, je skupščina 2. avgusta 
1921 sprejela t. im. zakon o zaščiti 
države, s čemer je bilo onemogo
čeno legalno delovanje KPJ.

č
OSNOVNE ORGANIZACIJE 
ZVEZE SINDIKATOV!

OBČINSKI IN MEDOBČINSKI SVETI 
ZVEZE SINDIKATOV!

V Sindikalnem poročevalcu št. 1 (priloga 
Delavske enotnosti) so objavljene teze za 
pripravo III. kongresa samoupravljalcev 
Jugoslavije: Združeno delo v boju za 
socialistično samoupravljanje in 
družbenoekonomski razvoj.

Dodatno število Sindikalnega poročevalca št. 1 
lahko po ceni 7 dm za izvod naročite na naslov: DE
LAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4, ali 
kupite v naši knjigami na Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

V _________ _______________________________

' "N

NAROČILNICA
* Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalma

tinova 4, nepreklicno naročamo......... izvodov Sin
dikalnega poročevalca št. 1. Naročeno, nam pošljite

na naslov:................................................................
\

Ime in priimek podpisnika:........................................

Naročeno dne:...... ...................................................

Račun bomo plačali v zakonitem roku.

(žig) (podpis naročnika)

_______________________________J
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Šport ali 
koža na 
prodaj ?

Svetovni smučarski cirkus 
oziroma svetovna karavana 
najboljših smučarjev iz leta v 
leto, iz sezone v sezono bolj do
kazuje, da je vse skupaj zares 
pravi cirkus, da je vse, kar se 
dogaja v njem in okoli njega 
bolj cirkuško kot pa resno v 
smislu športa, razumnosti, člo
večnosti. Ljudje so vse bolj v 
ozadju. Izpodrivajo jih računi- 
ce, centimetri, stotinke sekunde, 
izpodrivajo jih proizvajalci 
športne in druge opreme s svo
jimi vsiljivimi reklamami in 
drugi, ki kujejo svoje dobičke in 
koristi na račun — športa.

Vrhunski smučarski šport 
postaja zares ena sama na moč 
nesmiselna računica. In rezul
tati te računice so vse bolj pogo
sto taki, da se upirajo zdravemu 
človeškemu razumu. Zato ver
jetno kar naenkrat tudi nismo 
več zadovoljni z dosežki naših

zares izvrstnih smučarjev, ki so 
dosegli in pokazali že več, kot bi 
realno lahko od njih pričakovali 
in precej več, kot smo sploh in
vestirali v naš smučarski šport. 
Pa vseeno nismo zadovoljni! 
Hočemo več, še več točk za sve
to vnismučarskipokal, hočemo 
tudi točke v kombinaciji, pa če
prav nimamo ljudi, ki bi jih 
mirne vesti lahko poslali na 
progo zasmuk, samo zato, da bi 
bili skupni rezultati konec se
zone boljši, čim bliže vrhu!

In zato smo tvegali. Približno 
tako kot člo vek za ruleto, ko gre 
na vse ali nič. Razlika je le v tem, 
da smo mi tvegali človeka in ne 
manjši ali nekoliko večji ban
kovec. Tvegali smo, ker smo že
leli večt kot nam gre, več kot 
zmoremo in znamo. Tvegali 
smo in izgubili. Zato smo izgu
bili tudi točke, ki bi jih naslednji 
dan zelo verjetno dobili v disci
plini, kinom je blizu, v kateri bi 
točke zaslužili.

Sicer pa se je, vsaj to pot, še 
vse kar dobro končalo. Smo 
sicer ob točke, kar pa še zdaleč 
nitako hudo. Zaskrbljujoče je le 
to, da je v vsem tem cirkusu člo
vek vse bolj v ozadju in druge 
stvari, kot so stotinke sekunde, 
končni vrstni red, reklama, tr
govina in podobno, vse bolj v 
ospredju in tudi važnejše od 
človeka.

Andrej Ulaga

Mladi Vrhničani se učijo smučanja na Ulovki

Prve smučine 
bodočih Križajev

Bilo je hladno, da je škripalo 
pod nogami, ko smo minuli teden 
obiskali mlade Vrhničane, ki del 
počitnic preživljajo na smučar
skem tečaju. Videti je bilo, da 
smo za obisk izbrali malce nero
den dan. Viatorjevega avtobusa, 
ki naj bi smučarje odpeljal na 
Ulovko, ob napovedani uri ni 
bilo. Prišel je šele po nekajkrat
nem telefonskem posredovanju, 
in to kar z dveumo zamudo. 
Menda so na mlade Vrhničane 
preprosto pozabili. Ko pa so si 
otroci na smučišču prepeli smuči, 
so na te nevšečnosti kmalu poza
bili. Tako kot vsak dan, je bil tudi 
tokrat njihov največji problem, 
kdo bo Stenmark in kdo Križaj. 
Če bi bilo po njihovem, bi bila 
Ulovka najslavnejše smučišče na 
svetu, saj bi po njem smučalo kar 
na desetine Stenmarkov in Kri
žajev.

Na Vrhniki so, kot že leta 
nazaj, dobro poskrbeli za mlade 
smučarje. Zveza telesnokultur- 
nih organizacij je že prvi teden

Prezebali so, a vseeno vztrajno čakali na avtobus, ki je imel zamudo

počitnic pripravila petdnevni 
tečaj za učence vrhniške in bo
rovniške osnovne šole. Udeležilo 
se ga je 140 otrok. Na tem, dru
gem tečaju, pa je 60 učencev 
vrhniške šole.

»Smučarski tečaj traja pet dni 
in to od osmih zjutraj do štirih 
popoldne. Na Ulovki dobijo 
otroci malico in enolončnico za 
kosilo. Za to starši plačajo 950 
dinarjev«, nam je povedal Pavle 
Bajec, vodja tečaja.

»Lahko se pohvalimo, da se 
otroci v teh petih dneh naučijo 
vseh osnov smučanja, da lahko 
presmučajo tudi tukajšnjo naj
večjo strmino. Imamo dobre va
ditelje, z načrtnim delom v 
prejšnjih letih smo jih pridobili 
toliko, da sedaj lahko izbiramo le 
najboljše.«

Vrhničani se lahko pohvalijo, 
da so njihovi tečaji med najce
nejšimi.

»Ne vem, kako tečaje priprav
ljajo drugod, pri nas se pač mo
ramo znajti, kolikor se le da. Še 
posebej moramo omeniti Indu
strijo usnja Vrhnika, ki upravlja 
smučišče na Ulovki, saj so nam 
tako za vlečnice kot tudi za hrano 
močno znižali cene. Tudi Viator 
nas prevaža skoraj za polovico 
ceneje. Le tako smo lahko prišli 
do tako sprejemljive cene teča
ja.« Tako nam je povedal Rafael 
Jaklič, sekretar ZTKO Vrhnika, 
ki je prav ta dan obiskal tečajni
ke. Povedal je tudi, da za tretji 
teden zimskih počitnic priprav
ljajo še en smučarski tečaj in to 
za najmlajše, za tiste, ki obisku
jejo malo šolo na Vrhniki, v Bo
rovnici in v Dragomeru. Računa
jo, da se jih bo takrat učilo smu
čanja najmanj 150. Med njimi 
bodo tudi šolarji, tisti, ki ne bodo 
imeli varstva, zato bodo starši 
raje segli v žep in jih še za en 
teden poslali na sončno Ulovko.

Andrej Agnič

V vrstivaditeljice Darje so bili »čisti začetniki«, če lahko tako rečemo za 
drugi dan tečaja

Po treh urah »naporne« smuke se enolončnica pošteno prileže

Nagradna 
križanka 

št. 3
Rešitve pošljite do 4. fe

bruarja 1981 na naslov: TOZD 
DELAVSKA ENOTNOST 
Ljubljana, Dalmatinova 4, s pri
pisom na ovojnici: NA
GRADNA KRIŽANKA ŠT. 3. 
Nagrade so 300, 200 in 150 di
narjev.

Rešitev nagradne 
križanke 

št 1
PEDIKER, UNIAT, VAMPI, 
AMETIST, LAVO ČERMEU, 
RILA, MI, JO AN, LEONE, ARAL, 
AN A A, NEJASNOST, DAVOS, 
ARNO, CA ANTI, ATEST, SOL, 
SIAL, EN, CVETJE V JESENI, 
TNT, EVIAN, ATARAKSUA, 
IVAN TAVČAR, REZK AR, 
TONA, LIANA IN, IK

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke 

št. 1
1. nagrada 300 din: Ivan Roj- 

šek, 63000 Celje, Ljubljana 28;
2. nagrada 200 din: Lilijana Ja
godic, 68250 Brežice, Cmc 74;
3. nagrada 150 din: Branka 
Novak, Žiri 87, 64226 Žiri.

1.................... ............ ............ ................... .....................................................................................................................................................................................................
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Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije Listje bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. Izdaja ČGP Delo — TOZD Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4. 
List urejajo Andrej Agnič. Ciril Brajer. Dušan Gačnik (glavni urednik in direktor TOZD). Sonja 
Gašperšič. Marjan Horvat. Damjan Križnik. Darinka Legat-Čož. Emil Lah. Rafael Lindič 
(tehnični urednik). Boris Rugelj. Sonja Seljak (redaktorica). Janez Sever. Peter Štefanič. 
Andrej Ulaga. Janez Voljč in Majda Žlender (odgovorna urednica). Pomočnik direktorja

TOZD Milan Živkovič. Poštni predal 313. — VI Telefoni: glavni urednik in direktor TOZD 
316-672. odgovorna urednica DE 323-554. pomočnik direktorja TOZD 312-691. tajništvo 
uredništva 316-672. novinarji 316-695. odgovorni urednik založbe 310-033 int. 275 ali 271. 
ekonomsko komercialn. sektor 322-947. naročnina'DE 310-033 int. 278. knjigarna in gale
rija. Tavčarjeva 5. 61000 Ljubljana 317-870. uredništvo »Naš delavec« in tovarniški tisk. 
Miklpšičeva 26-111. 61000 Ljubljana 326-754. računovodstvo 322-975. Račun pri SDK Ljub

ljana. št. 50100-603-41502. Posamezna številka DE 9.00 din. letna naročnina je 468.00 din. 
Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo. Poštnina plačana v gotovini. Tisk »Ljudska 
pravica« Ljubljana. Založniški svet Delavske enotnosti: predsednik: Miran Potrč, člani: 
Tilka Blaha. Silva Bočaj, Urška Cvetko. Janez Čebulj. Majda Emeršič. Slavko Grčar. Janez 
Korošec. Edo Lenarčič. Mira Maljuna. Jože Ogrizek. Boštjan Pirc. Janko Sedonja, Vlado 
Slamberger in Jože Varl.
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Mešani pevski zbor Dekorativne iz Ljubljane

Kot žamet 
pesem mehka

Slavku Videnič Stane Skrbinšek Bernarda Vidrih Iztok Kavčič Francka Bremec

Kulturno življenje delavcev Deko
rativne ima že dolgoletno tradicijo. V 
šestdesetih letih obstoja tovarne so 
delovale folklorne skupine, moški in 
ženski pevski zbor, dramski krožek 
in še druge občasne ljubiteljske de
javnosti vse do kriznega obdobja leta 
1956, ko so delavci namenili vse 
svoje sile za dvig produktivnosti in 
povečanje proizvodnje. Takrat je 
kulturno življenje nekoliko zamrlo, 
pa tudi podmladka ni bilo. Dekora
tivna se je sicer izvlekla iz gospodar
skih zagat, delavci pa so kljub temu 
čutili, da nekaj manjka, kar bi jih te
sneje povezovalo. Oktobra leta 1978 
so se posamezniki ponovno zavzeli za 
poživitev kulturnega življenja in 
ustanovili pevski zbor, ki je štel v za
četku le ISčIanov. Vodil ga je profe
sor Trček. Osemnajst pevcev je bilo 
za ubran zbor res premalo, vendar pa 
kar dovolj, da so se predstavili sode
lavcem in še marsikoga navdušili, da 
se jim je pridružil.

O tem, kako se je pevska dejav
nost razpletala od takrat naprej, pa 
smo se pogovarjali s prijaznimi sogo
vorniki iz Dekorativne: Slavko Vi
denič, Lojzetom Novakom, Stane
tom Skrbinškom, Bernardo Vidrih, 
Iztokom Kavčičem in Francko Bre
mec. Že prej smo izvedeli, da je 
»duša« zbora Slavka Videnič, ki je 
bila tudi med glavnimi pobudniki za 
ustanovitev zbora, zdaj pa skrbi za 
njegovo nemoteno delo. Svoje bo
gate pevske izkušnje si je nabrala s 
petjem v mnogihzborih, med drugim 
tudi v Filharmoniji in je odlična zbo
rovska pevka in solistka. A ni govo
rila o sebi, pač pa o zbora

Slavka Videnič (planer I.): — Pev
ski zbor je v začetku vodil profesor 
Trček, ki pa je zaradi bolezni in dru
gih obveznosti moral pustiti pri nas 
začeto delo. Zato smo morali poiskati 
novega pevovodjo. Sedaj vadimo in 
nastopamo pod vodstvom Lada Br-

Pevski zbor Dekorativne na lanski proslavi dneva republike

leka in smo z njim zelo zadovoljni. 
Mlad je, zagnan in se dobesedno raz
daja, saj je treba priznati, da je delo z 
amaterskimi pevci, ki v glavnem ne 
poznamo not, kar precej zahtevno. 
Pojemo narodne, rodoljubne in par
tizanske pesmi, tiste pač, ki smo jim 
kos. Vsi skupaj pa si prizadevamo, da 
je tisto, kar zapojemo, res ubrano in iz 
srca,včasih glasno in borbeno, drugič 
spet milo — žametno. Vsaj tako pra
vijo poslušalci, čeprav nismo veliko 
nastopali pred javnostjo. Obiskali 
smo dom starejših občanov v Drav
ljah in že dvakrat nastopili na občin
ski reviji pevskih zborov v Šiški, letos 
pa smo se prijavili tudi za pevski 
tabor v Šentvida Sicer pa pojemo 
predvsem doma, v Dekorativni. So
delujemo na vseh proslavah, kome
moracijah in prireditvah ob jubilejih 
in praznikih. Ob novem letu smo po
vabili naše upokojence in jim zapeli, 
pripravljamo pa tudi proslavo za dan 
žena.

Naša skupna želja je, da bi v pri
hodnje čimveč nastopali pred jav
nostjo in vse bolj dvigali umetniško 
raven.

Alojz Novak (obratni elektrikar): 
— Pevske vaje so vsako sredo od 19. 
do 21. ure. Nekaj težav smo imeli z 
usklajevanjem tega časa, saj pri nas 
še vedno delamo v treh izmenah. Na 
srečo imajo vodilni precej razume
vanja za kulturno dejavnost in lahko 
tisfi, ki delajo v popoldanskem tur- 
nustvza dve uri zapustijo delo in vadi
jo. Saj so tudi vaje zeloTesno delo in 
ne zadostuje samo posluh, včasih 
moramo trdo garati, da res lepo za
pojemo. Ker je bilo na začetku pre
malo pevcev, smo jih skušali prido
biti z oglasi in vabili po oglasnih de
skah. To pa se ni najbolje obneslo. Še 
največ nam jih )€ uspelo osebno pre
pričati in sedaj šteje naš zbor okrog 
30 članov, večina je seveda pevk.

Stane Skrbinšek (obratni elektri
kar): — Po končanem šolanju sem se

Na obisku pri elektrostrojnem klubu v Mariborski tekstilni tovarni

Za lažje delo tekstilcev
Med boljše elektrostrojne klube 

v mariborskih detavnih organizaci
jah sodi tudi klub v Mariborski tek
stilni tovarni. Res drži, da ni med 
največjimi, toda kljub temu je po 
svojem delu med najbolj učinkovi
timi. Zelo pestra je sestava njihovih 
članov, saj so v njem tako strojniki, 
elektrikarji kot tudi tekstilni delav
ci, Zato je tudi njihovo delo precej 
raznoliko. Osnovna, to je proto
tipna dejavnost pa je enaka kot v 
vseh drugih klubih. In prav na tem 
so tako za tekstilno industrijo kot 
tudi za druga področja dosegli po
membne rezultate.

Med težavami, ki jih občutijo de-' 
lavci v tekstilni stroki, je poleg veli
kega hrupa tudi precejšnja zn p ra- 
šenost z bombažnimi vlakni. Dolgo 
so ugibali, kako bi to preprečili ali 
vsaj omilili, s tem pa seveda izbolj
šali detovne pogoje predvsem tkalk 
in delavk v predilnicah. No, in pred 
leti so prav člani elektrostrojnega 
kluba izdelali posebne sesalne koše 
za čiščenje zraka v proizvodnih 
prostorih. To so bili prvi takšni 
stroji v naši državi in s pridom jih 
uporabljajo tudi v drugih tekstilnih 
tovarnah po Jugoslaviji. Med dru
gimi večjimi projekti velja omeniti 
še, kot nam je dejal predsednik 
kluba Tone Miklavc, miniaturne 
barvne aparate in mešalce barv, pa 
uresničitev popolnega nadomestila 
jalove energije na področju petih 
transformatorskih postaj, s čimer
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Ione Miklavc

tovarna veliko prihrani in še bi 
lahko naštevali.

— Tako kot druge klube nas v 
tem čtisu najbolj pestijo prostorske 
in denarne težave . dodaja tovariš 
Miklavc. »Ker smo registrirani kot 
klub. nas razne dajatve močno pri- 
zadenejo in moramo gledati predv
sem na to. da s svojo dejavnostjo 
tudi kaj zaslužimo. To pa nam 
vzame precej dragocenega časa, ki 
bi ga lahko koristneje uporabili za 
raziskovalno dejavnost in izdelavo 
prototipov, za kar sploh smo. Res 
nam pri tem delovna organizacija 
zelo pomaga, saj je tudi njej v prid, 
če izboljšamo delovne pogoje naših 
delavcev, ki so resnično precej 
težki. Ker sami nimamo lastnih 
prostorov, srečujemo se kar v moji 
pisarni, uporabljamo tovarniške

stroje, in to v prosti izmeni. Zato je 
delo še težje, vendar moramo reči, 
da nam pri tem pomagajo elektro- 
strojni klubi. Tako so nam v Livarni 
v tamkajšnjem klubu naredili oro
dje za proizvodnjo inventarnih šte
vilk, ki jih izdelujemo za našo to
varno, sicer pa sodelujemo tudi z 
drugimi. Velektrostrojnemklubuv 
MTT je 130članov, lahko pa bi jih 
bilo še več. Toda prej bo treba še 
veliko postoriti predvsem za uredi
tev skupnih prostorov.«

S čim se trenutno ukvarjajo, 
kakšni so njihovi načrti, smo še 
povprašali predsednika kluba To
neta Miklavca:

— Že dalj časa se ukvarjamo s 
precej zanimivo stvarjo, ki jo na 
nek način še skrivamo. Priprav
ljamo namreč prototip majhne le
sene statve, takšne, kot je trenutno 
še ni moč dobiti. S tem bi radi po
magali predvsem vsem tistim, ki so 
bodisi invalidi ali že v pokoju, pa bi 
radi v prostem časuše kaj delali. In 
na takšni leseni statvi bi lahko 
ročno tkali, bila pa bi tudi pomem
ben pripomoček pri tehničnem 
pouku bodočih tekstilcev. Upamo, 
da bomo prvi prototip v kratkem 
končali in mislimo, da bo precejš
nje zanimanje za takšne lesene sta
tve. je zaključil naš pogovor v 
elektrostrojnem klubu v Maribor
ski tekstilni tovarni tovariš Mi- 
k lave.

P. H.

lani zaposlil v Dekorativni. Pel sem 
že všoli. zato sem se kmalu vključil v 
zbor, seveda po preizkusu glasu in 
posluha. V zboru pojemo štirje mla
dinci in upam, da nas bo kmalu več. 
Med mladimi delavci jih je veliko iz 
drugih republik, ki bi radi peli v 
zbora pa imajo težave z jezikom in 
slovenskim naglasom.

Bernarda Vidrih (trgovka): — 
Rada imam glasbo in še raje pojem, 
samo tremo imam včasih tako, da se 
mi kar glas trese. Spominjam se pr
vega nastopa, ko sploh nisem videla 
nikogar v dvorani, tako me je dajala

trema, sedaj sem se že nekoliko pri
vadila, čeprav sem morda še vedno 
preveč samokritična. Finančnih 
težav nimamo.

Brez velikih denarnih sredstev 
' toda z veliko dobre volje smo si pri

skrbeli pevsko sobo, pianino, enotne 
kroje, nekaj težav imamo le z notnim 
materialom. Če pa se bomo s kako
vostjo in nastopi izkazali tudi v jav
nosti, bo gotovo kaj primaknila tudi 
občinska kulturna skupnost.

Francka Bremec (točajka): — 
Nekaj časa sem z veseljem pela v 
zbora po krajši bolezni pa mi je 
zdravnik zaradi obolelih glasilk od
svetoval petje. Bilo mi je žal, ker sem 
morala odnehati, a še vedno sprem
ljam delo zbora. Na leto naštudirajo 
približno štiri nove pesmi in priprav
ljenih imajo kar za samostojen kon
cert. Ravno zdaj pripravljajo »Ko- 
njuh pianinom«. Težka pesem in se 
bodo morali kar potruditi.

Iztok Kavčič (pleskarski mojster): 
— Sam ne plešem in ne pojem, sem 
pa predsednik kulturne komisije pri 
osnovni organizaciji sindikata. Ker 
pevska, folklorna, recitatorska in li
kovna dejavnost lepo potekajo, ni
mamo težkega dela, samo koordini
ramo njihovo delo. Če pa se kje po
javijo težave, jih skušamo rešiti v ok
viru delovne organizacije in sindika
ta. Sam sem likovnik — amater in do
slej smo pripravili že tri razstave v to
varniških prostorih, razstavljamo pa

tudi ročna dLla in tapiserije naših de
lavk.

Radi bi se vključili tudi v življenje 
in delo krajevne skupnosti Dolomit
skega odreda, vendar pa nam sode
lovanje na kulturnem področju še ni 
uspelo. Morda nam bo uspelo skupaj 
pripraviti kulturni večer ob letoš-. 
njem slovenskem kulturnem prazni
ku.

Sonja Seljak 
Foto: Andrej Atiliič

V mešanem 
pevskem zboru 
Dekorativne pojejo:

Polona Breceljnik, Slavka Petr- 
lin, Jelka Gradišar, Pepca Ivan- 
šek, Marija Vrbančič, Vida 
Megle, Marija Vrhovnik, 
Zdenka Petrič, Ivanka Seiko, 
Bernarda Vidrih, Marija Mu
ster, Marinka Bricelj, Marta 
Kogoj, Rada Jambor, Slavka 
Videnič, Branka Tušar, Ida 
Marego, Sabina Brleč in An
dreja Brlek: Jadran Stevanovič, 
Lojze Novak, Stane Zavašnik, 
Marjan Teklaj, Brane Pevc, 
Ivan Ponikvar, Stane Skrbin
šek, Franci Založnik, Dragan 
Dukič, Marjan Pečavar, Miran 
Karun. Pevovodja je Lado 
Brlek,

FOTOAMATER
NA
OBISKU

Goran Filipa

Srečanje z Goranom Filipom je 
bilo res zanimivo. Ne samo zavoljo 
malce nenavadnih okoliščin, kjer 
sva se spoznala, ampak predvsem 
zato, ker je Goran navdušen fo
toamater in še pesnik po vrhu. Nje
gove fotografije in pesmi se med se
boj prepletajo, dopolnjujejo. Mo
tivi, ki jih išče, so odraz notranjega 
razpoloženja in možnosti, ki jih 
nudi fotografska tehnika.

Goran je doma iz Izole in je po 
poklicu profesor angleščine in itali
janščine. Trenutno služi vojaški 
rok in to na splošni vojaški šoli 
Franc Rozman-Stane v Ljubljani. 
Nad vojaško službo se res ne more

pritoževati. Kot vzgojitelj v inter
natu pomaga učencem pri anglešči
ni, poleg tega pa vodi še fotokro- 
žek. Oboje z veseljem opravlja.

»Fotografija je zame najbolj po
gojena umetnost. Nanjo vpliva neš
teto dejavnikov. Od tehnike do 
motivov. Pri tem pa nikdar ne 
moreš ustvariti takšne fotografije, 
kot si jo zamišljaš in jo v sebi obču
tiš in vidiš. Ne moreš na posnetku 
narave odstraniti drevo, ki po tvoje 
ne sodi v tvojo predstavo. Ali pa pri 
barvni fotografiji ne moreš spre
meniti barve posameznih predme
tov, da bi se v cetoti ujemale s tvo
jim notranjim pogledom na motiv.

Slikar lahko vse to naredi. Prav 
zato je fotografija praviloma le*"® 
kompromis občutene vizije narave, 
predmeta in nenazadnje človeka in 
potem končnega izdelka, ki je v 
največji meri odvisen od tehnike.«

Čeprav je čmobela fotografija 
Goranu bolj všeč, ker z njo eno
stavneje in bolj poudatjeno izrazi 
odnos do motiva, se vseeno zadnja 
leta ukvarja le z diapozitivi. Bolj 
preprosto pridem do izdelka, je po
vedal Goran, pa tudi možnosti za 
izdelavo fotografij doma nima. 
Kakih petdeset diapozitivov že ima 
v svojem arhivu in večina njih je 
bila tudi že razstavljena. Zanje je 
dobil nekaj nagrad in priznanj.

»Rad imam fotografijo, vendar 
veliko raje pišem pesmi. V njih 
lahko opišem tiste, kar vidim in to 
tako, kot čutim,« je ob koncu dodal 
Goran in še povedal, da svoje 
pesmi največ objavlja v »Primor
skih srečanjih« terda se že priprav
lja na letošnje deveto republiško 
srečanje pesnikov irr pisateljev za
četnikov.

Andrej Agnič

Otoška balada


